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گفت: هرگز هوادار نباش، دنباله رو نباش. 
هرگز عضوی از هیچ بســاط و تشکیلاتی 
نبــاش، وفادار خــودت باش، بــه خودت 

خیانت نکن!
الماس های آگاهی

به دهمین شماره مجله فن سالاران رسیدیم. 
الهی شکر.

آن روزها که کار نقد فیلم می کردم، هرگز 
فکرش را هم نمی کردم که روزی روزگاری 
ســر از صنعت دارو در بیــاورم و علایقم را 
به این سمت وســو ســوق دهم! اما وقتی هم 
وارد شــدم دیدم کــه این حــوزه هم مانند 
سایر حوزه ها اســت و به نسبتی می توان در 
آن فعال بود و اتفاقا تعــداد آدم های اصلی 
و به درد بخورش هم بیشتر است. )ببخشید! 
منتقدم و ســخت گیر، و ایــن حرف ها را از 

باب خبر عرض می کنم، نه از روی کنایه.(
*

در شــماره قبل، مانند گشــودن جعبه سیاه 
یک هواپیمای ســقوط کــرده، مطالبی را 
قلمی کردم که بعد از انتشــارش، پشــیمان 
شدم. چون هم هواپیمایی سقوط نکرده بود 

و هم جعبه سیاهی در کار نبود! 
یکــی از عزیــزان کــه احترامی نــزد این 
نگارنده ی حقیر دارد، ضمن تمشــیت بنده، 
از ماجــرای “حســن منصور حــلاج” برایم 
گفت؛ و این که “جرمش آن بود که اســرار 

هویدا می کرد”... 
ســر تعظیم و ارادت به پیشــگاه دوســت 
ارجمند فرود آوردم. بله! من حتی در تمام 
آن ســال ها که نقد می نوشتم، رویکردی به 
جریان سلب نداشــتم و دیگران چه خوب 
ایــن را می دانند و حواس شــان به اصحاب 
فرهنگ هســت. مردم؛ آن مــردم خوب و 
فرحناک ما؛ همیشــه نگاهبان آن حقیقت 
لایزال هســتند و بــه هر نحوی که شــده، 

فرزندان خود را مراقبت می کنند.
مــن در آن روزگار نقد، هر چیزی را هم که 
نمی دانســتم، این یکی را نیک می فهمیدم و 

می دانستم که از ســر قلمم، باید روزنه ای از 
نور و امیــد بتابانم؛ و کار مــن تصویر دادن 
از ســیاهی ها و تاریکی هــا نیســت. من در 
این بخش جهان ایســتاده ام، انتخاب کرده و 
منتخبی شده ام برای ایجاب و نه “سلب”. نقد 
سلبی بنیادش بر باد است؛ و نمی توان و نباید 
غیر خود بود. آری! دوســت نازنین من! من 
معذرت می خواهم. من نباید غیر من باشم و از 
تذکر رفیقانه شما ممنونم. دوستی یعنی همین.

*
ناشــکری اســت اگــر بگویم که بــا رنج 
به شــماره دهم رســیدیم. خیر؛ بــا رنج و 

سرمستی رسیدیم.
چرا ناشکری!؟ این همه مهربانی و پشتیبانی 
و ارزش هــای نهفتــه در نــگاه مردمــان 
نیک پنــدار، دوســتان تازه و جــان آگاه، 
داروســاز و متخصص و مهــروآ یافته ام و 
یافته ایم. مگــر چه می خواســته ایم از دار 

دنیــا!؟ جز همیــن جان مکــرر و جاری و 
همیشگی، همجواری با تنی چند از بهترین 
آدم های زندگی مان، که کنار هم زیســت 
کنیم، با هم باشــیم در تمام این مسیری که 
می رویــم و می آئیــم و از خودمان اثری بر 
جای می گذاریم! من به همین لطف و صنع 
الهی معتــرف و قانع و شــکرگذارم. بیش 
از لیاقت مان بوده این داســتان ها، بیشــتر 
دریافته ایم. ممنون و سپاســگزاریم خدای 
را. آن قدیم ها، یک فیلم بود که عنوان اش 
این بود: یکی آن بالا مرا دوست دارد؛ و چه 

فیلم خوبی هم بود.

*
فرصت های دوســتی و مرافقت و زندگی، 
گاهــی خیلی کــم اتفاق می افتــد. اوقاتی 
که با دوست گذشــت، بهره ما از دنیا بود. 
شــگفت که برخی، خود را در دایره تنگ 
رقابت می اندازند و غرق می شوند و بی بهره 

و بی معاد می  گذرد دنیا و روزگارشان! 
هــان! که گوهــر مرافقت و عشــق را باید 

در یافت؛ که زندگی خیلی کوتاه است.
*

ما در این شــماره ناچار شــدیم تعدادی از 
مطالب مــان را کنــار بگذاریــم و موکول 
کردیــم به شــماره بعد! چــرا!؟ چون یک 
نمایشــگاه خوب برگزار می شــود و ما هم 
می خواســتیم ســوار بر این قطار باشیم و 
کنار عزیزان نفس بکشــیم. پس سهم خود 
را هم پرداختیم. یک شــماره یادگاری، از 

فقط چند درصد ظرفیت مان. 
*

به عزیزان اعضای سندیکای تولیدکنندگان 
مواد دارویی، شیمیایی و بسته بندی دارویی 
تبریــک می گوئیم برای برپایی ششــمین 
نمایشــگاه فارمکــس 202۴ )مــا وامدار 
این عزیزان هســتیم، سال گذشــته، مجله 
فن ســالاران در همین نمایشــگاه رونمایی 
شــد(، به مدیران و دوســتان اجرایی، میثم 
کریمــی و همکارانــش )در آلند( تبریک 
می گوئیــم. همت شــان بلنــد. به شــرکت 
ســرمایه گذاری دارویی تامین )تی پی کو( 
و شــرکت معظم تماد تبریــک می گوئیم. 
به واحدهــای روابط عمومی و مدیران کارآ 

تبریک می گوئیم.
این کارها عزم و جهدی بالا می خواهد.

با احترام به ایشــان و همه کســانی که به 
نمایشــگاه می آیند دهمین شــماره مجله را 

پیشکش تان می کنیم.
برای این مرافقت ها، شــکر گذاریم. چون 
یکی آن بالا هست که همه  ی شما را دوست  

می دارد. 

  گشایشگشایش

رضا درستکاریکی آن بالا مرا دوست دارد
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نمایشگاهنمایشگاه

نگاهی گذرا بـه نگاهی گذرا بـه CPHICPHI  شانگهای شانگهای 20242024  
CPHI & PMEC یک رویداد مهم در صنعت داروســازی جهان است که هر سال تامین کنندگان و 
خریداران را از کل زنجیره تامین دارویی با هدف تجارت، به اشتراک گذاری دانش، و ایجاد ارتباط 

بین متخصصان دارویی چینی و جهانی گِرد هم می آورد.
 CPHI & PMEC ســال 202۴ از 19 تا 21 ژوئن 202۴ در مرکز نمایشگاه بین المللی شانگهای چین 
با بیش از 210 هزار متر مربع مساحت، بیش از 90 هزار بازدیدکننده، بیش از ۳۵00 شرکت داخلی 
و بین المللی در زمینه مواد موثره دارویی )API( محمل ها، فرمولاســیون نهایی، بیوداروها، عصاره های 
طبیعــی، CMO، CRO، تامین کنندگان دارو، بســته بندی و تحویل دارو،  ماشــین آلات و تجهیزات، 
تجهیزات آزمایشــگاهی، اتاق تمیز و کنترل آلودگی، و ... و بیش از یکصد کنفرانس برگزار شــد و 

امسال ایرانیان داروساز و غیر داروساز رکورد شکستند و بیشترین حضور را داشتند.
PMEC یک رویداد پیشرو در زمینه ماشین آلات داروسازی آسیا هم است که فرصت های منبع یابی، 

یادگیری، و ایجاد ارتباط را برای تصمیم گیری های کلیدی در صنعت داروسازی فراهم می کند.
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ماموریــت  یــک  بــرای   -1 
اداری، ســوار خــودروی آژانــس 
می شــوم.  شــرکت  قرارداد  طرف 
از مدت هاســت  پیرمرد که  راننده 
می شناسمش با لهجه شیرین آذری 
لب به سخن می گشاید. آقای دکتر 
)پیش فرض اش این اســت که من 
کــه در شــرکت داروســازی کار 
می کنم و لابد دکتر داروساز هستم( 
چرا این قدر بعضــی از داروها گیر 
نمــی آد؟! یه اســپری تنفســی که 
همیشه استفاده می کردم، الان خیلی 
وقته پیداش نمی کنم شــما می تونی 

برام پیداش کنی؟
2- تلفن همراهــم زنگ می خورد. خانم 
معاون مالی یک شــرکت خدمات 
مســافری اســت کــه به پرســنل 
ارائه می دهد.  ما خدمات  شــرکت 
خانم معــاون می گوید: این دارو را 
برای یک کودک سرطانی می خوام 
خیلــی خانــوادش نگران هســتند 

متاســفانه هر جا را گشــتیم، پیدا 
یه  می تونی  اگر  نکردیم. خواهشــا 

کمکی بکن ثواب داره!
۳- یکی از بســتگان، نسخه ای را برایم 
می فرستد و می گوید داروی ردیف 
۳ را پیدا نکردیــم. مربوط به یک 
بیماری ویروسی شایع است، اما در 

بازار پیدا نمی شود!
۴- در یــک محیــط کاری خــارج از 
شــرکت، کارگــر مجموعــه وقتی 
شــرکت  در  می شــود  متوجــه 
داروسازی مشــغول کار هستم، از 
من آمار یک قرص بیماران قلبی را 
برای مصــرف خواهرش می گیرد و 
می گوید قرص در حال اتمام است 
و هر جا می روم نیست که نیست!

۵- یکــی از کارگران تولید شــرکت، 
برای تهیه یک دارو به من و دیگر 
افرادی کــه فکر می کند ارتباطاتی 

دارند رو می زند و...!
و  بهداشــت  وزیــر  گذشــته،  ســال 

همچنین رئیس ســازمان غذاودارو در 
مصاحبه هایــی جداگانــه تاکید کردند 
کــه 99 درصد از داروهــای مورد نیاز 
در داخــل کشــور تولید می شــوند اما 
همان طور که در بالا به طور نمونه عنوان 
شد همچنان برخی از بیماران برای تهیه 
داروهــای خود با چالش هــای مختلفی 

روبه رو هستند.
بحث کمبودهای دارویی همیشه یکی از 
مباحث مهم و پرتکرار در حوزه سلامت 
کشور بوده است و البته دغدغه بسیاری 

از دغدغه مندان.
ریاســت  شــهرام کلانتــری خاندانی، 
انجمن داروســازان ایران معتقد اســت 
که بخشی عمده  از درمان های بیماران، 
دارودرمانــی اســت که اگــر دارو در 
دسترس نباشــد، بیمار نخواهد توانست 

از درمان بهره بگیرد.
عضــو  بندپــی،  محســنی  محمدعلــی 
کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس 
یازدهم هم با انتقــاد از کمبود دارو در 

نگاهنگاه

گشتم نبود، نگرد نیستگشتم نبود، نگرد نیست
دکتر مسعود کیهان

آشنای دارویی داری؟
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کشــور مدعی شــده که کمبــود دارو 
به گونه ای شده اســت که برخی داروی 

تاریخ گذشته مصرف می کنند!
چهارم اردیبهشــت ماه امسال بود که 
سلمان اســحاقی، سخنگوی کمیسیون 
بهداشــت و درمــان مجلــس یازدهم 
گزارش این کمیســیون درباره دلایل 
کمبــود دارو و تجهیــزات پزشــکی 
را طبق مــاده 2۳۴ آئین نامــه داخلی 
مجلــس قرائت کرد که در بخشــی از 
این گزارش آمــده بود: قریب به 1۵0 
قلم داروی پر مصرف دارای کمبود و 

محدودیت جدی بوده و نزدیک به 6۵ 
قلم در شرایط کمبود حاد قرار دارند. 
وضعیــت ذخایر اســتراتژیک برخی 
از اقــلام دارویــی نیز مناســب نبوده 
به گونــه ای که اکنون موجــودی مواد 
اولیــه برای ۵۳ قلــم دارو و موجودی 
نهایی تعداد 6۸ قلم از داروهای ساخته 

شده کمتر از یک ماه است.
اقداماتی  اخیــر  هرچند طی ســالیان 
شــرکت های  در  به ویــژه  مناســب 
محصولات  تولیــد  برای  دانش بنیــان 
دارویــی مورد نیاز کشــور بــه ویژه 
داروهای ســرطانی صورت گرفته، اما 
کمبودهای دارویی کشور قابل کتمان 

نیست. 
گروه علوم دارویی فرهنگســتان علوم 

پزشکی جمهوری اسلامی نیز با توجه به 
شرایط خاص این موضوع، در دی ماه 
سال گذشته در جلسه ای ضمن بحث و 
گفت وگو درباره وضعیت نگران کننده 
کمبود داروها در کشور، اعلام کردند 
عمده ترین  کارشناســان  اعتقــاد  بــه 
دلایل کمبودها، عــدم تخصیص بوجه 
کافی بــرای تأمین داروهای موردنیاز 
کشــور، عدم پرداخت به موقع بودجه 
تخصیص یافتــه به دلیل عدم همکاری 
وزارت  بیــن  کامــل  هماهنگــی  و 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی، 

مرکزی  بانک  برنامه وبودجه،  سازمان 
و ســازمان های بیمه گــر و در نتیجــه 
کمبود شدید  نقدینگی زنجیره تأمین 
داروهــا )صنایع تولید و پخش داروها 
به دلیــل عدم دریافت  و داروخانه ها( 

به موقع مطالبات است.

 اعضای گروه علوم دارویی فرهنگستان 
علوم پزشــکی عدم دسترسی زنجیره 
تأمین داروهــا به منابع و تســهیلات 
بانکی، عدم پشــتیبانی وزیر بهداشت، 
درمان و آمــوزش پزشــکی از حوزه 
دارو، عدم توجه کافی مسئولان کشور 
به مکاتبات و پیشنهادهای متعدد گروه 
علوم دارویی فرهنگستان و گزارشات 
بهداشــت و درمان مجلس  کمیسیون 
بــرای بهبود وضعیت دارویی کشــور 
را از جملــه چالش هــای ایــن حوزه 

برشمردند.

*
باری، به نظر می رسد دلایل کمبودهای 
دارویی روشن اســت و نیاز به عزمی 
جــدی بــرای حــل مشــکلات وجود 
دارد. حل این مشــکل باید در اولویت 
مســئولان و دســت انــدرکاران نظام 
ســلامت کشور قرار گیرد چرا که این 
موضوع مشــکلی فراگیر است و کمتر 
فردی اســت که خود یــا اطرافیانش 
درگیر این موضوع نشــده باشند و چه 
ناراحت کننــده وقتی که فردی درگیر 
بیماری اســت، دغدغه تامین دارو به 

دردهای بیماری افزون شود.
امید است که هر فرد دغدغه مندی در 
حوزه متبوع خــود قدم هایی بلند برای 

حل این معضل بردارد.

بحث کمبودهای دارویی 
همیشه یکی از مباحث 
مهم و پرتکرار در حوزه 
سلامت کشور بوده است 
و البته دغدغه بسیاری 

از دغدغه مندان

نگاهنگاه
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1.ابلاغآئیننامهجدیدداروخانهها:
بر ضرورت این که آئین نامه باید تغییر کند، 
شکی نیست؛ ولی این که آئین نامه چگونه و 

به چه شکلی تغییر یابد، مهم است.
با وجود تمام مخالفت های کارشناســان نخبه 
داروسازی این آئین نامه ابلاغ شد و ما هم شاهد 
بودیم که چه مشــکلاتی ایجاد کــرد، مناطق 
کم برخوردار “تهی” شــدند، امــا مناطق بالای 
شهر در کلان شهرها پر از داروخانه های رنگ 
به رنگ! و نظام سطح بندی رعایت نشد، و یکی 
از مشکلاتی که در نتیجه اجرای این آئین نامه 
ایجاد گردید، مشــارکت داروســاز جوان با 
پراتیک سرمایه دار بود؛ و این زیبنده شمایل 

ارزشمند نظام دارویی کشور نبود و نیست.

2.پلتفرمها:
اولین بار با امضای آقای سیدحیدر محمدی 
بــود که به بیمه دی مجوز داده شــد تا دارو 
درب منازل بیمــاران جانبــاز و خانواده ی 
محترم شــهدا تحویــل داده بشــود! که این 
مجــوز راه را باز کرد تا داســتان پر پیچ و 
خم پلتفرم ها جامعیــت عمل به خود بگیرد، 
و همان طــور کــه ســخن گوی کمیســیون 
اصــل 90 مجلــس گفــت؛ صورتبندی آن 
به شکلی نامتعین توســعه یابد! )این توسعه 
ارزش آفرین نبــود و تقریبــا قاطبه جامعه 

داروســازی کشــور را مضطــرب و نگران 
کرد.( آن سخن گو گفته بود: اگر قرار است 
دارو درب منزل بیمــاران جانباز و خانواده 
شهدا اجرا بشــود، پس چرا برای بقیه مردم 
این اتفاق نیفتد!؟ و همان مجوز دادن آنی و 
بدون مطالعه، و در ظاهر دلسوزانه، دستاویز 
و بهانه ای شــد برای زمین بازی بزرگ تر! و 

فرسایش روان و روان داروسازان کشور!
پلتفرم ها با سرعت نور، برای عرضه اینترنتی 
دارو وارد شــدند و اشتباه، رخ پنهان خود را 
بــاز نمود. خود آقای ســیدحیدر محمدی با 
این مجوز علنا ارتبــاط چهره به چهره بیمار 

با داروساز را نادیده گرفت و...

روز برمی آیدروز برمی آید

ژانت سلیمانی
عضو هیئت مدیره  انجمن داروسازان 

اهواز و حومه

سیاســت گذاری هایی که در سازمان غذاودارو در طول دولت سیزدهم صورت 
گرفت به ویژه در زمان تصدی و مدیریت آقای ســیدحیدر محمدی را می توان 
دوره ای خاص نامید. حداقل ما در ســه شــاخه و به قسمی که معروض می شود، 

خلاصه به این خاص بودن، می پردازیم.

 نشانه ها و معنا در سازمان غذا و داروی کشور!

نقدها را بود آیا که عیاری گیرند
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3.طرحدارویار:
اکثر کارشناســان بــه این موضــوع اذعان 
داشتند که دارو از ســبد ارز ترجیحی باید 
خارج بشود، و دارو نیز سرانجام از سبد ارز 
ترجیحی خارج گردید، ولی این تعسیر ارز 

چگونه صورت گرفت؟
این گونه بود که در ســال اول، مابه التفاوت 
ارز را سازمان برنامه وبودجه از طریق بیمه ها 
به داروخانه ها پرداخت می کرد و سال دوم، 
سازمان هدفمندی یارانه ها از طریق بیمه ها 
به داروخانه ها پرداخــت را صورت می داد. 
حالیــا که داروخانه ها با هیچ کدام از این دو 
ســازمان، یعنی برنامه وبودجــه و هدفمندی 

یارانه ها، اساسا قراردادی نداشتند!
شــکل اجــرای صحیح ایــن بود کــه این 
مابه التفــاوت ارز، یعنی حذف ارز ترجیحی 
صورت می گرفت، ولی محاسبه مابه التفاوت 
ناشی از تسعیر ارز به بیمه ها داده می شد که 
بیمه ها نیز قوی تر شــوند و هم پاســخ گوی 

الان  بماننــد.  باقی  مطالبــات داروخانه هــا 
بیمه هــا در قبال ســهم ارز ترجیحی؛ که با 
افزایش قیمت دارو، تقریبا ثابت مانده؛ هیچ 
مســئولیتی ندارنــد و نمی پذیرند و این مهم 
باعث شــده که بحران نقدینگی هم در سطح 

تامین، توزیع و عرضه ایجاد بشود!
شــماچهزمانیرادرطــولتاریخ
داروســازیایرانبهخاطرداریدکه

ازبحران ایــنحجم با داروخانهها
نقدینگیمواجهبودهباشند!؟

طرحــی که قرار بــود این بحــران را بهبود 
بخشــد، ناگهان بدل به پاشــنه ی آشیل آن 
شــد و بحران را از ســطح تامین به آخرین 
سطح؛ یعنی عرضه )داروخانه ها( که با بیمار 

دردمند تماس مستقیم دارد؛ منتقل کرد!
*

اتفاق بدتــر دقیقا بــا همین ســازوکار )و 
اشــتباه( در خصوص شــیر خشــک اتفاق 
افتاد! یعنــی دقیقا همین طــرح دارویار را 
با همین ســازه فکری در یــک زمین دیگر 
اجــرا کردنــد! به جــای این کــه بیایند این 
مابه التفاوتی را کــه با توجه به تغییراتی که 
در نــرخ ارز در بودجــه بوده به ۵ شــرکت 
تولیدکننده شــیر خشــک یا به سرپرست 
خانوارها که می توانســتند این مابه التفاوت 
را از طریــق ســازمان هدفمنــدی یارانه ها 
دریافت کنند، بدهند؛ به داروخانه ها واگذار 

کردند و این باعث شــد کــه عدم پرداخت 
ســهم ارز به داروخانه ها، اکنون بدل به یک 
بحران تازه شود؛ بحران کمبود شیرخشک! 
و مشکلاتی که از پی کمبودها برای مردم و 

نوزادان ایجاد شده است.
خــب! به علــت بحرانــی شــدن مطالبــات 
داروخانه ها، موسسان نمی توانند و تمایلی هم 
ندارند تا شیر خشک بخرند. می بینید!؟ یک 

مسئول فقط با صدور دستورالعمل که نمی تواند 
مشکلات را از پیش پای مردم بردارد، او باید 
همــه جوانب را در نظر بگیرد و وقتی شــما و 
حوزه استحفاظی مدیریت تان، بدل به تیتر یک 
رسانه ها می شوید، یعنی کارتان و دستورات تان 

نقائصی داشته است و... 
*

راستی! چگونه اســت که این سیاست هایی 
که چالش ایجاد می کنــد، بلافاصله و بدون 
مداقــه و مشــورت و همفکری، فــورا اجرا 
می شــود و اصرارهای زیاد هم بر اجرایشان 
اســت، ولی ســند جامع خدمات سلامت در 
داروخانه هــا که شــهریور ماه ســال 1۳9۸ 
توســط وزیر وقت بهداشــت، دکتر نمکی 

ابلاغ شد، معطل و روی زمین مانده است!؟
 اجرای آن ســند باعث می شــد لااقل چهره 
از  داروخانه ها مطابق کشــورهای پیشرفته 
“فروش محور” به “خدمات محور” تغییر پیدا 
بکنــد و جایگاه داروســاز هــم در جامعه و 

حوزه سلامت ارتقا پیدا بکند.
می بینید!؟ چنین سندهایی مسکوت می ماند و 
انگار نه انگار که چنین پروژه هایی هم تهیه و 
ابلاغ شده است، آن وقت طرح هایی با فوریت، 
نوشته و سریعا اجرا می شود و شده است که در 
این سال ها وزارت بهداشت و حوزه سلامت را 
در چالش های ذهنی ناتمام مستقر کرده است. 

آیا ما می توانیم بپرسیم چرا؟

روز برمی آیدروز برمی آید

سیاست هایی که چالش ایجاد 
می کند، بلافاصله و بدون 

مداقه و مشورت و همفکری، 
فورا اجرا می شود و اصرارهای 
زیاد هم بر اجرایشان است، 

ولی سند جامع خدمات 
سلامت در داروخانه ها که 
شهریور ماه سال 1398 

توسط وزیر وقت بهداشت، 
دکتر نمکی ابلاغ شد، معطل و 

روی زمین مانده است!؟
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طبق تعریف ســازمان توســعه و 
همکاری اقتصادی و ســایر ســازمان های 
داروهــای  به ویــژه  و  دارو  بین المللــی، 
بایوتکنولــوژی جزئی از  نانوتکنولوژی و 
محصولات High Tech به حساب می آیند. 
در همــه دنیــا منجمله ایــران، این گروه 
محصــولات بــا توجــه بــه ارزش بالای 
اقتصادی و حجم کمی که برای نقل وانتقال 
دارند اولویی  مهم برای توسعه اقتصادی و 

تجاری کشورها محسوب می شوند.
از طرف دیگر صادرات و به ویژه صادرات 
محصولات High Tech یکی از مهم ترین 
اهدافی است که همه دولت ها برای به دست 
آوردن بازارهای بین المللی و رو به رشــد 

دنیای امروز برای آن رقابت می کنند.
 صادرات، نه تنها عاملی مهم برای کســب 
درآمد اســت، که به غیر از سود اقتصادی 
می توانــد بــرای تقویت روابط سیاســی 
اجتماعــی و تثبیــت امنیت ملی نقشــی 

بزرگ را ایفا کند.
 در کشــور ما هــم، این مهم نــه تنها در 
قوانین بالادســتی مورد توجه واقع شده، 

بلکه در اســناد حاکمیت، همیشــه تولید 
دانش بنیان و صادرات غیر نفتی به عنوان 
دو شــاخصه مهم پیشرفت و توسعه مورد 

تاکید قرار گرفته است.
با این همــه، حمایت ها و ارزش گذاری ها، 
 High Tech محصــولات  صــادرات 
منجمله صــادرات دارو، هنوز با آنچه که 
مطلوب و زیبنده کشــور است، فاصله ای 

بسیار بعید دارد. 
در 7 ماهه ســال1۴02 نســبت صادرات 
محصولات High Tech به کل صادرات 
غیرنفتــی ما، فقط یک دهــم درصد بوده 
اســت، این در حالی اســت که در ترکیه 
 High Tech نسبت صادرات محصولات
به صادرات محصولات با ســطح فناوری 

پایین به حدود 10 درصد رسیده است.
در صــادرات دارو هم با همه مناقشــاتی 
که برای به حســاب آوردن ارسال پلاسما 
بــه کشــورهای اروپایی بــرای واردات 
فرآورده هــای کنونی به وجــود آمده، باز 
هم با احتســاب این مورد مناقشه برانگیز 
به عنوان صــادرات دارویی، شــوربختانه 

مبلــغ کل صادرات دارویــی ما قریب به 
100 میلیون دلار شده است! و این میزان، 
حداقل در ده سال گذشته در همین حدود 
تاب خــورده اســت یعنــی از 60 و 70 
میلیون دلار تا نهایتا 120 و 1۳0 میلیون 
دلار )در نوسان( که رقمی مطلوب و مورد 

نظر قوانین بالادستی نبوده و نیست. 
در گذشته یکی از اهداف برای صادرات 
به  محصــولات ســلامت محور، رســیدن 
ارزش یک ســوم ارز مورد نیاز واردات 
محصولات ســلامت محور بوده و به تازگی 
در برنامــه هفتــم توســعه کشــور، ماده 
72 به طور شــفاف ذکر کرده اســت که 
صادرات دارو و تجهیزات پزشکی باید به 
2 میلیارد دلار برســد! حال فارغ از اینکه 
با توجه به شرایط موجود و زیرساخت ها 
آیا امکان رســیدن به ایــن هدف عالی و 
مهم در دسترس هســت یا خیر؛ به کنار! 
نگارنــده قصــد دارد توجــه عزیــزان و 
علاقه مندان را به موارد ذیل برای رسیدن 
به جایگاه واقعی صادرات در حوزه دارو 

جلب نماید.

سکانس دومسکانس دوم

شش پرده از یک درام

 صادرات دارو 
یا زیبای خفته!؟

دکتر اشکان احسانی
داروساز
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1- یکی از موارد مهم برای توسعه صادرات، 
مشــخص کردن اهــداف صادراتی و 
ایجــاد ارتباط با کشــورهای هدف و 
تامین نیازهای مورد علاقه آنان خواهد 
بود. که خوشــبختانه اهداف صادراتی 
ما در حوزه دارو ،کشــورهای همسایه 
و کشــورهای در حال توســعه هستند 
که این منطبق با اهداف صادراتی کل 
کشــور بوده و مورد توجــه و حمایت 

سیاستگزاران کلان کشور نیز هست.
2- با توجه به این مهم در سیستم صادرات 
دارویــی کشــور، حضــور ایــران در 
بریکس که  و  پیمان هــای شــانگهای 
پیمان هایــی قوی در حــوزه اقتصادی 
و سیاســی برای کشــورهای در حال 
توسعه خارج از بلوک غرب به حساب 
می آیند، باید بتوان از فرصت به دست 
آمده اســتفاده کــرده و بــا مذاکرات 
و پیگیری هــای فنــی و دیپلماتیــک 
بــا کشــورهای عضــو، بتــوان راه را 
برای ایجاد بســترهای ســخت افزاری 
و نرم افــزاری مناســب بــا توجــه به 
مزیت های رقابتــی مهیا کرده و زمینه 
توسعه صادرات محصولات و خدمات 

دارویی را فراهم نمود.
۳- بدون شــک یکی از مــوارد مهم برای 
صادرات دارو کســب مــدارک مورد 
تاییــد بین المللــی بــرای تایید کیفی 
محصولات و کارخانه های تولید دارو و 
مواد اولیه دارویی است که باید هرچه 
زودتر با توجه به ارتباط های بین المللی 
ایجادشده و همچنین تجربیات گذشته، 
بتوانیم با اعتمادسازی، یک استاندارد 
بــرای مشــتریان بین المللــی  معیــن 

محصولات خود فراهم نماییم.
 در تمامی کشــورهای پیشــرفته در حوزه 
صــادرات دارویــی هماننــد آلمــان، 
ســوئیس، چین و هند علاوه بر حضور 
در پیمان های بین المللــی و منطقه ای، 
مذاکراتــی موثــر با کشــورهای مهم 
هــدف به صــورت دو جانبــه صورت 
می پذیرد تــا بتوانند با ایجاد محرک ها 
و راهکارهای تعرفه ای و غیر تعرفه ای 

دوجانبه  روابــط  گســترش  موجــب 
گردند. یک نمونه بســیار قوی و موثر 
از ایــن ارتباط هــای دوجانبــه توافق 
کشــور آمریــکا و هند برای توســعه 
صادرات دارویی هند اســت که با دو 
رویکــرد صادرات محصــولات تولید 
داخــل هنــد بــرای حضــور در بازار 
آمریــکا و همچنیــن حضــور آمریکا 
به صورت مســتقیم که شــامل صدور 
تولیدی تحت  برای واحدهــای  مجوز 
لیسانس و تاسیس کارخانه های بزرگ 
دارویی آمریکا در هند است، پیگیری 
می شــود. آن هــا مترصدند تــا بتوانند 
نیازهای داخلی کشــور هنــد را مهیا، 
و بــا صادرات مجــدد منافع اقتصادی 
مشــترک را تامین نماینــد و از طرف 
 Clinical Trial دیگر ارائه خدمات

برای شــرکت های بــزرگ بین المللی 
در هندوســتان که می توانــد با توجه 
به داشــتن نیــروی انســانی مجرب و 
هزینه هــای بســیار مناســب فرصتی 

ایده آل را برای دو طرف ایجاد کند.
۴- حــال با توجه به تمامــی این تجربیات 
در ســطح بین الملل ما هم باید بتوانیم 
با ایجاد بستر مناســب برای کمک به 
تقویت صــادرات دارو ، تمامی تلاش 
خود را انجــام دهیم. یکی از مهم ترین 
موضوعــات برای گســترش توســعه 

صــادرات در کشــور ما توجــه ویژه 
به صــادرات خدمات دارویی اســت. 
اکنون در دنیــا دو حوزه صنعت تولید 
 Clinical Trial قراردادی و صنعت
فضایی مناســب را برای کشــورهایی 
و  نرم افــزاری  زیرســاخت های  کــه 
ســخت افزاری لازم را داشــته باشند، 

فراهم می نماید.
تولیــدی  ظرفیــت  حاضــر  حــال  در   
کارخانجات دارویی ما حداقل 2 تا ۳ برابر 
نیازهای دارویی کشــور اســت و ظرفیت 
خالــی مناســبی بــرای گســترش صنعت 
تولید قــراردادی بین المللی و منطقه ای را 

داراست.
۵- الان بســیاری از کشــورهای همسایه 
منجمله عراق زیرســاخت های تولیدی 
حــال  در  اکنــون  و  ندارنــد  را  مــا 
ساخت وســازهای فــراوان و پرهزینه 
برای تاســیس کارخانجات دارویی و 
ســلامت محور هستند و اینک بسیاری 
از نیازهای خود را با تولید قراردادی و 
واردات از کشورهای همسایه و منطقه، 
مرتفع می کنند و در این احوالات، فقط 
ســهمی ناچیز از صادرات محصولات 
دارویی ســاخته شــده به ایــران تعلق 

می گیرد. 
6- در انتها لازم می دانم این نکته را یادآور 
شــوم که ایــن مهم در کشــور، زمانی 
می تواند اجرایی شــود که اولویت همه 
دســتگاه ها منجمله دولت، سندیکاها و 
شــرکت ها همســو و هم جهت با تولید 
صادرات محــور باشــد و حقیقتا تولید 
درون زا و برون نگــر کــه در برنامــه 
20 ساله توسعه کشــور بیان شده، در 

اولویت قرار گیرد.
 همــه اینها با تــلاش همه ذی نفعــان قطعاً 
به شــرط آن که اســتراتژی  شدنی اســت 
اقتصادی ما اولویت صادرات محوری خود 
را به دغدغه جایگزینی واردات که در جای 
خود بســیار مهم اســت، تحمیل کند و آن 
آرزوی همیشــگی اداره امور جاریه کشور 
آن هم بدون پول چاه های نفت )ســرانجام( 

تحقق یابد.

باید بتوان از فرصت به 
دست آمده استفاده کرده و با 
مذاکرات و پیگیری های فنی 
و دیپلماتیک با کشورهای 

عضو، بتوان راه را برای ایجاد 
بسترهای سخت افزاری و 

نرم افزاری مناسب با توجه به 
مزیت های رقابتی مهیا کرده 

و زمینه توسعه صادرات 
محصولات و خدمات دارویی 

را فراهم نمود

سکانس دومسکانس دوم
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آمریکایی )اســتوارت هابر و دبلیواســکات 
اســتورنتا( ایــده ای به جهان معرفی شــد که 
روشــی نویــن در ثبت و ضبــط اطلاعات با 

امنیت بالا را میسرمی نمود.
هابر و اســکات اعلام کردند می توان هر نوع 
اطلاعاتی را در محفظه ای به نام بلاک با ثبت 
زمان مشخص قرار داد و پس از آن با مفهومی 
دیگر به نام هشــینگ تعدادی زیاد بلاک را 
به هــم متصل کرد و این یعنی داشــتن امکان 
ذخیره بی نهایت دیتا با زمان مشــخص و غیر 
قابل نفوذ، به زبان ســاده تر مــا با مجموعه ای 
از اطلاعــات که در هر بلاک ذخیره شــده اند 
و به صورت زنجیروار به هم متصل هســتند و 
دارای امنیت بالا که امکان دستکاری آن ها به 
دلیل رمزنگاری شدن بلاک ها عملا غیر ممکن 

است، روبه رو هستیم.
به این ترتیب مفهوم شــبکه بلاکچین شــکل 
می گیــرد، اولین کارکرد این سیســتم جدید 
ارایه ارز دیجیتالی به نام "بیت کوین" بود که 
در ســال 200۸ توسط شخص یا تیمی به نام 

ساتوشی ناکاموتو ارائه شد. 
بستر امن و غیرقابل دستکاری بلاکچین آن را 
به عنوان یک نوآوری ساختارشــکن و اساسا 

به عنــوان انقلاب دوم بعد از اینترنت به جهان 
معرفی کرد. ارائه ارزها و توکن های بیشتر بر 
روی شبکه بلاکچین، گستره ی بهره گیری این 
سیستم را در زندگی بشر امروز بیشتر کرده 
اســت، ورود شــبکه بلاکچین  به حوزه های 
مالی، بیمه، هنر و فهرستی بلند و بالا از حوزه ها 
و زمینه ها، مسیری تازه از ذخیره و استفاده از 
دیتا را فراهم کرده اســت. در این میان حوزه 
سلامت هم از این قاعده مستثنا نیست. اینک 
ارائه ارزها و توکن هایی که توســعه دهندگان 
آن ها نقشــی مهــم در حفظ، توســعه و بقای 
شاخص های ســلامت را در دنیا ایفا می کنند، 

در حال افزایش است.

توکنهایسلامتچیستند!؟
توکن های ســلامت، نوعی دارایــی دیجیتال 
هســتند که معمولاً بــا پروژه هــای مبتنی بر 
بلاکچیــن در بخــش مراقبت های بهداشــتی 
مرتبط هســتند. این توکن ها می توانند طیفی 
وسیع از ارزش ها و کاربردها را در اکوسیستم 
مربوطه خود نشان دهند. به عنوان مثال، آن ها 
ممکن است برای دسترسی به خدمات خاص، 
پاداش دادن به کاربران برای رفتارهای سالم، 
یا تسهیل تراکنش بین طرف های مختلف در 

صنعت مراقبت های بهداشــتی استفاده شوند. 
توجه به این نکته مهم اســت که عملکردها و 
کاربردهای خاص Health Tokens بســته 
بــه طراحی پروژه یا پلتفرمی ویژه که با آن ها 

مرتبط است، می تواند بسیار متفاوت باشد.
توکن هــای ســلامت می توانند تعــدادی از 
مزایــای بالقوه را ارائه دهنــد. به عنوان مثال، 
آن ها می توانند با پــاداش دادن به کاربران با 
توکن هایی که دارای ارزش واقعی هســتند، 
رفتارهای سالم را تشــویق کنند. این به طور 
بالقوه می تواند منجر به بهبود نتایج ســلامت 
بــرای افــراد و جوامع شــود. علاوه بــر این، 
توکن های ســلامت می تواننــد تراکنش ها و 
تعاملات در صنعت مراقبت های بهداشــتی را 
تســهیل کنند و به طور بالقوه آن را کارآمدتر 
و شــفاف تر کنند. بــرای مثال، می تــوان از 
آن ها بــرای ساده ســازی فرآینــد پرداخت 
برای خدمات مراقبت های بهداشــتی یا برای 
ردیابــی ایمن و شــفاف حرکــت تجهیزات 
پزشکی استفاده کرد. علاوه بر این، توکن های 
سلامت می توانند راهی برای مشارکت افراد و 
بهره مندی از رشد بخش مراقبت های بهداشتی 

مبتنی بر بلاکچین فراهم کنند.
آینــده توکن های ســلامت تا حــدی زیاد به 

ارزهــــای دیـجیتــــال حــوزه ســلامــت 
محمد دانشخواه 
فعال در صنعت دارو 

پول جادوییپول جادویی
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توســعه کلی و پذیرش فناوری بلاکچین در 
بخش مراقبت های بهداشتی بستگی دارد. اگر 
راه حل های مبتنی بر بلاکچین به طور گسترده 
در این صنعت مورد اســتفاده قــرار گیرند، 
احتمالاً اســتفاده و ارزش توکن های سلامت 
نیــز افزایش خواهــد یافت. پیشــرفت های 
بالقوه آینده می تواند شامل سیستم های پاداش 
پیچیده تر برای رفتارهای سالم، تراکنش های 
مراقبت های بهداشــتی کارآمدتر و شفاف تر، 
و افزایش فرصت ها برای مشــارکت افراد و 
بهره مندی از رشد بخش مراقبت های بهداشتی 
باشــد. با این حال، توجه به این نکته نیز مهم 
اســت که آینده توکن های ســلامت تضمین 
نشــده اســت و عواملی زیاد وجود دارد که 
می تواند بر توسعه و پذیرش آن ها اثر بگذارد.

   MED ، GALEON ، FITFI ارزهــای
GRND  ، در واقع پروژه هایی اســت که بر 

اساس شبکه بلاکچین در حال انجام است 
مجموعه ارزهای موجــود دارای ارزش بازار 
معادل 170 میلیون دلار اســت که این ارزها 
نیز در صرافی هــای معتبر خارجــی، دارای 
ارزش بــازار مخصوص به خود هســتند و با 
قیمت تعییــن شــده در حال معامله شــدن 
هســتند و همه مردم دنیا می توانند با مراجعه 
به صرافی های مــورد نظر اقدام به خرید و یا 

فروش آن ها کنند.

 MediBloc (MED)بررسیارز
ایــن ارز اکنون دارای بالاتریــن ارزش بازار 
حوزه سلامت است که معادل 91 میلیون دلار 

و قمت 0.01 دلار است.
MediBloc )MED( یــک پروتکل بلاکچین 
غیرمتمرکــز در کــره جنوبی بــرای صنعت 
مراقبت های بهداشــتی است که از طریق آن 

موسســات پزشــکی می توانند به طور ایمن 
داده هــا را انتقــال، جمــع آوری، ذخیره 

 ،MediBloc و مدیریــت کنند. بــا
پزشکان می توانند به اطلاعات بیمار، 
ســابقه پزشــکی، داروهای تجویز 
شــده، مســائل بیمه و موارد دیگر 
دسترســی یابنــد. MediBloc با 
اجــازه دادن به همه افــراد درگیر 

برای ردیابی و ثبت شرایط پزشکی، 
قــرار ملاقات ها، معاینــات، درمان ها 

و مــوارد دیگر، داده های پزشــکی را در 
دسترس تر می کند.

این پلتفرم سه دسته از حساب ها را ارائه می دهد: 
برای کاربران عمومی )بیماران(، ارائه دهندگان 
مراقبت های بهداشــتی )پزشکان و موسسات 
پزشــکی( و دانشــمندان داده، دو دســته آخر 
نیاز به اثبات اعتبــار آن ها دارند. این پروژه با 
هدف بهبود کیفیت خدمات و زیرساخت های 
پزشکی با بهینه سازی فرآیندهای ذخیره سازی 
اطلاعــات و دادن حق حاکمیــت کاربران بر 

داده های خود انجام می شود.
MediBloc، در ســال 2017 توســط تیمی 
از پزشــکان واجــد شــرایط و بــا همکاری 
کارآفرینــان با تجربه و توســعه دهندگان با 
اســتعداد راه اندازی شــد. دکتر آلن ووکیون 
خو و دکتر یونســول لی از بنیان گذاران این 
شرکت کره جنوبی هستند. آن ها متخصصان 
مراقبت های بهداشتی با تجربه و دستاوردهای 
متعدد در پزشکی و همچنین مهندس نرم افزار 

هم هستند.

آلــن ووکیون خــو دارای لیســانس علوم از 
موسســه علــوم و فنــاوری پیشــرفته کره، 
کارشناســی ارشــد در علــوم کامپیوتــر از 
دانشــگاه کلمبیا )نیویورک( و کارشناســی 
ارشد دندانپزشــکی از دانشگاه کیونگ هی 
)گروه دندانپزشــکی( است. خو یک مهندس 
نرم افزار پیشــرو در سامسونگ الکترونیک 
اســت که در آن عمیقــاً در فرآیند توســعه 

نرم افزار Galaxy S مشارکت داشت.
*

اهداف اصلی MediBloc شامل ایجاد یک 
پلتفرم داده سلامت بیمارمحور، توانمندسازی 
داده هــا و تشــویق کاربران به حفظ ســبک 
زندگی ســالم اســت. هدف این پروژه ایجاد 
انقلابــی در بخــش مراقبت های بهداشــتی با 
تبدیل شــدن به یک پایگاه داده یکپارچه در 
زمان واقعی بیماران است. پلتفرم غیرمتمرکز 
بیماران، ارائه دهندگان مراقبت های بهداشتی 
و محققان پزشــکی را گرد هم می آورد. بیمار 
مالک نهایی داده های ســلامتی، سوابق، سابقه 

درمان و موارد دیگر است.
از دســت دادن داده هــا بــا پشــتیبان گیری 
جلوگیری می شــود و فقط موسسات پزشکی 
معتبر و شرکت های وابســته به مراقبت های 
بهداشتی قابل اعتماد مجاز به ایجاد تغییرات 
هستند. علاوه بر این، سیستم بلاکچین سطحی 
بالاتــر از امنیت شــبکه را فراهــم می کند و 
خطراتی مانند تقلب و هک داده ها را به حداقل 
می رســاند؛ و طبق این پروتکل، درمان ساده، 
مراقبت های پزشــکی کارآمد و دقت بیشتر 
تشخیص ها را تضمین می کند. این پلتفرم یک 
سیستم انگیزشی عینی ارائه می کند که در آن 
به همه مشــارکت کنندگان )صاحبان داده ها( 

در توکن های MED پاداش داده می شود.
MED یــک توکن ابــزار بومــی پلتفرم 
برای پرداخت های  MediBloc است. 
ذخیره ســازی، پرداخت هــای بیمــه 
 MED .و تراکنش هــا لازم اســت
همچنیــن بــرای پــاداش دادن به 
کاربرانی که در رشــد اکوسیستم 
داشــته اند،  نقــش   MediBloc

استفاده می شود.
MediBloc (MED) برای خرید 
در صرافی های رمزنگاری زیر موجود 
Bithumb، Bittrex، Gate. :اســت

.io، Osmosis، Upbit، Korbit

توکن های سلامت، نوعی 
دارایی دیجیتال هستند 
که معمولاً با پروژه های 

مبتنی بر بلاکچین در بخش 
مراقبت های بهداشتی 

مرتبط هستند. این توکن ها 
می توانند طیفی وسیع از 
ارزش ها و کاربردها را در 
اکوسیستم مربوطه خود 

نشان دهند

پول جادوییپول جادویی



14

14
03

یر 
- ت

م 
ده

ره 
شما

ور 
کش

ی 
رو

 دا
ت

صنع
 و 

ت
لام

 س
وزه

 ح
صی

خص
ه ت

جل
« م

ران
الا

ن س
»ف

یادداشت روزیادداشت روز

افزایــش روزانــه کاربــران  بــا   
شــبکه های اجتماعی، ثبت نظرات آن ها در 
خصوص انواع خدمات و محصولات افزایش 
یافته اســت. این نظرات را می توان به عنوان 
منبعی از اطلاعات پنهان در نظر گرفت، که 
تحلیل و اســتخراج دانش از آن ها در مسیر 
بهبــود کیفیت محصــولات و خدمات مورد 

استفاده کارآ خواهد بود. 
فوایــد متعــدد حاصــل از تحلیــل نظرات 
کاربران و پرهیز از تحلیل دســتی و ســنتی 
از آن ها، باعث شــده تکنیک هــای تحلیل 
احســاس، بیش از پیش مورد توجه محققان 
و تحلیل گران قرار گیــرد. نظرات کاربران 
تاثیری مستقیم بر بهبود کیفیت محصولات، 
بازاریابــی، ترجیحات سیاســی  خدمــات، 
و رویدادهــای اجتماعی دارد. بــرای مثال، 
تحلیــل نظــرات کاربران شــبکه اجتماعی 
توییتر در پیش بینی محبوبیت موارد سیاسی 
موثر بوده اســت )ماننــد توییت های ایلان 

ماسک و سیاسیون(.

1. امروزه تجزیه و تحلیل احساسات تبدیل 
به ابزاری قدرتمند برای مشاغل، دولت ها 
و محققان بــرای اســتخراج و تجزیه و 
تحلیــل دیدگاه های عمومــی، و حصول 
بینش تجــاری و تصمیم گیری های بهتر 
شده است. اغلب روش هایی که در این 
حوزه تاکنــون معرفی شــده اند، مبتنی 
بر روش های یادگیــری الکترونیکی و 
یادگیری عمیق در شــبکه های اجتماعی 
توییتر و فیس بوک و ســایر شبکه های 

اجتماعی هستند.
2. اتفاقــا در زمینــه و در حــوزه دارو هــم 
مطالعاتی محدود انجام شــده اســت؛ از 
جمله آخریــن پژوهش هایی که کاربرد 
تحلیل احساس را در صنعت دارو بررسی 
کرده، روش کلن رویز و همکاران او در 
سال 2020 است. در این روش نظرات 
بیماران در تحلیل احســاس در نظرات 
مشــتریان صنعت داروسازی با استفاده 
از یادگیری عمیق در خصوص داروهای 

مختلف به دو شــبکه عمیق بازگشــتی 
BiLSTM و شــبکه کانولوشــن ارائه 
شده اســت و ویژگی های استخراج شده 
از دو شــبکه با یکدیگر پیوست شده و 
در نهایــت با اســتفاده از یک لایه تمام 
متصل و یــک لایه طبقه بنــدی نظرات 
بیماران درخصوص داروها دســته بندی 
شده اســت. این روش در بهترین حالت 
 ۸2.۳7% F توانســته اســت به معیار

دست یابد.
موفقیــت  در  کــه  مراحلــی  از  یکــی   .۳
سیستم های تحلیل احساس بسیار موثر 
است مرحله پیش پردازش و تبدیل متن 

به ماتریسی از اعداد است.
شــبکه های اجتماعی به عنوان مهم ترین عضو 
دنیای مجازی، منبعی عظیم از داده های غیر 
ســاخت یافته )بدون ساختار( و دانش پنهان 
هســتند. نتایج کاربردی حاصــل از تحلیل 
و بررســی احساســات پنهان در متون غیر 
ســاختاریافته کاربران، باعث توجه بیش از 

  تحليل احساس در نظرات مشتريان صنعت داروسازی 
  
  

    سيدشايان طباطبائی

  کارشناس ارشد تجارت الکترونيک

  

شود که به عنوان يکی از صنايع مهم و حساس کشور شناخته میصنعت داروسازی به
روز ديگر در جهان نيازمند و شناخت بازار همانند صنايع به ایجهت بازاريابی حرفه

های هوش مصنوعی مانند ديتا توجه به تکنيک از اين رو با هوشمندسازی و تحليل است.
آن شدم تا با تحليل   و با تمرکز بر روی تحليل احساسات بر )Data Mining( ماينينگ
نظرات مشتريان  خروجیتحليل به  Drug.comهزار داده سايت معتبر  ٢١٠بيش از 

  در صنعت داروسازی بپردازم. 

ها در خصوص انواع  ، ثبت نظرات آنیاجتماع  یهابا افزايش روزانه کاربران شبکه
از   یعنوان منبعتوان بهیخدمات و محصولات افزايش يافته است. اين نظرات را م

هبود ب در مسيرها اطلاعات پنهان در نظر گرفت، که تحليل و استخراج دانش از آن
  . کارآ خواهد بوداستفاده  مورد کيفيت محصولات و خدمات 

  
ها، آناز  یو سنت یتحليل دست پرهيز ازفوايد متعدد حاصل از تحليل نظرات کاربران و 

گران بيش از پيش مورد توجه محققان و تحليل ،تحليل احساسی هاباعث شده تکنيک

تحلیل احساس تحلیل احساس 
در نظرات در نظرات 
مشتریان مشتریان 

صنعت صنعت 
داروسازیداروسازی

سیدشایان طباطبائی 
کارشناس ارشد تجارت الکترونیک

صنعتداروسازیبهعنوانیکیازصنایعمهموحساسکشورشناختهمیشود
کهبهجهتبازاریابیحرفهایوشــناختبــازارهمانندصنایعبهروزدیگردر
جهاننیازمندهوشمندســازیوتحلیلاست.ازاینروباتوجهبهتکنیکهای
هوشمصنوعیماننددیتاماینینگ)Data Mining(وباتمرکزبررویتحلیل
احساســاتبرآنشــدمتاباتحلیلبیشاز210هزاردادهســایتمعتبر
Drug.comبهتحلیلخروجینظراتمشتریاندرصنعتداروسازیبپردازم.
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یادداشت روزیادداشت روز

پیش ســازمان های مالی و تجاری مختلف به 
این حوزه شده است.

این مســئله موجــب معرفی حــوزه تحلیل 
احساس مبتنی بر تکنیک های یادگیری شده 
و مطالعات مبتنی بر شبکه های عصبی عمیق 

به صورت انفرادی و یا ترکیبی هســتند و در 
بسیاری از روش ها دو شبکه عمیق به صورت 
مجزا ترکیب شده اند و البته نتایجی موفق هم 

ارائه نداده اند.
این مطلب در راســتای تحلیل احســاس در 

حوزه داروســازی، ترکیب دو شبکه عصبی 
عمیق کانولوشنی و شــبکه عصبی بازگشتی 
GRU در یــک معماری واحد، انجام شــده 
است. ترکیب مناسب لایه های دو شبکه فوق 
در یــک معماری عمیق و همچنین اســتفاده 
از شــبکه تعبیه کلمات پیــش آموزش دیده 
FastText باعث شــده معماری پیشنهادی 
در مقایســه با معماری های ترکیبی دیگر به 

نتایجی موفق تر دست یابد.
ترکیبی  معمــاری عمیــق  تجربــی  نتایــج 
 Drug داده هــای  روی  بــر  پیشــنهادی 
reviews نشان می دهد که مدل پیشنهادی 
توانســته به صحت 90.7 % دست یابد که 
در مقایســه با روش های پیشــین در حدود 
2.2 درصــد صحت تحلیل احســاس را در 
صنعــت دارو بهبود بخشــیده اســت. این 
موضــوع بدان معناســت که با اســتفاده از 
تحلیل احساسات مشــتریان که در قسمت 
نظرات مشــتریان وب ســایت های دارویی 
درج شــده، می توان به اطلاعاتی صحیح از 
نظرات تعداد زیادی کاربر صنعت دســت 
یافت که با تحلیل احساس به وسیله ماشین 

به دست آمده اند.

  
  

اين مطلب در راستای تحليل احساس در حوزه داروسازی، ترکيب دو شبکه 
در يک معماری واحد،  GRUعصبی عميق کانولوشنی و شبکه عصبی بازگشتی 

های دو شبکه فوق در يک معماری عميق و ترکيب مناسب لايه انجام شده است.
باعث شده   FastTextديده همچنين استفاده از شبکه تعبيه کلمات پيش آموزش 

تر موفق  یهای ترکيبی ديگر به نتايجمعماری پيشنهادی در مقايسه با معماری
  دست يابد.

 Drugهای ميق ترکيبی پيشنهادی بر روی دادهنتايج تجربی معماری ع
reviews  دست يابد ����دهد که مدل پيشنهادی توانسته به صحت نشان می %

صحت تحليل احساس را  درصد   ���های پيشين در حدود که در مقايسه با روش
اين موضوع بدان معناست که با استفاده از  در صنعت دارو بهبود بخشيده است.

های دارويی سايت ت مشتريان که در قسمت نظرات مشتريان وب تحليل احساسا
صحيح از نظرات تعداد زيادی کاربر صنعت   یتوان به اطلاعاتمی، درج شده

 اند.دست آمدههوسيله ماشين بهدست يافت که با تحليل احساس ب
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دکتر حبیب الله افشنگ

 تاریخچهوتاسیس:
مرک، قدیمی ترین شــرکت داروسازی و 
شیمیایی جهان اســت. این شرکت توسط 
فردریــش ژاکــوب مرک، داروســاز، که 
داروخانــه ای به نــام “داروخانه فرشــته” 
در دارمشــتات آلمــان )به ســال 166۸( 
خریــداری کــرده بــود، تاســیس شــد. 
طــی دو قرن بعــدی، این شــرکت تحت 
رهبری نســل های متوالی خانــواده مرک 
تکامل یافت و از یــک داروخانه به یک 
تولیدکننده مواد شیمیایی و دارویی تبدیل 

شد.
در سال 1۸16، امانوئل مرک، از نوادگان 
بنیانگــذار اصلــی، داروخانه را به دســت 
گرفت و شــروع به جداســازی و مشخص 
کردن آلکالوئیدهای مختلف کرد. او تولید 
تجــاری این مواد را در ســال 1۸27 آغاز 
کرد که شامل مورفین، کدئین و کوکائین 
بــود. در زمــان مرگ او در ســال 1۸۵۵، 
محصولات ســاخته شده توسط شرکت او، 
معروف به ،E. Merck AG در سراســر 

جهان مورد استفاده قرار گرفت.
در ســال 1۸۸7، امانوئل مرک نماینده ای 

به نــام تئودور ویکر را بــرای راه اندازی 
یک دفتر فروش به ایالات متحده فرستاد. 
جــورج مــرک، نــوه 2۴ ســاله هاینریش 
امانوئل مــرک، در ســال 1۸91 به ویکر 
 (Merck پیوست. این شروع مرک و کو 
ایالات متحده گروه  (Co &، زیرمجموعه 

مرک بود.
در طول جنــگ جهانــی اول، مرک و کو 
توسط دولت ایالات متحده در سال 1917 
ملی شــد. جورج مرک از ترس احساسات 
ضد آلمانی، بخشــی قابل توجه از ســهام 
مرک را بــه نگهبان املاک خارجی ایالات 
متحده واگذار کــرد و عملاً به عمر و بقای 

این شرکت پایان داد!
پــس از پایان جنگ، مــرک و کو به خاطر 
دریافت  پاداش  میهن پرستانه خود  رهبری 
کــرد و این شــرکت باری دیگر تا ســال 

1919 کاملاً دولتی اعلام شد.
پس از جنگ،  مرک و کو به رشد و توسعه 
ادامــه داد. در ســال 1926، جورج مرک 
درگذشــت و پســرش جورج دبلیو مرک 
به عنوان رئیس موقت شرکت انتخاب شد. 
این شرکت به نوآوری و توسعه محصولات 

جدید، از جمله اولین واکســن سرخک در 
 HPV سال 196۳ و واکســن گارداسیل 

ادامه داد.

 عصرمدرن
امــروزه مرک یک شــرکت داروســازی 
جهانی اســت که در بیش از 1۴0 کشــور 
فعالیــت دارد. این شــرکت به ســه خط 
تجــاری تقســیم می شــود: مراقبت هــای 

بهداشتی، علوم زندگی و الکترونیک.
مرک در اروپا، آفریقا، آسیا، اقیانوسیه و 
قــاره آمریکا با دارا بــودن حدود 62000 
نیروی کار متنوع با مراکز تحقیق و توسعه 
عمده در دارمشــتات، بوســتون، توکیو و 
پکن فعالیت می کند. شــرکت مرک هنوز 
هم متعلق به خانواده است و خانواده مرک 

بخش اعظم سهام آن را در اختیار دارد.

 نمونــهکارهــاوموفقیتهای
محصول

از  متنــوع  مجموعــه ای  دارای  مــرک 
محصولات دارویــی در زمینه های مختلف 
درمانــی اســت. ایــن شــرکت در زمینه 

مــِرک؛ داروســازیِ بـا قـدمتمــِرک؛ داروســازیِ بـا قـدمتمــرک: داروســازی بـا قـدمتمــرک: داروســازی بـا قـدمت
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ســرطان شناســی، ایمونولوژی، باروری و 
واکسن ها و سایر موارد فعالیت دارد. 

 انکولوژیوایمونولوژی
-کیترودا

 کیترودا، یک موفقیت بزرگ در سرطان 
شناســی، به ویــژه در درمان ســرطان ریه 
بوده  ســلول غیر کوچک )نوعی سرطان( 
کــه دارای مزیــت حرکت اول اســت و 
داده های بالینی عالی را نشان داده، که این 
دارو را به یک محرک اصلی رشــد برای 

شرکت تبدیل می کند.
- باونسیو

این دارو با مشــارکت فایزر ســاخته شده 
اســت، باونســیو یــک داروی انکولوژی 
ایمنی است که رشــدی قابل توجه به ویژه 
در چین داشته است. انتظار می رود تا سال 
202۵ به یک داروی پرفروش تبدیل شود 
و فروش ســالانه آن به یک میلیارد یورو 

برسد.

 دیابتوقلبوعروق
- جانوویا

جانوویا یک داروی دیابت پرفروش است 
کــه در رقابــت ژنریک روبه رو اســت و 
انتظار می رود این رقابت در ســال 202۳ 

تشدید شود.

 واکسنها
- واکسن سرخک

مرک اولین واکســن ســرخک را در سال 
196۳ ســاخت کــه نقطه عطفــی مهم در 

توسعه واکسن بود.

-گارداسیل
 واکســن HPV مــرک موفقیتــی بزرگ 
داشــته است و در برابر ویروس پاپیلومای 
مرتبط  ســرطان های  و   )HPV( انســانی 

محافظت ایجاد می کند.

*سایرزمینههایدرمانی
- باروری

محصــولات بــاروری مــرک بــا افزایش 
تقاضا، به ویژه در ایالات متحده و چین، به 

رشد کلی شرکت کمک کرده است.
- عصب شناسی و ایمونولوژی

مجموعــه مرک شــامل داروهایــی مانند 
ماونکلاد برای ام.اس است که رشد فروش 

بالایی را به ثبت رسانده است.

و کار و کســب اســتراتژی  
چشمانداز

اســتراتژی تجــاری مــرک بــر ترکیبی 
از تحقیــق و توســعه داخلــی، خریدهای 
هدفمنــد و مشــارکت ها بــرای تقویــت 

پایپ لاین و کاهش زیان های ثبت اختراع 
متمرکز اســت. موقعیت مالی شــرکت با 
جریــان نقدی قوی و تمایــل به خریدهای 
اســتراتژیک برای تقویــت پایپ لاین در 

مراحل پایانی خود، پایدار است.

 تحقیقوتوسعه
شرکت مرک دارای یک شبکه تحقیقاتی 
جهانی قوی اســت که نقشی مهم در ایجاد 

نوآوری و ارائه درمان های جدید دارد.
مرک در تلاش های تحقیق و توسعه خود با 
هزینه های قابل توجهی در تحقیق و توسعه 

سرمایه گذاری زیادی کرده است. در سال 
2022، این شــرکت هزینه هــای تحقیق و 
توسعه را حدود 7.۴ میلیارد دلار گزارش 
کرد که حدود 1۴.۴٪ از کل درآمد آن را 

تشکیل می داد.
مجموعه تحقیقاتی مرک متنوع و گســترده 
اســت و حوزه هــای درمانــی مختلفی را 

پوشش می دهد. 
بیماری های  این شرکت در زمینه  فعالیت 
عفونی قابل توجه اســت. مــرک بیش از 
یک قرن اســت که در خــط مقدم مبارزه 
ناشــی از  بهداشــت  با تهدیــدات جهانی 
بیماری های عفونی قرار داشــته است. این 
 ،HIV شــامل تحقیقــات پیشــگام در علم
توســعه آنتی بیوتیک ها و کشــف واکسن 
به اکتشافات علمی  این شــرکت  می شود. 
بــرای مبارزه بــا بیماری هایــی مانند تب 

دنگی، ابولا و کووید19 ادامه می دهد.
 1۴ دارای  مجمــوع  در  مــرک  همچنیــن 
مرکز تحقیقاتی و تأسیســات در سراســر 
جهــان اســت. این مراکــز بــه جنبه های 

مختلف تحقیق و توســعه از جمله کشــف 
اولیه، توســعه پیش بالینی و آزمایشــات 
تحقیقاتی  شــبکه  دارند.  اختصاص  بالینی 
این شــرکت برای تســهیل همکاری و به 
دانشمندانش  بین  دانش  اشــتراک گذاری 
طراحی شــده اســت و اطمینــان حاصل 
می کند که آخرین پیشرفت ها به سرعت به 

درمان های جدید برسند.
برخی از برجســته ترین مراکــز تحقیقاتی 

مرک عبارتند از:
1. مرکز تحقیقات پیشرفته در دارمشتات، 

آلمان

فعالیت این شرکت در زمینه 
بیماری های عفونی قابل توجه 
است. مرک بیش از یک قرن 
است که در خط مقدم مبارزه 
با تهدیدات جهانی بهداشت 

ناشی از بیماری های عفونی قرار 
داشته است
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2.  مراکز تحقیق و توسعه فرمولاسیون در 
ایالات متحده و اروپا

۳. مرکز تحقیقات واکسن در کونشوهوکن، 
پنسیلوانیا، ایالات متحده آمریکا

 میراثمرکازنوآوریواکسن
تلاش مرک برای تولید واکســن در اواخر 
قرن نوزدهم آغاز شد. در سال 1۸9۸، این 
شــرکت اولین واکســن آبله را در ایالات 
متحده به فروش رســاند. این آغاز ســفر 

مرک به عنوان تولیدکننده واکسن بود.
بــه کمک های  بعــد، مرک  در دهه هــای 
پیشــگامانه در زمینه واکسن شناسی ادامه 
داد. در ســال 196۳، این شــرکت اولین 
واکسن ســرخک را تولید کرد و در سال 
1967 اولیــن واکســن اوریــون را. ایــن 
دســتاوردهای برجســته موقعیــت مرک 
را به عنــوان یک رهبر در تولید واکســن 

مستحکم کرد.
مجموعه واکســن مرک طیفی گسترده از 
اوریون،  ســرخک،  عفونی،  بیماری هــای 
آبلــه   ،B هپاتیــت   ،)MMR( ســرخجه 
مرغــان، زونــا، بیمــاری پنوموکوکــی، و 
ویروس پاپیلومای انسانی )HPV( و غیره 

را شامل می شود.
یکی از برجسته ترین موفقیت های واکسن 

مرک گارداسیل، واکسن HPV آن است. 
گارداســیل که در سال 2006 معرفی شد، 
در پیشگیری از ســرطان های دهانه رحم، 
و سایر ســرطان های مرتبط با HPV نقشی 
به سزا داشته و جان افراد بی شماری را در 

سراسر جهان نجات داده است.

 جنجالهاومسائلحقوقی
مرک در طول ســال ها با مناقشات و مسائل 
حقوقــی قابل توجهــی روبه رو بوده اســت. 

معروف ترین رســوایی Vioxx است، جایی 
که این شرکت متهم به پنهان کردن خطرات 
قلبــی عروقی مرتبــط بــا داروی ضد درد 

Vioxx شد.
در  را  )روفکوکســیب(   Vioxx مــرک 
ســال 1999 برای درمان اســتئوآرتریت، 
درد حاد و دیســمنوره اولیــه معرفی کرد. 
بــا این حــال، شــواهدی در اواخــر دهه 
2000 ظاهر شــد که نشان می داد استفاده 
طولانی مدت از Vioxx و داروهای مشابه 
می توانــد با افزایش خطــر حملات قلبی و 
ســکته مغزی مرتبط باشد.  با وجود اطلاع 
از این عوارض جانبی بالقوه، مرک به دلیل 
نام گــذاری نادرســت Vioxx و ادعاهای 
ایمنی  ناصحیــح و گمراه کننده در مــورد 
افزایــش فروش،  برای  قلبی عروقــی آن 
مقصر شناخته شــد. در سال 200۴، مرک 

داوطلبانه Vioxx را از بازار خارج کرد.
آن روزهــا مرک بــا هزاران شــکایت از 
طــرف بیمارانی مواجه شــد کــه پس از 
مصرف Vioxx دچار حمله قلبی یا سکته 
شــده بودند. در سال 2007، این شرکت با 
پرداخت ۴.۸۵ میلیارد دلار برای تســویه 
اکثر ایــن مطالبات موافقــت کرد. مرک 
همچنیــن 9۵0 میلیون دلار برای تســویه 
مســئولیت های کیفــری و مدنــی مربوط 

مطالعه موردیمطالعه موردی

در سال 1963، این 
شرکت اولین واکسن 

سرخک را تولید 
کرد و در سال 1967 
اولین واکسن اوریون 
را. این دستاوردهای 

برجسته موقعیت 
مرک را به عنوان یک 
رهبر در تولید واکسن 

مستحکم کرد
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 Vioxx به تبلیــغ و بازاریابــی غیرقانونی
پرداخت کرد.

شــرکت مرک با مشــکلات قانونی با سایر 
محصولات از جمله داروی پوکی اســتخوان 
فوزامکــس و داروهای دیابــت ژانوویا و 
ژانومت هــم مواجه بــوده اســت. بیماران 
عــوارض جانبی مختلفــی را از این داروها 
گزارش کرده اند، از جمله زوال اســتخوان 
فک، شکستگی و پانکراتیت. صدها پرونده 
شکایت علیه مرک تشــکیل شده، که ادعا 
می شود این شــرکت از خطرات آن اطلاع 
داشته است اما نخواسته به مصرف کنندگان 
به اندازه کافی هشــدار دهــد. در حالی که 
برخی از این دعاوی رد شده اند، بسیاری از 

آنها هم هنوز ادامه دارند.
با وجــود این جنجال ها، مرک همچنان یکی 
از بزرگ تریــن و موفق ترین شــرکت های 
داروســازی در جهان اســت. این شــرکت 
کمک هایــی قابل توجه به جامعه پزشــکی 
کرده اســت و درمان هایــی را برای طیفی 

گسترده از بیماری ها پیشنهاد می دهد و...

 ابتکاراتومشارکتهایمهم
برخــی از ابتکارات و مشــارکت های قابل 

توجه توسط مرک عبارتند از:
1. بنیــاد مــرک: یــک ســازمان خیریــه 
خصوصی که توســط مرک تأســیس شده 
و تأمین مالی می شــود، بنیــاد مرک به طور 
مســتقل عمل می کند و بر بهبود دسترســی 
بــه مراقبت های بهداشــتی و رســیدگی به 

چالش های بهداشت جهانی تمرکز دارد.
 (Deutsche 2. ســفیر موســیقی مــرک 
موســیقی   :Philharmonie Merck)
کلاســیک و تبــادل فرهنگی را در ســطح 

جهانــی ترویــج می کنــد و از رویدادها و 
طرح هایــی حمایــت می کنــد کــه درکی 
عمیق تر از علم و تحقیق را تقویت می کنند.
۳. جایــزه بینــش آینــده: مــرک ســالانه 
جایــزه بینــش آینــده را بــرای قدردانی 
در  برجســته  پژوهشــی  دســتاوردهای  از 
زمینه های ســلامت، تغذیه و انــرژی اعطا 
می کنــد. این جایــزه شــامل حداکثر یک 
میلیون یورو جایزه نقدی است و هدف آن 
ارج نهادن به تحقیقاتی است که در خدمت 

بشریت قرار دارند.

۴. برنامه های مشارکت در جامعه: برنامه های 
مشــارکت اجتماعی مرک از ســازمان های 
داوطلبانه  غیرانتفاعی محلــی و طرح هــای 
نشــان دهنده  کارمندان حمایت می کند، که 
تعهد شرکت به بازپرداخت به جوامعی است 

که در آن به خدمت رسانی مشغول اند.

 عملکردمالی
در سه ماهه اول سال 202۴، شرکت درآمد 
کل 1۵.۸ میلیــارد دلار را گزارش کرد که 
نشــان دهنده افزایش 9 درصدی نســبت به 
مدت مشابه در سال 202۳ است. این رشد 

ناشــی از عملکرد قوی در زمینه ســرطان 
با محصولات کلیــدی مانند  و واکســن ها، 

کیترودا و گارداسیل بوده است. 
مرک در چندین بخش از جمله داروسازی، 
و  بهداشــتی  حیوانــات، خدمات  ســلامت 
درمانــی و اتحادها فعالیــت می کند. بخش 
داروسازی 1۴.۳ میلیارد دلار درآمد ایجاد 
کرد و فروش کیترودا با رشد 20 درصدی 
به 6.9 میلیارد دلار رســید. بخش ســلامت 
حیوانــات نیــز عملکردی خوب داشــت و 
درآمد آن با افزایــش 10 درصدی به 1.۵ 
میلیارد دلار رسید. بخش خدمات بهداشت 
و درمان شاهد افزایش 10 درصدی درآمد 
به ۸10 میلیون دلار بود، در حالی که بخش 
اتحادها با مشــارکت شرکت با آسترازنکا، 

6۳6 میلیون دلار درآمد ایجاد کرد.
عملکــرد مالی مــرک توســط آژانس های 
رتبه بنــدی اعتبــاری پیشــرو به رســمیت 
شناخته شده است. سرویس سرمایه گذاران 
مودیــز چشــم انداز رتبه بندی بــا ثباتی را 
بــه این شــرکت اختصاص داده اســت که 

منعکس کننده انتظار آن است که مرک در 
ســال 202۴ پس از سال 202۳ با قدرت به 

رشد درآمد خود بازگردد. 
مرک به طــور مداوم در بین شــرکت های 
دارویی برتر در ســطح جهان قــرار دارد. 
در فهرســت فورچون  ۵00، مرک در سال 
202۳ در رتبه 6۴ قــرار گرفت، در حالی 
کــه در فوربز جهانــی 2000  رتبه 1۴۴ را 
بــه خود اختصــاص داد. عملکرد مالی قوی 
و بخش هــای تجاری متنوع این شــرکت به 
رتبه بالای آن در بین شــرکت های دارویی 

پیشرو جهان کمک کرده است.

مطالعه موردیمطالعه موردی

مرک سالانه جایزه بینش آینده 
را برای قدردانی از دستاوردهای 
پژوهشی برجسته در زمینه های 

سلامت، تغذیه و انرژی اعطا 
می کند. این جایزه شامل حداکثر 

یک میلیون یورو جایزه نقدی 
است و هدف آن ارج نهادن به 
تحقیقاتی است که در خدمت 

بشریت قرار دارند
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 مرکودنیایمهمرسانه
پیشــرو  داروســازی  شــرکت  این  مرک، 
آلمانی، از طریق ابتــکارات و فعالیت های 
مختلف، فعالانه با رســانه ها و مطبوعات در 
تعامل اســت. هدف از ایــن تلاش ها انتقال 
موثــر راه حل هــا، محصــولات و خدمــات 
بهداشــتی نوآورانه شــرکت بــه مخاطبان 

جهانی است.
مــرک یــک کتابخانــه رســانه ای جامــع 
دارد کــه تصاویر قابل بارگیــری را برای 
اســتفاده غیرتجــاری از جملــه گــزارش 
ارائــه می دهد.  اهــداف تحقیقاتی  اخبار و 
ایــن کتابخانــه شــامل دارایی هــای چند 
رســانه ای شــرکت ها و محصــولات، مانند 
آرم، دفتــر مرکــزی، امکانــات تولیــدی 
و محصولاتــی ماننــد کیترودا اســت. این 
شــرکت همچنین اطلاعــات تماس را برای 
روابط رســانه های جهانی ارائه می دهد، که 
می توانید از طریــق ۵6۳۳-7۴0-90۸ +1 
  mediarelations@merck.com یــا 

به آن دسترسی پیدا کنید.
مرک یــک تیــم اختصاصــی از مخاطبان 
رســانه ای هــم دارد، از جمله اکســل لوبر، 
رئیس ارتباطات جهانی و تعامل با ذی نفعان، 
و اســتر دورینگر، رئیس روابط رســانه ای. 
این مخاطبان برای درخواست های تحریریه 
در خدمت هســتند و می توان از طریق مرکز 

رسانه ای شــرکت به آن ها دسترسی داشت. 
مرک همچنین بیانیه های مطبوعاتی خود را 
از طریق وب سایت و کانال های رسانه های 
اجتماعــی خــود توزیع می کند و به انتشــار 
به موقع و گسترده اخبار و اطلاعیه های خود 

همت می کند.

 مرکوایران
مرک به رغم چالش های ناشی از تحریم های 
بــا تمرکز بر گســترش  ایــالات متحــده، 
فعالیت هــا و ترویج راه حل های بهداشــتی 

نوآورانــه، حضور خــود را در ایران حفظ 
کرده است.

با وجــود چالش های ناشــی از تحریم های 
آمریکا، مرک به حفظ حضور خود در ایران 
متعهد بوده و در ســال 2019، به گســترش 
فرصت های تجاری و مشــارکت با اکتوور 
امتداد بخشــیده اســت. بر اساس گزارشی 
در ســال 201۳، مرک از جمله شرکت های 
آلمانی بود که به طور فعال به دنبال افزایش 
حضور و فعالیت خــود در بازار ایران بوده 
و از رشــد صنعت داروسازی و تقاضا برای 
راه حل هــای بهداشــتی نوآورانه اســتقبال 

کرده است.
مرک در ســال 202۳، یــک مرکز جدید 
هم در تهــران افتتاح کرد که بــرای تولید 
طیفــی وســیع از داروهای خــود، از جمله 
داروهای قلب و عروق، ســرطان و درمان 
ام.اس طراحی شده است. این تاسیسات که 
با نام اکتوور 2 شــناخته می شود، با ۴200 
مترمربع فضای اتاق تمیــز و خطوط تولید 
پیشــرفته ترین  مراکز در  از  متعدد، یکــی 
ایران اســت. این مرکز قادر به تولید بیش 
از 7 میلیــارد قرص و ســرنگ، ســوزن، و 

سایر لوازم پزشکی است.
شــرکت اکتــوور، شــریک قابــل اعتماد 
مرک در انتقال پیشــرفته ترین فناوری های 

دارویی به ایران بوده است.

بر اساس گزارشی در 
سال 2013، مرک از جمله 

شرکت های آلمانی بود 
که به طور فعال به دنبال 
افزایش حضور و فعالیت 
خود در بازار ایران بوده و 
از رشد صنعت داروسازی 
و تقاضا برای راه حل های 

بهداشتی نوآورانه 
استقبال کرده است

مطالعه موردیمطالعه موردی
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هست  پروسه ای  ســلول درمانی 
بافت هــای  یــا  کــه در آن ســلول ها و 
آســیب دیده و بــا عملکــرد ناقــص، با 
ســلول های ســالم و با عملکــرد طبیعی 

جایگزین می شود.
بــرای  بنیــادی  ســلول های  از  معمــولا 
درمان های پیچیده سلول درمانی استفاده 
می شود؛ چرا که این سلول ها توان تبدیل 
به ســلول های اختصاصی مورد نیاز برای 
بازسازی سلول ها و یا بافت آسیب دیده و 

یا بد عملکرد را دارند.
*

پزشــکی بازســاختی به حیطه ای از علم 
اشــاره دارد که تــلاش آن به حفظ، بهبود 
و بقای ســلول، بافت و یا عملکرد ارگان 
و به کارگیری سلول درمانی هست. بعلاوه 
از سلول های  استفاده  سلول درمانی شامل 
خون، مغز اســتخوان، سلول های بالغ، غیر 
 (Solid بالــغ، ســلول های بافت جامــد
و  بالــغ  بنیــادی  ســلول های   tissue)

سلول های بنیادی جنینی است. 
*

ســلول های پیوند شــده نظیر سلول های 
بنیــادی القایــی (iPSCs)، ســلول های 
بنیــادی جنینــی (ESCs)، ســلول های 
بنیــادی عصبــی (NSCs)، ســلول های 
بنیادی مزانشیمی (MSCs) به دو گروه 
اساســی تقسیم می شوند: ســلول درمانی 

اتولوگ و سلول درمانی غیر اتولوگ.
*

افزایــش ســرمایه گذاری در مطالعــات 
بالینی سلول درمانی، توسعه گایدلاین های 
معتبر برای تولید محصولات سلول درمانی 

و اثــر آن هادر شــرکت های موثر در این 
حوزه منجر به افزایش رشد این بازار شده 

است. 
اکنــون بازیگــران دولتــی و خصوصــی 
فراوانی در حال اخذ ســهم خــود از این 
بــازار بزرگ هســتند. در ســال 200۸، 
ارزش بازار ســلول درمانی چیزی حدود 
۴10 میلیون دلار برآورد شده بود که این 
عدد در ســال 201۴ به ۵.1 میلیارد دلار 

رسید.
 نکته قابل توجه این است که نصف حجم 
این بازار متعلق به آمریکا و اروپا است و 
نصف دیگر آن متعلق به آسیا. رشد سالانه 
این بازار ۳6.۵ درصد در هر ســال بوده 
که منجر به آن شده است که این بازار در 
ســال 2021 به 1۸1 میلیارد دلار گردش 
ســرمایه برســد. در ســال 2022 کشور 
امارات متحده عربی در شهر دبی نشستی 

دولتی را برگزار کرد که اندازه این بازار 
در سال 202۴ را برآورد می کرد.

در آن نشســت ویژه، گفته شــده که این 
حجم بازار در این سال چیزی حدود ۴67 
میلیارد دلار خواهد بود. در همان نشست، 
کشــور امارات 2.6۸ میلیارد دلار را در 

همین سال برای خود در نظر گرفت.
*

همچنیــن تاکنــون حــدود 7۳ شــرکت 
معتبــر در ایــن عرصــه وارد شــده اند و 
ســرمایه گذاری هایی قابل توجــه دارند. 
به طور مثال شرکت Roche تا کنون 90 
میلیارد دلار در این عرصه سرمایه گذاری 
کرده اســت و در نمونــه ای دیگر، هزینه 
خرید دانش فنی یک درمان سلولی برای 
درمان یک نوع از ســرطان خون چیزی 

بالغ بر 90 میلیارد دلار بوده است.
این مبحث ویژه را پی خواهیم گرفت...

دکتر زهره افسرطلا
مدیرعامل شرکت دارو، درمان سپهر

چیست و به چه سمت می رود؟

سلول درمانی و شیب صعودی 
سرمایه گذاری در آن

ژن خوبژن خوب
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برندینگبرندینگ
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مریم خلیلی: 
ببینید! فارمکس یک نمایشــگاه بســیار 
نــوآور در حــوزه دارو و به ویــژه مــواد 
تجهیزات  بســته بندی،  دارویــی،  موثــره 
داروسازی و مشــتقات آن است و به گفته 
بسیاری از کارشناسان، می تواند در سطح 
نمایشگاه های هم ردیف خارجی خود قلمداد 
و ارزیابی شود. البته ما هرگز چنین ادعایی 
نداریم، اما در ســفرهایی که در طول سال 
به انواع این نمایشــگاه ها داشته و می رویم، 
مدام خودمان را در مســیر بهبود و ارتقای 

نمایشــگاه خودمان قــرار داده ایم و به رغم 
شــباهت هایی، و با رعایت استانداردهایی، 
می توانیم مدعی شویم که اتفاقا فارمکس را 
در ایران، خیلی هم یونیک و خاص برگزار 
کرده  و می کنیم و امسال هم که دیگر کلی 
برنامــه و کارگاه و موضوعــات تازه به آن 
افزوده ایم و همین طور در حال توســعه آن 

هستیم... 
*

البته این آقای دکتر میثــم کریمی، مدیر 
نمایشگاه اســت که در بطن ریزجزئیات 

آن اســت، اما من هم می توانم عرض کنم 
کــه فارمکــس، فرصتی اســتثنایی برای 
صنعت ارزشمند دارویی کشور است و در 

مسیر اعتلای آن گام برمی دارد. 
*

رکن اصلی این نمایشــگاه، بر مبنا و منشا 
صنایــع دارویی، پایه ریزی شــده اســت 
و ایــن قرارگاهــی بــرای تولیدکنندگان 
مــاده اولیــه دارویی، شــرکت های چاپ 
و بســته بندی، شــرکت های حــوزه مواد 
و شرکت های  آزمایشــگاه ها  شــیمیایی، 

گپ وگفت با مریم خلیلی، مدیر اجرایی ششمین نمایشگاه بین المللی فارمکس 2024 

کاملا آگاهانه؛ مثل افسانه سیزیف! 

ویژه فارمکسویژه فارمکس

 اشاره:
مریــم خلیلــی، امســال هم مدیــر اجرایی ششــمین 
نمایشگاه بین المللی فارمکس 202۴ است. او از جمله  
زنــان دغدغه مند و جدی در حــوزه مدیریت اجرایی 
نمایشــگاه ها و از خوش ذوق تریــن آن هــا در اجرای 

یک نمایشگاه دارویی کلان در سطح کشور به حساب 
می آید. 

ما در این گپ وگفت از او پرســیدیم که در نمایشگاه 
فارمکس امسال چه خبر است؟  

اکنون پاسخ های ایشان را می خوانید. 
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تجهیزات آزمایشگاهی، شرکت های حوزه 
ماشــین آلات و اتــاق تمیز و هواســازها، 
شرکت های گمرکی در حوزه ترخیص کالا 
و خدمات حمل ونقل، بانک ها، بیمه ها و هر 
شرکتی که با کارخانه های داروسازی، چه 
مــاده اولیه و چه محصول نهایی، در ارتباط 
باشد، اســت. حالا خودتان حدس بزنید که 
چتر فارمکس چه دایره ای وسیع از صنعت 

را پوشش می دهد. 
*

خوشبختانه امســال به رسانه های تخصصی 
دارویــی هــم از جملــه خود فن ســالاران، 
غرفه هایــی اختصاص داده ایــم و در صدد 
تقویت این شاخه شــناختی و رسانه ای در 
صنعت داروی کشــور هســتیم و استقبال 

همکاران شما هم خیلی خوب بوده است. 
*

امسال در ششمین دوره برگزاری نمایشگاه 
فارمکس می توانیم ادعــا کنیم تجربه هایی 
ذی قیمــت در این مســیر بلنــد و طولانی، 
گاهی همــوار و گاهــی ناهموار به دســت 
آورده ایم و با جهد و کوشش و تقلایی عمیقا 
دلــی، همه کارها را روی یک روال منطقی 
پیش برده ایم و مــن امیدوارم در این دوره 

نمایشگاه، علاوه بر اضافه کردن یک بعلاوه 
جلوی صنعت محترم دارویی کشــورمان، 
هم به دانش و شــناخت بیشتر از این حوزه 
کمک بکنیم و هم روزهایی خاطره انگیز و 

دوست داشتنی از آن به جای بگذاریم.  
*

دوره های قبلی نمایشــگاه هــم، همینطور 
بــوده، ما همیشــه فکر کرده ایــم که یک 
خانــواده بزرگ داریم و حالا باید در کنار 
هم باشــیم و هر کدام از اشخاص و افراد 
این صنعت به پیشــرفت همــه ارکان آن 
کمــک کنند. بنابراین از این که می توانیم 
در فارمکــس هیمنــه ی صنعــت داروی 
کشــور را به تماشــا بگذاریم و بزرگی و 
عظمت آن را پدیــدار و عینی کنیم برای 

همگان، خوشحالیم. 
*

ما هــر ســال تجربه هایی متفــاوت و تازه 
صورت داده  ایم و امسال هم برای برگزاری 
نمایشگاه، به شهرآفتاب رفتیم! مثل “افسانه 
سیزیف” در اســاطیر یونان باستان، کاملا 
آگاهانه و از روی انتخــاب راه بهتر، پیش 
رفتیم و به زحمت هــای جدید و اضافه اش 
هم اصلا فکر نکردیم. ما هســتیم و زحمت 

می کشــیم و راه را همــوار می کنیم تا قله؛ 
و وقتی به آن رســیدیم، دوبــاره به پایین 
می غلتیم و از اول شــروع می کنیم و باز هم 
خودمان را اثبات می کنیم، عشق و علاقه و 
احترام را باید همیشه و همواره مکرر کرد 
و ما مکررا هموار کرده ایم پیمودن راه های 

سخت را. 
 این یکی دو ســال، سال هایی سخت برای 
صنعــت دارو بوده، بنابراین مــا هم جانانه 
کوشیده ایم تا ارزش های درون آن را بهتر 
و بیشــتر بشناســانیم و یک رویداد تمیز 
و در اندازه شــمایل آن تــدارک ببینیم. به 
نمایشگاه امسال هم خیلی امیدواریم. خیلی 

خوب شده است. 
*

و  کارگاه هــا  فزاینــده  کمیــت  به رغــم 
مســترکلاس ها و رخدادهــای داخــل آن، 

مــا نمایشــگاه فارمکــس را کامــلا کیفی 
می بینیم و به اصطــلاح معروف، کلاس آن 
را اســتاندارد و جهانی در نظــر گرفته ایم. 
امیدواریــم بازدیدکنندگان هــم به چنین 
دریافتی از آن برســند و با خاطره ای خوب 

آن را به پایان برسانند.
*

ویژه فارمکسویژه فارمکس

از این که می توانیم در 
فارمکس هیمنه ی صنعت 
داروی کشور را به تماشا 

بگذاریم و بزرگی و عظمت 
آن را پدیدار و عینی کنیم 

برای همگان، خوشحالیم

حدس بزنید که چتر 
فارمکس چه دایره ای 

وسیع از صنعت را پوشش 
می دهد
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امروزه برگزاری رویدادها در دنیا 
به یک امر بسیار تخصصی و پیچیده تبدیل 
شده اســت و یک نفر که در یک کشور در 
حال توسعه و یا پیشــرفته به دنیا می آید، از 
زمــان تولد تا زمــان مرگ درگیــر صدها 

رویداد مهم می شود.
همین تولد و مرگ هم، آغاز و پایان زندگی 
در کره خاکی اســت؛ هر دو هم رویداد؛ هر 

دو هم مهم.
*

در توســعه ی کســب وکارهای نویــن نیــز 
این گونه است و اغلب شرکت ها و اشخاص 
برای پیشــبرد اهداف خــود به دنبال برپایی 
و یا برگزاری برخی رویدادها هســتند و یا 
اینکه رویدادهای در حال برگزاری را رصد 
می کنند که چگونه در راســتای اهداف شان 
پیش می رود و آن ها چگونه می توانند از آن 

بهره مند شوند.
رویدادهــا در دنیا به شــدت رو به تخصصی 
شدن رفته اند و دیگر نمی توان بدون شناخت 
و تخصص و آشنایی با مناسبات و اشخاص و 
نقش های یک صنعت، یک رویداد موفق را 
برنامه ریزی و اجرا کرد. داستان خیلی فرق 

کرده است!
*

من بیش از 16 سال است که مستقیم درگیر 
برگزاری برخی از رویدادها در کشورم هستم 
و معتقــدم که هنــوز ابعاد اثرگــذاری آن ها 
حتی در کشــورهای پیشــرفته جهان، به طور 
کامل شناخته نشده است و تازه در سال هایی 
نه چنــدان دور با جــادوی رویدادهــا مواجه 
خواهیم بود. داستان تازه دارد شروع می شود.

*
نمایشــگاه ها هم بخشــی کوچــک از همین 
رویدادها بوده و به شــدت در حال رشــد و 
تخصصی شدن هستند. مثلا در حوزه صنعت 
داروسازی در کشــور چین، سالانه بیش از 
۸0 نمایشــگاه تخصصی برگزار می شود که 
همه، مخاطبانــی خاص دارنــد و برگزاری 

همیــن نمایشــگاه ها و رویدادها بــه جایگاه 
فعلی کشــور چین در صنایع دارویی جهان، 
کمک هایی کم نظیر کرده و موقعیتی بخشیده 

است که دیگران به آن غبطه می خورند...
*

ما در ایران و با برگزاری نمایشگاه فارمکس 
)با یــاری ســندیکای تولیدکننــدگان مواد 
دارویــی، شــیمیایی و بســته بندی دارویی(، 
کانسپت تخصصی و درون زای این رویداد را 
شکل داده و پایه ریزی های آن را جوری انجام 
داده ایم تا بتوانیم زمینه ای برای صنعت فراهم 
کنیم و آوردگاهی باشیم برای نمایش و اکران 
دســتاوردها و خلاقیت هــا و پیشــرفت های 

صنعتی که با جان و دل دوستش داریم.

*
اکنون دیگر بعد از ۵ دوره برگزاری نســبتا 
موفق نمایشــگاه فارمکــس، و بهره گیری از 
تجربیات بــزرگان این صحنــه ی کم نظیر، 
بســیاری از فعــالان صنعــت مــاده اولیه و 
بســته بندی دارویی هم باورمــان کرده اند و 
خودشــان اذعان دارند که در این داســتان 
بیگ پروداکشــن به چه جایگاهــی ارزنده 

دست یافته اند.
*

مــا به آن دســته از شــرکت های ایرانی هم 
که هنوز نتوانســته اند خــود را با ترتیبات و 
تنظیمــات جهانی تطبیــق دهند، کمک های 
فکــری داده ایــم و باز هــم خواهیــم داد و 
نیک می دانیم کــه این داســتان تغییرها و 
به روزشــدن ها، ســرانجام همه ی شرکت ها 
و  ســازندگان  همــه  و  می پوشــاند  را 
تولیدکننــدگان باید قابلیــت انطباق را در 
خود و بیزنس هایشــان زنده و بیدار کنند و 
هرچه ســریع تر جای خودشان را بگیرند؛ و 
می گیرند؛ قطعا. به قول شــخصیت ســید در 
فیلــم تاریخی گوزن ها؛ آغــاز برنامه های ما 

شروع شد...
*

ما امروز ششــمین دوره فارمکس را شروع 
می کنیــم و از حالا بــرای هفتمین فارمکس، 

فایل های مان را گشوده ایم...
داریم نهایــت تلاش های مــان را می کنیم و 
روی برنامه هایی تمرکز کرده ایم که اهداف 
را نزدیــک و نزدیک تر کنــد. گفتم نهایت 
تلاش هــا؛ نهایت تلاش های امــروز را گفتم، 
نهایــت تلاش های دوره بعدی خیلی خیلی با 

امروز متفاوت خواهد بود.
به امید دیدارتان در نمایشگاه...

میثم کریمی
مدیر نمایشگاه فارمکس

یک صنعت مهم، یک رویداد مهم

آغاز برنامه های ما شروع شد!

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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در چشــم انداز همیشــه در حال تحول صنعت داروسازی، 
شــرکت در نمایشــگاه های تخصصی به یک مؤلفه حیاتی 
برای ذی نفعان تبدیل شــده اســت و کمک می کند تا ضمن 
به حداکثر رســاندن بهره برداری از فرصت ، برای رشــد و 
شبکه ســازی اقدام نمایند. نمایشــگاه های تخصصی حوزه 
دارو به عنوان یک پلتفرم  ارزشمند از یک سو به غرفه داران 
کمک می کند تا آخرین محصــولات، نوآوری ها و خدمات 
خود را برای طیفی وســیع از مشــتریان بالقــوه و بالفعل و 
همچنین متخصصــان و تصمیم گیرندگان صنعت به نمایش 
بگذارند و از سویی دیگر، برای بازدیدکنندگان نیز فرصتی 
مغتنم برای کسب بینش در مورد روندهای نوظهور، تعامل 

با بازیگران کلیدی صنعت و ایجاد یا تقویت همکاری هایی 
که می تواند منجر به خلق نوآوری و پیشرفت در این بخش 

شود، ایجاد می کند.
با پتانسیل شــکل دهی اثرات ماندگار و تضمین شکل گیری 
همکاری هــای تجــاری قابــل توجه، بــرای غرفــه داران و 
بازدیدکنندگان بســیار مهم اســت که با ذهنیت راهبردی و 
اهداف روشــن در نمایشگاه های تخصصی حوزه دارو حاضر 
شــوند. در این مقالــه برخی نکات کاربــردی در قالب یک 
چک لیســت جامع متناسب با نیازها و اهداف ذی نفعان ارائه 
شــده تا بتوانند اطمینــان حاصل کنند که برای اســتفاده از 
فرصت های ایجاد شده در این رویدادها آمادگی کامل دارند.

دستورالعمل کاربردی دستورالعمل کاربردی 
بهره برداری حداکثری از بهره برداری حداکثری از 

نمایشگاه های تخصصی حوزه دارونمایشگاه های تخصصی حوزه دارو

دکتر امیرحسین حاجی میری
فعال صنعت داروسازی

متخصص اقتصاد و مدیریت دارو

1- Specific, Measurable, Achievable, Relevant and Time-bound

1-چکلیستیبرایغرفهداران
1-1برنامهریزیقبلازنمایشگاه

1- تعییــن اهداف با هماهنگی کامل اعضای 
SMART تیم بر اساس اصول

هدف خــود از حضور را محــدود به معرفی 
شــرکت و ایجاد آگاهی از برند قرار ندهید. 
  SMART1 در این راســتا، بر اساس اصول

قابل  اندازه گیــری،  قابــل  اهداف خــاص، 
دســتیابی، مرتبط و محدود بــه زمان تعیین 
کنید. اهداف خود را کمــی تعیین کنید که 
مثلا می خواهید چه تعدادی مشــتری جدید 
در چه حیطه ای با چه کیفیتی به شبکه خود 
اضافه کنید. مهم است تک تک اعضای تیم 

خود را در خصوص این اهداف آگاه کنید.

2-تحقیقدرخصوصمخاطبهدف
قبل از شــروع نمایشــگاه، مخاطبــان بالقوه 
را شناســایی کنید. یافتن نــام این مخاطبان 
کافی نیســت. با رویکردی نظام مند نیازها، 
چالش ها، علایــق و تجربیات فعلی مخاطبان 
خود را ردیابــی کنید. پــس از این مرحله، 
محتــوای قابل ارائه، پیام ها و پیشــنهادهای 
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بالقوه تجــاری خود را بر اســاس اطلاعات 
جمع آوری شده تنظیم نمایید.

3-انتخابوطراحیهدفمندغرفه
مطمئناً یک غرفه در محل مناســب با طراحی 
و دکوراســیون چشــم نواز توجــه مخاطبان 
را به طــوری موثر به خود جلــب می کند، اما 
مطمئن شــوید کــه هزینه اثربخش ترین اقدام 
را بر اســاس اطلاعات جمع آوری شده در این 
خصوص انجام داده اید. بســته به نوع فعالیت 
و برنامه های تعیین شــده، فضاهای منطقی را 
برای نمایش محصــولات، اتاق های ملاقات و 
جلسات، پذیرایی و همچنین بستر مناسب برای 
نمایش اطلاعات اختصاص دهید. برای افزایش 

جذابیت و درگیر کردن مخاطبان، از تابلوهای 
دیجیتال یا ابزارهای تعاملی استفاده کنید.

4-بازاریابیقبلازشروعنمایشگاه
قبــل از نمایشــگاه در بســترهای مناســب 
اطلاع رســانی  بالقوه  مخاطبان  توجــه  مورد 
کنید. برای تمام مخاطبــان خود دعوت نامه 
بفرســتید. دعوت نامه هــای اختصاصی به نام 
افراد به مراتب جذابیت و اثربخشی بیشتری 
در مقایســه با دعوت نامه های عمومی دارند. 
از بازاریابی ایمیلی، کمپین های رســانه های 
اجتماعــی و تبلیغات آنلایــن هدفمند برای 
دسترسی به شرکت کنندگان بالقوه و تشویق 

بازدید از غرفه استفاده کنید.

5-تولیدمحتوایموثرمنطبقبااهداف
شرکتونیازمخاطب

برای تمام محتوای قابل ارائه اعم از فایل های 
معرفی، بروشــورها، کتابچه های تبلیغاتی و 
هدایای قابل ارائه برنامه ریزی کنید تا ضمن 
یک طراحی یکپارچه و هوشــمندانه بتواند 
به خوبــی مزیت ها و ویژگی های شــما را به 

نمایش بگذارد و به نکات مورد درخواســت 
احتمالی مخاطب هدف شما نیز بپردازد.

ویزیــت کارت آمادهســازی -6 
بهروزرسانیشده

مهم تریــن ابزار مورد تبادل در نمایشــگاه ها 
کارت ویزیت اســت. بــرای تمامی اعضای 
مرتبط در تیــم خــود کارت ویزیت آماده 
کنید. ضروری اســت کارت ویزیت شــامل 
اطلاعــات اصلــی )نام، پســت ســازمانی، 
اطلاعات تماس( بوده و به روزرســانی شــده 
باشد. از ایده های خلاقانه در طراحی کارت 
ویزیت خود بهره بگیرید تا کارت شــما در 

یاد افراد بماند و آن را نزد خود نگاه دارند.

7-آموزشاعضایتیم
روی آموزش جامع تمــام اعضای تیم خود 
ســرمایه گذاری کنیــد. تــلاش کنیــد تیم 
شــما به دانش عمیق در خصوص شــرکت، 
ماموریت، چشم انداز و ارزش های شرکت، 
محصــولات و خدمات رســیده و با رعایت 
مهارت های  پیاده ســازی  و  اصول حرفه ای 
ارتباطی موثر بیشــترین اثربخشی را ایجاد 
نمایند. آنچه در نهایت به یاد مخاطبان شما 
خواهــد ماند، نــوع برخورد و نحــوه تعامل 

اعضای تیم شما است.

1-2درطولنمایشگاه
 1- برنامه ریــزی بــرای افزایــش منطقــی 

ترافیک غرفه
برای جذب مخاطبــان، فعالیت های جذاب 
در طــول نمایش برنامه ریــزی کنید. ارائه 
نمایش محصولات، اهــدای هدایا و جوایز، 
میزبانی از افــراد سرشــناس، ارائه برنامه 
آموزشــی مفید در مــورد حیطــه فعالیت 

می تواند اثرگذار باشد.

 2- جذب مخاطبان و جمع آوری اطلاعات
یــک سیســتم یکپارچــه بــرای دریافــت 
اطلاعات مخاطبان آماده کنید تا از طریق آن 
اطلاعات مربوط به تمام مراجعان را دریافت 
نمایید. برای ایــن موضوع می توانید صندوق 
قرار  جمــع آوری کارت ویزیت مخاطبــان 
دهید. ابزارهای دیجیتال نیز بسته به شرایط 
می تواند کمک کننده باشد به طوری که افراد با 

اسکن یک کد اطلاعات خود را وارد نمایند.

 ۳- ایجاد تجربه متفاوت برای مراجعان
از فناوری برای بهبود تجربه شرکت کنندگان 
اســتفاده کنید. کاتالوگ هــای تعاملی را در 
تبلت ها ارائه کنید. فرم های گیمیفای شــده 

برای تمام محتوای قابل ارائه اعم از فایل های معرفی، بروشورها، 
کتابچه های تبلیغاتی و هدایای قابل ارائه برنامه ریزی کنید 
تا ضمن یک طراحی یکپارچه و هوشمندانه بتواند به خوبی 

مزیت ها و ویژگی های شما را به نمایش بگذارد و به نکات مورد 
درخواست احتمالی مخاطب هدف شما نیز بپردازد
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در اختیارشــان قرار دهید تا بعد از تکمیل 
بتوانند پــاداش یا جایــزه ای دریافت کنند. 
از ابزارهــای واقعیت مجــازی برای نمایش 
محصولات یا خطوط تولید شرکت خود بهره 

بگیرید.

 ۴- شبکه سازی فراتر از غرفه
فقط منتظر نباشــید تا شــرکت کنندگان به 
ســراغ شــما بیایند. از قبل جلســاتی را با 

شرکا یا مشــتریان بالقوه برنامه ریزی کنید. 
در رویدادها و کنفرانس های جانبی شرکت 
کنید تا سطح دسترسی خود را افزایش داده 

و شبکه ای بزرگ تر بسازید.

شــبکه های  ظرفیــت  از  بهره گیــری   -۵  
اجتماعی

نکات کلیــدی مربوط به فعالیــت خود در 
نمایشــگاه را به صــورت زنــده، توئیــت یا 

در ســایر شــبکه های اجتماعی پر مخاطب 
منعکــس کنیــد. فعالیت هــای غرفــه را به 
اشــتراک بگذارید و از هشتگ های مرتبط 
برای افزایش تعامل و دیده شدن شرکت تان 
استفاده کنید. برای جذب فالوورهای جدید، 
چالش هایی در رســانه های اجتماعی برگزار 
کنید. در این مســیر می توانیــد از ظرفیت 
رســانه های تخصصی متمرکز در حیطه بهره 

بگیرید.

1-3پیگیریبعدازنمایشگاه
 1- پیگیری سریع

اجازه ندهید ارتباطات ایجاد شــده به دســت 
فراموشی سپرده شوند. همه سرنخ های دریافت 
شده را در عرض 2۴ تا ۴۸ ساعت به سرعت 
پیگیری کنید. پیام ها یا ایمیل های بعدی خود 
را بــا ارجاع به بحث ها یا مــوارد خاص بیان 
شــده در طول رویداد شخصی سازی کنید و 
از ارسال ایمیل های عمومی خودداری نمایید.

 2- تحلیل نتایج و دستاوردهای شرکت در 
نمایشگاه

در جلســات با حضور اعضای تیم، داده های 
جمع آوری شــده در طول نمایشگاه )به عنوان 
مثال، مشــتریان جدیــد، فرصت های ایجاد 
بازخوردهــای  و  غرفــه  ترافیــک  شــده، 
دریافتی( را تجزیه و تحلیل کنید. در نهایت 
راهبردهــای مورد نظر برای نمایشــگاه های 

آینده و زمینه های بهبود را شناسایی کنید.

 ۳- چک لیستی برای شرکت کنندگان
به عنوان یک شرکت کننده، نمایشگاه های 
تخصصی فرصت های زیادی را برای بینش 
ارزشــمند در خصوص صنعــت، آگاهی از 
دســتاوردهای و تامین کننده هــای جدید و 
همچنیــن ایجــاد ارتباطات ســازنده ارائه 
می دهــد. در ادامه مقاله یک چک لیســت 
بــرای ارتقا تجربه شــرکت در نمایشــگاه 

ارائه شده است: 

نکات کلیدی مربوط به فعالیت خود در نمایشگاه را 
به صورت زنده، توئیت یا در سایر شبکه های اجتماعی 

پر مخاطب منعکس کنید. فعالیت های غرفه را به 
اشتراک بگذارید و از هشتگ های مرتبط برای 

افزایش تعامل و دیده شدن شرکت تان استفاده کنید

نامحدودنامحدود
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3-1آمادهسازیقبلازنمایشگاه
 1- تعیین اهداف به طور مشخص

ضروری است قبل از نمایشگاه به این سوال 
پاســخ بدهید که می خواهید بــه چه چیزی 
برســید؟ آیا به دنبال به روز رسانی دانش و 
اطلاعات خــود در مورد آخریــن روندهای 
صنعت هستید یا در مورد فناوری های جدید 
نیاز به اطلاعات دارید یا می خواهید شرکای 
بالقوه را شناســایی کنید یا به دنبال فرصتی 

بــرای تقویت ارتباطات قبلی خود هســتید. 
داشتن اهداف روشن به شما کمک می کند به 
صورت بهینه زمان و انرژی خود را مدیریت 
و فعالیت هایتان را در زمان محدود نمایشگاه 

اولویت بندی کنید.

 2- تحقیق و شناسایی غرفه داران
بــا اســتفاده از وب ســایت یا اپلیکیشــن 
نمایشگاه فهرســت غرفه داران را دریافت و 

در مورد شرکت هایی که با علایق شما همسو 
هستند، کسب اطلاع کنید. غرفه هایی را که 
قصد بازدیــد از آن ها را دارید اولویت بندی 

کرده و یک فهرست ایجاد کنید.
در برخــی نمایشــگاه های بین المللی امکان 
تنظیم قــرار ملاقات بــا غرفه هــا در زمان 
مشــخص مورد نظرتــان نیز وجــود دارد. 
همچنین ممکن اســت برگزارکننده امکانی 
فراهــم کــرده باشــد که بــا افــراد حقیقی 
شــرکت کننده در نمایشگاه نیز از قبل آشنا 
شده و در فرصت برگزاری نمایشگاه با آن ها 

قرار ملاقات تنظیم نمایید.

۳- تنظیم برنامه
در نمایشگاه های تخصصی حوزه دارو عمدتا 
برنامه های متعدد جانبی اعم از کنفرانس ها، 
پنل هــا، کارگاه هــا و رویدادهای تخصصی 
برگزار می شود. برنامه خود را از قبل تنظیم 
نمایید، زمانی را بــرای بازدید از غرفه های 
مــورد نظر و فرصتــی بــرای بهره گیری از 
جلســات آموزشــی و فرصت هــای جانبی 

اختصاص دهید.

 ۴- آماده سازی کارت ویزیت
مهم تریــن ابزار مورد تبادل در نمایشــگاه ها 
کارت ویزیــت اســت. کارت ویزیت خود 
را به تعداد کافی آماده کنید. ضروری اســت 
کارت ویزیت شــامل اطلاعات اصلی )نام، 
پســت ســازمانی، اطلاعات تمــاس( بوده و 

به روزرسانی شده باشد.

3-2درطولنمایشگاه
 1- مجهز بودن

یــک دفترچه یادداشــت، خــودکار و یک 
شــارژر قابل حمل همراه داشــته باشــید تا 
دســتگاه هایتان را در طول روز روشــن نگه 
دارید. یک بطری آب و تنقلات سالم همراه 
داشته باشید، مکرر آب بنوشید، این موضوع 
به بدن شــما کمک می کند تا کمتر احساس 
خســتگی کنید. به همراه داشــتن یک کوله 
پشتی یا کیف چرخدار برای حمل راحت تر 
آنچــه در نمایشــگاه از غرفه هــا دریافــت 

می کنید کمک کننده خواهد بود.

 2- ایجاد تعامل و شبکه سازی
گشــاده روی باشــید و خجالت نکشــید. با 

غرفه داران، متخصصــان صنعت و همکاران 
بالقوه گفت وگو کنید. برای گسترش شبکه 
خــود در رویدادهــا و برنامه هــای جانبــی 

شرکت کنید.

 ۳- جمع آوری اطلاعات هدفمند
بروشــورها و آگهی هایی که توسط غرفه ها 
ارائه می شــوند آموزنده و کاربردی هستند، 
لــذا بــر جمــع آوری اطلاعــات به صورت 
هدفمنــد تمرکز کنیــد. با غرفــه داران در 
خصــوص موضوعــات مــورد تمرکزتــان 
گفت وگو کنید. ســؤالات خاصی در مورد 
محصــولات، خدمات یا زمینه های تخصصی 
آن ها بپرســید و نظرات خود را به اشتراک 

بگذارید.

3-3پسازنمایشگاه
 1- مرور و جمع بندی

بلافاصلــه پــس از اتمام نمایشــگاه به مرور 
شــبکه های  و  جمع آوری شــده  اطلاعــات 
ارتباطــی جدیدتان بپردازید. طبیعی اســت 
که اطلاعات زیادی جمع آوری کرده باشید، 
مــوارد مهم تر را جداســازی کــرده و روی 

بهره برداری از آن ها متمرکز شوید.

 2- برقراری ارتباط و پیگیری
قبل از آن که ســرد شــوید، با افرادی که در 
طول نمایشگاه آشنا شده اید، ارتباط برقرار 
کنیــد. آن هــا را در شــبکه های اجتماعــی 
حرفــه ای نظیــر لینکدین پیدا کــرده و به 
آن ها پیــام اختصاصی بدهید. در صورتی که 
برنامه ریــزی کرده اید،  تعامــلات تجــاری 
اولین قدم های رســمی را نظیر ارسال تفاهم 
یا درخواست دریافت پروپوزال  محرمانگی 

بردارید.

 ۳- به اشتراک گذاری تجربیات
در شــبکه های اجتماعی حرفه ای تجربیات 
خود را به اشــتراک بگذارید. این موضوع 
ضمن افزایش شــبکه ارتباطی شــما، منجر 
بــه بهره برداری ســایر افــراد از تجربیات 
شــما خواهد شــد. در صورتی که اطلاعات 
جمع آوری شــده توسط شــما ممکن است 
برای ســایر افراد کمک کننده باشــد، این 
اطلاعــات و تجربیــات را در اختیارشــان 

بگذارید.

برنامه خود را از قبل تنظیم 
نمایید، زمانی را برای بازدید 

از غرفه های مورد نظر و 
فرصتی برای بهره گیری 

از جلسات آموزشی و 
فرصت های جانبی اختصاص 

دهید

نامحدودنامحدود
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 1. در بررســی نقــاط قــوت و ضعــف 
نمایشگاه ها و غرفه داران، نگاهی به بخش های 
خالی لیوان می اندازیم و موضوعاتی را رصد 
می کنیــم که گاهی ناخواســته، و به شــکلی 
باورنکردنــی و در یــک چشــم به هم زدن، 

هویت سازمانی را ذبح می کنند!

2. کلمه نمایشگاه از دو بخش نمایش و گاه، 
به معناي محل نمایش محصول، ترکیب شده 
اســت. اما نخستین برداشــت غلط از کلمه 
نمایشــگاه برای برخی از عزیزان در بعضی 
شــرکت ها، این اســت که به جاي به نمایش 
گذاردن کالاهای تولیدي و یا تجاري، بیشتر 
علاقه مندنــد تا خود را به نمایــش بگذارند! 
این شیوه در تعدادی از مجموعه های عمومی 
به عینه قابل رصد اســت؛ در اصل نمایشگاه، 
بدل به محلی جهت دید و بازدیدها شــده و 
از آن گذر، ارتباطاتی شکل می گیرد که در 
اهداف هیچ نمایشــگاهی تبیین نشده است! 
تا این جا هم مشــکلی نیســت، تقدم و تاخر 

جابه جا شود، بد است!

 ۳. امــا همــه می دانیــم در تعریفی گویا 
و کوتــاه، نمایشــگاه را هم می تــوان هویت 
زنده ی یک ســازمان یا هویت زنده ی یک 

"برنــد" نامیــد، زیرا در نمایشــگاه عواملی 
توزیع کنندگان،  تولیدکننــدگان،  همچــون 
مصرف کننــدگان کالا یا خدمات و همچنین 
مســئولان و مقاماتِ ذی ربط کشــوری و از 
همه مهم تر؛ مــردم؛ در یک زمان و در مکان 
مناســب، گرد هم می آیند و تماشایی کلی از 
دار و ندار و همه چیز شــرکت به دست شان 
می رسد. اتفاقا در جای خودش، سنگ محک 
خوبی هم می تواند به حســاب آید. بنابراین و 
در درجه اول، برگزاری نمایشگاه ها را نباید 

)چندان که در بالا گفته شد( ساده گرفت!

 ۴. بگذارید قبلش یک نکته را هم بگویم 
و بگذرم. این که ما در شــرکت های دارویی 
داخــل بورس فعالیم و باید به خود ببالیم که 
خیلی شفاف همه چیزمان می رود روی کدال 
و مشخص است که در تابلوی نمودارها، چه 
کرده ایــم و به قول فوتبالی هــا چند چندیم! 
شرکت های غیربورســی واقعا عملکردشان 
به شفافیت بورسی ها نیست و ملاک و روند 
پیشرفت ها یا عقب گردهایشان هم! بنابراین 
مشخص است که روی شرکت های بورسی 
)این جا دارویی( نورافکن هایی روشن است 
و باز باید در این نمایشــگاه ها خیلی دقیق تر 

عمل کرد.

 ۵. برخی از شرکت های کوچک و نوپای 
خصوصی هستند که برای رشد سریع خود با 
تمرکــز بر برندینگ و توجه و دقت در نحوه 
نمایش و حضــور، چنان نمــود می کنند که 
مخاطب را شیفته و مشتاق خدمات و یا سهام  
خود کننــد و در این خصوص دقت کافی را 
دارند و از نمایشگاه به عنوان فرصت و مکانی 
جهت اعلام موجودیت و نمایش توانمندی ها 
و پیشرفت های خود بهره ها می برند. من غالبا 
چنین شــرکت هایی را تقدیر می کنم، زودتر 
از همــه می آینــد، دیرتر از همــه می روند و 
خیلی روی مخاطبان خــود تمرکز دارند؛ و 
اگر برگزارکنندگان نمایشگاه، اجازه بدهند 
حاضرند شــب را هم در محــل غرفه خود و 
نمایشــگاه بگذرانند. شــگفت انگیز و قابل 
تعمــل اســت این همه حساســیت و آن همه 

اختلاف!

 6. برگردیم به این سوی داستان! برخی از 
این شــرکت های دولتی تقریبا از حضور در 
نمایشگاه ها هیچ بهره ای جز وقت تلف کردن 
نمی برند! غالبا به شــان دســتور می دهند که 
باشــید! و آن ها هم می آیند و هستند. اما اگر 
ته اش بپرسید که چه کردید!؟ پاسخ عینی و 

قابل لمس، تقریبا هیچ است.

محمد پناهی
عضو انجمن متخصصان روابط عمومی ایران

20 یادداشت کوتاه 
درباره ی نمایشگاه ها

با خـودمـان 
چند چندیــم!؟

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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 7. غرفــه داران این مجموعه ها غالبا )و نه 
همه شــان( بدون آموزش و بدون آگاهی از 
وظایف کلیدی خود و بدون  شناخت کامل و 
اطلاعات کافی از سازمان و محصولات خود 
و بعضــاً با هدف اخذ هدایــای تبلیغاتی و یا 
دادوستد این اقلام و حتی بی انگیزه و بی هیچ 
نشانه ای از شــادابی و ناآشنا با تکنیک های 
زبان بدن، دســت در جیب و بدون تسلط به 
 hello. how زبان لاتین و اگر باشد در حد
?are you  در ایــن میــدان رقابتی حاضر 
می شــوند! انگار بخشی مهم از شلختگی های 
سازمانی را هم به نام این جا ضرب کرده اند؛ 
و در هیچ کجای نمایشگاه های معتبر جهانی 

چنین چیزهایی قابل رؤیت نیست.

کــه  اســت  داده  نشــان  تجربــه   .۸  
بازدیدکننــدگان نمایشــگاه های داخلــی و 
بین المللی، غالبا افراد عادی و غیر متخصص 
هســتند. از همین رو، غیــر متخصص بودن 
بازدیدکننــدگان نمایشــگاهی را باید یک 
پیش فرض گرفت، و به یک شــیوه رفتاری 
مناســب و کلان رســید. زیرا گاهی اوقات، 
افــراد  انبــوه جمعیــت، از  مراجعانــی در 
متخصص، مدیران اجرایي خصوصي و دولتی 
و یا حتی از مقام های ارشــد کشوری حضور 
دارند. بنابراین شیوه ی برخوردها باید از یک 
منظر، و در نگاه اول، کلی، یکســان و بسیار 

محترمانه باشد.

 9. نمی دانم دیده ایــد یا نه!؟ بعضی اوقات 
غرفــه داران در حضــور بازدیدکنندگان در 
وسط غرفه نشسته و در حال تناول اند! احترام 
به انظــار عمومی شــامل حال همه ســاعات 
نمایشگاه است و در یک ساعت خاص )مثلا 

صرف ناهار!(، نمی توان تعطیلش کرد!

در  مشــارکت کننده  شــرکت های   .10  
نمایشــگاه ها عمومــا بــه دو دســته دولتی و 
خصوصی تقسیم می شوند که دسته اول یعنی 
انگیزه ای  شرکت های دولتی، راســا آنچنان 
برای مشارکت در نمایشــگاه ها ندارند، فلذا 
حضورشــان در نمایشــگاه ها عمدتاً از روی 
تکلیف از جانب مقام بالا اســت! گاهی دیده 
شــده که برخی از مقام های بلندپایه و ارشد 
این شرکت ها اعم از مدیرعامل و اعضاء هیئت 

مدیره، عارشان می شود که پا به غرفه گذاشته 
و احتمالا با بازدیدکننده ای همکلام شوند!

 11. بعضــی شــرکت ها هم هســتند که 
نمی خواهند در برابر شرکت هاي رقیب، کم 
بیاورند! آن ها با به رخ کشــیدن امـــوال و 
عظمت دکوراسیون، ضمن تحمیل هزینه هایی 
هنگفت به سازمان شان، فقط شوآف می دهند 
و با پایان نمایشگاه ۳ روزه و تخریب غرفه، 
فقــط حســرت و دریغ باقــی می گذارند از 
تماشای هیچ، و اموال سوخته مردمی! شگفتا 
که این غرفه های عظیم، غالبا فاقد خلاقیت و 

زیبایی بصری هم هستند!

 12. غالب مدیران ارشــد شــرکت های 
دولتی و بعضا خصوصی را فقط زمانی می توان 
در غرفه های شان یافت که منتظر ورود یکی 
از وزراء و یا مقاماتِ ارَشــد دولتی باشند! و 
بله! عکس یادگاری و نصب العین کردن آن 

بر در و دیوار شرکت و باقی قضایا...!

 1۳.  بدیهــی اســت که بــرای برگزاري 
نمایشگاه و غرفه داری، می توان آموزش های 
لازم را دید، از چند روز زودتر برنامه ریخت 
و از ســاده ترین امــور، نحوۀ غرفــه داري و 
شــیوۀ برخورد با بازدیدکنندگان بگیریم، تا 
تبلیغات و اطلاع رســانی های بجا و مطلوب 
و ارسال دعوت نامه هاي مناســب و... اقدام 
کرد. هر بار هم از نو، و هر بار هم با تجربه ای 
افزون تــر و هر نمایشــگاهی در تناســب با 
موضوع اش. رســانه های مجازی و سوشــال 
مدیا را خیلی باید جدی گرفت. آن ها امروز 
در میدان رسانه ای، ترکتازی می کنند پس...

 1۴. البته که الان صنعت نمایشگاه داری و 
نحوۀ برگزاری نمایشگاه ها نسبت به گذشته 
ارتقاء یافته و رشــدی قابــل توجه را در آن 
شــاهدیم؛ اما خب، همه هم می دانیم که این 
دانســته ها هنوز و هنوز کافی و کامل نشده 
است! چه از نظر سخت افزاری و چه از نظر 

نرم افزاری.

 1۵. ارائــه خدمت مطلوب بــه مراجعان 
نمایشــگاهی و کســب رضایت و خشنودی 
آنــان، الزامــا باید جــزو هدف هــای اصلی 

سازمان و نهاد شــرکت کننده باشد. شما سه 
روز وقــت داری تا در خلال همــه تراکم و 
تزاحم نمایشگاه و در کنار هزار جور رقیب 
و رفیق، نتیجــه لازم را برای برندینگ خود 
بگیرید و اگر شد کاری هم برای مارکت تان 

انجام داده باشید.

 16. مدیران و فروشندگان نیاز دارند تا با 
بهره گیری از خلاقیت و نوآوری با سلیقه  ها و 
خواسته  های گوناگون مشتریان همگام باشند 
تا با جذب بیشتر مشتری، اوضاع برند و حتی 
فروش محصولات خود را بهبود ببخشــند. با 
پیشرفت تکنولوژی و فناوری ها، روش  های 
ســنتی فروش، قادر به بــرآورده کردن نیاز 
مردم و بازار نیست و نکته مهم در این میان 
نقش نیروی غرفه دار در نمایشگاه است که 
با آموزش مــواردی همچون زبان بدن )بادی 
لنگویج( و یا آداب معاشرت بتواند اثرگذاری 
بیشتر بر بازدیدکنندگان و مشتریان داخلی و 

خارجی نمایشگاه ها پدیدار کند.

 17. نیــروی غرفــه دار نمایشــگاه باید 
اطلاعات کافی درباره کالاها ارائه دهد و طرز 
اســتفاده از آن ها را بداند. مدیری ارزشمند 
یــک روز به ما می گفــت؛ نروید دخترخاله 
و پســرخاله هاتان را بــرای غرفــه داری به 
نمایشگاه بیاورید، این طوری قطعا 99 درصد 

پول و انرژی هایمان را دور ریخته ایم.

 1۸.  حفــظ نظم و نظافــت کل غرفه از 
اوجب واجبات اســت؛ از آن غافل نشــوید. 
این را صریحا از همکاران تان بخواهید. غرفه 
پاتوق نیست؛ این را بدانید. تفریح و سرگرمی 
را بگذارید برای بعد از اتمام ســاعت کاری 

نمایشگاه!

 19. به برندتان احتــرام بگذارید. نمودار 
شخصیت شماست.

 20. بــه مارکت و محلی که برای تقویت 
آن اجــاره کرده اید و زمان تــان هم محدود 
است، ارزش قائل شــوید، سه روز دیگر از 
این نورافکن و میز و صندلی و مبل و لمیدن 
در آن، چیــزی باقی نمی ماند. پس بدانید که 
برای چه در این نمایشگاه ها حضور یافته اید.

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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اشاره:
22 خرداد ماه و دقیقا روز تولدش اســت؛ 
در دفتر کارش در میــدان توحید، خیابان 
ســتارخان منتظر نشســته ام تا مصاحبه با 
یکــی از نامــوران عرصه صنعــت داروی 
کشــور را رقــم بزنم. دفتــر کارش امروز 
به همین مناســبت، شــلوغ و پر رفت وآمد 
همیشــه  خنــدان،  چهره هــای  اســت؛ 
این جــا  امــروز  و  دوست داشــتنی ترند، 

سعادتمندانه همه مسرورند. 
مهندس فرامرز اختراعی را چند سالی است 
که به واسطه مجاورت با دوست گرامی ام، 
میثم کریمی و فارمکس می شناسم. شناخت 
من همیشه مبتنی بر دریافت ها و تحلیل های 
خــودم اســت، بنابرایــن بــه فیدبک ها و 
حرف های دیگــران کاری ندارم. وقتی به 
پایان این مصاحبــه طولانی و پرمحتوا؛ که 
شوربختانه ناچار شده ام به خاطر حجم اش، 
نیمی از آن را کنار بگذارم؛ می رسیم، علاقه 
و احترام من به وی دوچندان می شود. علاوه 
بر اخلاق حرفه ای توامان با افتاده حالی )که 
گمشده ی بزرگان ماست!( می توانی به عینه 
ببینــی کــه دانــش و تجربه و شــخصیت 
قوام یافته چگونه با هم همزیستی کرده اند، 
و به جای طرح حرف ها و مسائل ناکارآمد، 
این پشــتوانه های کاری و قریحه و دانش 
اســت که با تو ســخن می گوید. حرف را 
فرهیخته  بی دلیل،  هیچ کس  می کنم،  کوتاه 
و بــا ســواد و محتــرم و ارزشــمند جلوه 
نمی کنــد، و این جا می تــوان  قول حضرت 
حافظ بــزرگ را جاری ســاخت: ... قبول 

خاطر و لطف سخن خدادادست.
سوال ها حذف و پاسخ ها را می خوانید.

سردبیر

گفت وگوی ویژه فن سالاران با مهندس فرامرز اختراعی
ریاست سندیکای تولیدکنندگان مواد دارویی، شیمیایی و بسته بندی دارویی

مهندس فرامرز اختراعی:
متولــد 22 خــرداد 1۳۴2 در تهران 
هســتم. مادرم هم اهل تهران، و پدرم 
اهل خلخــال بودند. من در شــرایط 
حکومــت نظامــی و در روز تبعیــد 
امام خمینی بــه ترکیه به دنیا آمده ام! 
به قول اخوی ام، در شرایط تق وتوق و 
تفنگ! آن شب، مادرم را برای وضع 
حمــل، به بیمارســتان می برنــد، و با 
آن که جیپ ژاندامری و کلانتری آن 
روزگار اســکورت می کرده، داستان 
ایست وبازرسی و تیراندازی هوایی و 
اینها هم بوده و ترس و اضطراب و...! 
برای همین، ایــن 22 خرداد خودش 

داستانی دارد در خانواده ما...

ما ســه برادر بودیم. بــرادر بزرگترم 
فریــدون اختراعی در عملیات 9 مهر 
1۳61 در شــب عملیات مســلم ابن 
عقیل در ســومار به شهادت رسید؛ و 
الان منم و بــرادر دیگرم، امیرعباس 
که حدود 10 ســال از من کوچک تر 

است.
ما خانواده  ای کم جمعیت بودیم و بعد 
از شهادت برادر بزرگ ترمان، به پدر 
و مادرم خیلی فشــار آمــد. آخر در 
همان زمان، من هم در عملیات سومار 
کنار برادرم بود و به ســختی مجروح 
شدم. توپخانه ی عراقی ها سنگر ما را 
هدف قرار داده بود و از هشت نفری 
که در سنگر بودند هفت نفر از جمله 

منم و این صنم و عاشقی و باقی عمرمنم و این صنم و عاشقی و باقی عمر

گفت وگوی ویژهگفت وگوی ویژه
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برادرم شهید شــدند و من تنها بازمانده آن 
سنگر بودم با بدنی پر از ترکش!

 بــرای پــدر و مــادرم خیلی ســخت بود 
کــه هم زمان یک پسرشــان شــهید و یک 
باشد.  شــده  مجروح  به ســختی  پسرشــان 
آن ها اگر بچه های بیشــتری داشتند، در آن 
شــرایط، کمک  حال شان می شد؛ و به گمانم 

خیلی بهتر بود.
اکنــون  پــدرم دچــار بیمــاری دمانس و 
خانه نشــین و بیمار هســتند؛ و مادر هم به 

رحمت خدا رفته اند.
*

مــن 2 فرزنــد پســر دارم. علاقمنــد بودم 
ســه یا چهار فرزند بیاوریــم، اما خب این 
موضوعی است که همسر هم باید رضایتش 
را بدهــد. مع الوصف پســر بزرگم مهندس 
شیمی از همان دانشگاهی است که خود من 
هم از داخل آن فارغ التحصیل شده ام یعنی 

دانشکده فنی دانشگاه تهران.
به هر تقدیر، پسر بزرگم هم رشته مهندسی 
مکانیک را خواند؛ و شــما استحضار دارید 
که مــن در حوزه دارو خیلی فعال و درگیر 
بــوده و هســتم و مجموعه ما هــم، کمی در 
حوزه دارو سرمایه گذاری هایی کرده است. 
برادرم امیرعباس هم ۳ فرزند دارد؛ پســر 
بزرگش مهندس مکانیک و دخترش هم که 
سال دوم دانشگاه اســت و مهندسی شیمی 
می خواند. یعنــی در خانواده ما  مهندســی 
"شیمی و مکانیک" تقسیم شده است؛ پسر 

کوچک برادرم هم فعلا دبستانی است.
*

من در چهــار راه مختــاری )مرکز تهران( 
به دنیا آمده ام. آن موقع، مســتاجر عمه مان 
بودیــم. بعــدش پدر در ســپه غربــی )بین 
جیحــون و کارون( خانه خرید و ده ســالی 
زندگــی کردیم و ســال 1۳۵۳ یــا 1۳۵۴ 
منزل مــان را عوض کردیم و رفتیم شــرق 
دانشگاه شریف )خیابان آزادی(. پدر هنوز 

هم همان جا زندگی می کند.
من ســال 1۳66 ازدواج کــردم، در قلهک 
آپارتمانــی کوچکی خریدیــم و بعد از آن 
هم نزدیک حســینیه ارشاد منزل داشتیم و 
الان هم که در خیابان شــریعتی نرسیده به 

تجریش ساکن هستیم.
*

انقــلاب یــک کارخانــه  پــدرم قبــل از 

ماشین سازی داشــت )حوالی 1۳۵6 یا ۵۵(. 
او ابزار وســایل نقلیه سنگین شرکت نفت 
را پیمــان می کرد و می ســاخت. پدرم یک 
شریک زرتشتی )اسفندیار( داشت و حدود 
1۸00 متر ســوله. اما بعد، سهم او را خرید و 
جنگ که شروع شد، پدر کارخانه را تعطیل 
کرد و راهی جبهه شــد. دو سه سال ابتدای 
جنــگ، ما هم زمــان با پدر و بــرادرم جبهه 
بودیم. اتفاقا برادرم سربازی اش در فروردین 
1۳61 درســت وســط عملیات آزادسازی 
خرمشهر تمام شد، ولی با ما و بچه های لشگر 
حضــرت رســول)ص( مانــد و در عملیات 
رمضان هم حضور داشــت و بعد در عملیات 

مسلم ابن عقیل به شهادت رسید. 

*
مــن زنده مانــدم و بیشــتر از صدها قطعه 
ترکش در بدنم مهمان و ســاکن شدند. اما 
خــب تقدیــر این چنین بود و با مشــکلات 
بسیار بسیار زیاد، گذراندم و درمانم هم دو 
سالی طول کشــید و انواع جراحی ها را هم 
در انواع بیمارستان ها داشتم؛ گوارشی، مغز، 
ریه، کلیه، روده ها، شکســتگی پا و قوزک 

پیچ  ومهره شده... )می خندد.(
*

اوایل دهه 1۳60 بعــد از انقلاب فرهنگی، 
اعلام کردند که دوباره برای کنکور ثبت نام 
خواهند کرد. من بیمارســتان شهدا، بستری 
بودم؛ که مادر آمد و گفت باید نام نویســی 

کنی. من دیپلم ریاضی داشــتم )دبیرستان 
البــرز می رفتــم( نمراتــم عالــی و دوران 
متوســطه را هم فوق العــاده گذرانده بودم. 
نام نویسی کردم و به هر شکلی که بود ما را 
با برانکارد و آمبولانس بردند میدان راه آهن 
سر جلســه امتحان؛ و با موفقیت کنکور را 
سپری کردم و به رغم داستان سهمیه خانواده 
شهدا و رزمندگان و غیره، در کنکور قبول 
و در دانشگاه )سال 1۳62( پذیرفته و سال 
1۳66 هم با مهندســی شیمی فارغ التحصیل 

شده و بلافاصله هم جذب کار شدم.
*

مــن بعد از مجروح و درمان شــدنم، باز هم 
دوست داشتم جبهه بروم، و اتفاقا رفتم، اما 
شرایط  بدنی ام طوری نبود که بتوانم ادامه 
بدهــم. در یک عملیات )ســمت مریوان و 
پنجوین( بودم و واقعا خیلی برایم ســخت 
گذشت. دســت و پایی ناکارآمد داشتم که 
بنیه بدنی و توان ادامــه به ام نمی داد، دیدم 
که امکان ادامه حضــور در جبهه را ندارم، 
بنابراین از ســپاه هم )به ســختی( مستفعی 

شدم و رفتم دانشگاه.
*

در دانشــگاه یکی از دوســتان هم دوره ایِ 
ســپاهی من، آقــای معظم )کــه الان دبیر 
ســندیکای ما هســتند( رفته بــود وزارت 
بهــداری آن موقــع، و به من هــم گفت بیا 
حوزه دارو. من هم مطالعاتی داشــتم و اصلا 
به دانشــگاه داروســازی زیــاد رفت وآمد 
می کردم؛ با مرحوم دکتر شفیعی که رئیس 
دانشگاه بود، اساسا رفیق شده بودم؛ همیشه 
فکر می کرد من دانشجوی داروسازی هستم! 
یادش می رفت... ،)می خندد( من دانشجوی 
دانشکده فنی بودم و در کتابخانه ما، کتاب 
کمیکال ابســترکت }خدمــات چکیده نامه 
 (Chemical Abstracts شــیمی 
(Service کــه از ســال 196۵ میلیون ها 
ماده را ثبت کرده است{، نداشتند، ولی در 
کتابخانه دانشگاه داروســازی موجود بود. 
این یک کتاب شیمی مفصل و عالی بود. آن 
موقع هــم که اینترنت و از این چیزها نبود؛ 
فقط کتاب بــود و کامپیوترها هم، فرم های 
دیگری بودنــد، کارت را پانچ می کردیم و 
بــه کامپیوترهای آی بی ام  کارت پانچ ها را 
می دادیــم.  یــک اتاق بــود کــه این ها را 
می بردیــم و می خوانــد، برنامه نویســی بود 

داروپخش در آن زمان 
حدود 140 قلم دارو تولید 

می کرد و مرکز تحقیقات هم 
داشت )همین که حالا شرکت 
مستقل تحقیقاتی/ مهندسی 
توفیق دارو شده است.( در 
واقع مجموعه داروپخش 

متعلق به وزارت بهداشت بود، 
که سال 1374 سازمان تامین 
اجتماعی بعوض مطالبات اش از 
دولت گرفت و مدیریت اش را 

به شستا داد

گفت وگوی ویژهگفت وگوی ویژه
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ولــی ارتباط نبــود. مثلا اگر می خواســتید 
جســت و جویی کنیــد 10 روز بعــد نتیجه 

جست و جو را می رفتید و می گرفتید و... ! 
*

)ســال 1۳66  روزگار  آن  معظــم  آقــای 
کــه دکتر مرتضــی آذرنــوش، مدیرعامل 
کارخانجات داروپخــش بود(، گفت برویم 
آن جا برای اســتخدام. ما هم رفتیم و اتفاقا 
خود دکتر آذرنــوش با من مصاحبه کرد؛ و 
بعد هم مرا فرســتاد پیش دکتر ذوالفقاری، 
کــه مرکــز تحقیقــات دارویــی را اداره 
می کرد. همین جایی که الان شیمی دارویی 
داروپخش اســت )آن موقع اســمش شهید 
رزکانی بود.( "تماد" هم یک کارگاهی بود 
نسبتا غیرفعال؛ و یک کارهایی را در سال 

1۳66 برای تولید مواده موثره شروع کرده 
و ناموفق و ناتمام باقی مانده بود. 

*
راســتش! من از این مجموعه خیلی خوشم 
آمد. دکتر وزیری هم که آن زمان از اعضای 
هیئت مدیره آن مجموعه بود، از من خواست 
تــا در تمــاد فعالیت کنم. پس مــن به این 
صورت، وارد تماد شــدم؛ و دیدم که چقدر 
جای پیشــرفت و کار کــردن دارد. قبل تر 
در دفتــر طراحی البته بــا پروژه هایی مثل 
آسپیرین، آشــنا و علاقمند شده بودم. دائم 

به آزمایشگاه تماد می آمدم و آن جا فعالیت 
می کردم. تماد هم هنوز شــکل شــرکت را 
نداشــت؛ همه واحدها از جمله کارخانجات 
و  زیرمجموعــه  واقــع  در  داروپخــش 
بودند.  برای مجموعه داروپخش  واحدهایی 
اصل داروپخش هم که اساســا یک شرکت 
پخــشِ بــود. یعنی مهم تریــن بخش اش که 
درآمد زیادی هم داشت، شرکت پخش اش 
بود و بعد کارخانجات بود که درآمد خیلی 
خوبــی به هم زده بــود؛ چــون در آن زمان 
حدود 1۴0 قلم دارو تولید می کرد و مرکز 
تحقیقات هم داشت )همین که حالا شرکت 
مستقل تحقیقاتی/ مهندسی توفیق دارو شده 
اســت.( در واقع مجموعه داروپخش متعلق 
به وزارت بهداشــت بود، که ســال 1۳7۴ 

سازمان تامین اجتماعی بعوض مطالبات اش 
از دولت گرفت و مدیریت اش را به شســتا 

داد.
*

ســال 1۳69 دیگــر کلا من به تمــاد رفتم 
و مدیر آن جا شــدم. البته پیش تر ســوابق 
تحقیقاتی در آن جا داشــتم؛ اما اشــخاصی 
همچون دکتر مصطفوی، دکتر نیلفروشان و 
دکتر لطفی قبــل از ورود من، آن جا خیلی 
زحمت کشــیده بودنــد، مهندســان خیلی 
برجسته ای هم کارهایی انجام داده بودند و 

در واقع، مجموعا یک دنیا تجربه در آن جا 
جمع شــده بود؛ منتهی نمی دانــم چرا این ها 

صنعتی نمی شدند! 
*

دکتر لطفی یکی از اولین اشخاصی بود که 
به شدت از ایده های من حمایت کرد، فردی 
بسیار توانمند بود. بعد هم دکتر ذوالفقاری، 
یک دانشــمند بســیار فرهیختــه در حوزه 
اخلاق، علم و مدیریت بــود. نفر بعدی هم، 
دکتر مصطفوی بود که آن جــا را کارخانه 
کرده بود و من از ایشــان، یــک کارخانه 

تحویل گرفتم.
دکتر مصطفوی اولین کسی بود که یکی دو 
تا محصول سولفات باریوم دارویی را تولید 
کرد. البته در تولید الکل ابَســولوت ناموفق 
بود و من بعدش، تغییراتی در دستگاه دادم 
و بیشتر زحمات را هم آقای صادقی )مدیر 
تولید( کشید و تولیدمان سرانجام ثمر داد. 
اولین دستگاهی که در دنیا، الکل ابَسولوت 
را تولیــد کــرد، تمــاد بــود. در رفرنس ها 
نوشــته اند که این الــکل بــرای اولین بار 
در انگلســتان تولید شده اســت! این یک 
بی معرفتی بزرگ به حساب می آید! زیرا ۵ 
ســال قبل ما در ایران بــرای اولین بار این 
الــکل را ســاخته بودیم و مســتنداتش نیز 

موجود است. بگذریم...
*

مرحوم دکتــر مصطفوی بــه کارخانه تماد 
شکل داده بود، اما کارخانه زیان ده، و تعداد 
پرســنل کم بود، تحقیقات هم روی مواد و 
داروهای مخدر شــروع شده، اما هیچ وقت 

به صورت محصول بیرون نرفته بود!
من به دکتر شــیبانی، مدیــرکل وقت اداره 
دارو )آن موقــع هنوز ســازمان غذاودارو 
نداشــتیم( گفتم، ما می توانیــم تعدادی از 
ماده ها را در شــکل صنعتی تولید کنیم، آیا 
شــما این ها را خریدارید!؟ دکتر شــیبانی 
زحمت کشید و جلســه ای را برگزار کرد؛ 
و تعدادی از داروســازان باتجربه از جمله 
مرحوم دکتر عبیدی به آن جلسه آمدند. در 
جلسه گفته شــد که این جوان، مدعی است 
می تواند مواد مؤثــره دارویی را تولید کند؛ 
و الان هم قیمت کدئین فســفات و سولفات 
مورفین بالا رفته و پول نداریم، ســال هایی 
بود که تازه جنگ تمام شــده بــود و منابع 
ایران هم خیلــی کم بود؛ آیــا می توانیم به 
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دکتر شیبانی از من پرسید 
چند روزه می توانی کدئین 

فسفات را تولید کنی؟ 
گفتم: این ها که مخالفت 

کردند! اما اگر اعتماد 
کنید، 15 روزه. گفت: 2 
ماه بهت وقت می دهم، و 
نمی گذارم یک گرم هم 
کسی وارد کند. داشتم 

شاخ درمی آوردم!

ایشان اعتماد کنیم!؟
من یادم اســت تقریبا همه عزیزان بالاتفاق 
جواب شــان منفی بود و گفتند چنین چیزی 
امکان ندارد. آن روز همه شان بالاتفاق قلب 
من را شکســتند! آن موقع )ســال 1۳69( 
مطلقا مــواد اولیه صنعتــی در ایران تولید 
نمی شــد. فقــط محصولاتی ماننــد وازلین 
قبلش تولید  شده بود، که حاوی ماده جانبی 
بود و نه ماده اولیه! ما می خواستیم یک کار 
اســتثنایی را صورت دهیم. و وقتش رسیده 

بود...
*

عجب روزی بــود! هیچ وقت هیچ لحظه اش 
از یادم نمی رود! مرحوم دکتر عبیدی گفت: 
مواد موثره دارویــی را در کره مریخ تولید 
می کننــد! زمینی که نیســت! حالا نمی دانم 
شوخی کرد یا جدی! من خیلی جوان بودم؛ 
2۵، 26 ســال بیشتر نداشــتم؛ اما تسلط و 
یقین داشتم که این کار شدنی است. باورم 

نمی شد این همه مقاومت و سرسختی!
*

آن موقع پــول و ماشــین آلات و امکاناتی 
نبود. مرحوم دکتــر ذوالفقاری اول انقلاب 
رفته بود یک ســری رکتورهای گلس لایند 
از مجارستان به شکل یک مزایده گروهی و 
کوچولو خریده و آورده بود. بعد هم، جنگ 
شروع شده بود و برقش را هم، صنایع دفاع 
گرفتــه بودند و دو تا کارخانه تماد مجموعا 

دو واحد ساده داشت وسط بیابان!
ما این تجهیزات را از زیر خاک در آوردیم، 
کســی پــول نمــی داد و اعتمــاد نمی کرد؛ 
می گفتنــد این جا یک مجموعــه تحقیقاتی 
اســت و همین طوری بلاتکلیــف مانده بود! 
آن موقع 91۳ میلیون تومان فروش سال ما 
بود کــه البته پول کمی نبــود و همه اش هم 
زیان بود. اساســا تماد مشهور بود به مرکز 

تبعیدی های داروپخش.
*

مــا در تماد، یــک نگهبانی داشــتیم که از 
خانواده شهدا و فردی محترم بود. یک شب  
که منتظر بودم ماشین ها آماده شوند و ما را 
ببرند منــزل، این آقای نگهبان آمد و به من 
گفت: تــو خیلی داری این جا جون می کَنی، 
این جا فایده ای نداره؛ کسی که آجر این جا 
را  کار گذاشته، یه یهودی بوده و هیچ وقت 
درست نمی شه! واقعا خیلی حرف سنگینی 

بود. ما در تماد آن روزگار، اساسا شب و روز 
نداشــتیم! بعد هم این انرژی وحشــتناک 
منفــی آمد! من به او گفتم: برادر عزیز! پس 
منتظر باش و بمان و ببین که من این جا را به 
کارخانه ای بزرگ تبدیل می کنم که در دنیا 
نام اش مایه فخر باشــد؛ و شگفتا که خیلی 

زود این اتفاق افتاد.
*

وقتی مــا برای اولیــن بار موفق بــه تولید 
داروهای نارکوتیک و صادرات آن شدیم، 
مــا را در جلســه ای )کنفرانــس داروهای 
نارکوتیــک( به »وین« دعــوت کردند که 
در حاشــیه آن، تمام بــزرگان نارکوتیک 
حاضر بودند و نشســتی برگزار کردند که 

بیزینس هــای بین المللی شــان را هم آورده 
بودند و...

خب! ما صادرات مان خیلــی بالا رفته بود. 
آن جلســه به ما گفتند؛ ایــن بازار دنیا مثل 
یک کیک تقسیم شــده اســت و هر کسی 
نمی تواند ســرش بیندازد پاییــن و بیاید و 
ســهمی طلب کند! یک آقایی به نام "کلود 
پاریس" بــود که از یک شــرکت مرتبط 
"فرانکوپی یا"  نارکوتیکــش  با داروهــای 
می آمد. به من گفت: ببین، فرامرز! تو اصلا 
حالیت نیســت! این یک کیک تقسیم شده 
بین شــرکت های مولتی نشنال است و اصلا 
تو دهانت بوی شیر می دهد و عددی نیستی 
که آمدی این جا! این جــا برایت خطرناک 

است"! پیرمردی با قد بلند بود و حدود 90 
ســال سن، که از در تهدید حرف می زد! من 
هم گفتــم: ببین کلود! 90 درصد این کیک 
مال من اســت، 10 درصدش مال هم شــما؛ 
حالا بروید و تقســیم اش کنید. من آنچنان 
قیمت هــا را پایین می آورم که هیچ کس از 

شما نخرد.
*

باید برگردیم بــه آن روز خاص! که دکتر 
شــیبانی جلســه گذاشــته بــود و عزیزان 
متفق القول گفتند؛ نمی شــود که نمی شــود 
که نمی شــود! من به دکتر شیبانی گفتم: من 
واقعا انتظار نداشتم مرا به این جلسه دعوت 

کنید و این طوری نابودم کنید!
او گفــت: نــه عزیزم! چنــد روزه می توانی 
کدئین فسفات را تولید کنی؟ گفتم: این ها 
کــه مخالفت کردند! اما اگــر اعتماد کنید، 
1۵ روزه. گفت: 2 مــاه بهت وقت می دهم، 
و نمی گذارم یک گرم هم کســی وارد کند. 
داشتم شــاخ درمی آوردم! در داخل جلسه 
منهدمــم کردند، در بیرون ناگهان روزنه ای 
از حمایــت تابید. اصلا به شــما بگویم که 
تمام ماده اولیــه دارو در ایران، یعنی دکتر 

شیبانی...
*

 به شــرکت آمدم و تمــام رآکتورها را از 
زیــر خــاک درآوردیم، ظرفیت هــا را بالا 
بردیم و تحولاتی صــورت دادیم که نگو و 
نپرس... ؛ سانتریفیوژها، ابزار تقطیر، امکان 
ابَزوروْشن نداشتیم، اصلا خیلی از ملزومات 
موجود نبود، نداشــتیم؛ خیلی پیچیده بود و 
باید یک چیزی بین آزمایشــگاه و صنعت، 
درســت می کردیم. ســانتریفیوژ پوســیده 
ســوئدی دور بالا بود! منتهی بســکت جدا 
می چرخیــد و بدنه اش ثابــت! هر لحظه که 
دُور بالا می گرفت، ممکن بود بدنه بســکت 
به بدنه پوسته ســانتریفیوژ بخورد و جرقه 
بزنــد؛ دی متیل آنیلین و متانول داخلش بود 
و ممکن بود آنی منفجر شود. )همه می رفتیم 
هوا...!( لاســتیکی داشت که دم می کرد. آن 
لاســتیک را بردیم ایران تایر که لاستیک 
می ســاختند و گفتیم یک لاســتیک با این 
خاصیت می خواهیم. خدا پدر و مادر مرکز 
مهندس رحیــم رحمانی  و  تحقیقات شــان 
را بیامرزد که یک چیز مناســب  ســاخت 
)چهار نمونه(، و ما اولی را که بستم، دیدیم 
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سانتریفیوژ همانی شد که می خواستیم. من 
فکر کنم آن سه تا نمونه دیگر هنوز در تماد 
دســت نخورده باقی مانده است آن قدر که 

کیفیت شان عالی بود.
*

یک کارگر روســتایی داشتیم که شب کار 
بود. یــک روز، به اش گفتم تو در شــیفت 
شــب چی کار می کنی که این محصولی که 
ما صبح ازت تحویــل می گیریم، فوق العاده 
از کار در آمده اســت؟ گفت: شب بمانید 
و ببینید. شــب ماندم و دیــدم و گفت: من 
این را نرمش می دهــم! بله! کدئین را روی 
مشــت ومال  مدیوم،  فیلتراســیون  ســطح 
می داد. باورتان می شــود!؟ گفت:تمام ماده 
)لیکوئیــد( را این طــوری با فشــار بیرون 

می آورم. توی ماده ناخالصی داشــت و... ؛ 
شما ببینید هوش یک روستایی ساده را.

*
ما با نوســکاپین دنیا را فتح کردیم. به ژاپن 
صــادر می کردیــم کیلویــی ۳۸60 یورو. 
اسنادش هست. نوســکاپین را الان به ۳00 
دلار هــم نمی توانند صادر کنند! التماس مان 
می کردنــد. آقــا! یعنــی واقعــا مصیبت ها 

کشیده شد تا ماده اولیه، ماده اولیه شد.
*

همیــن الان به دروغ مطلب می نویســند در 

مرکــز پژوهش ها، و توی ســر این صنعت 
می زننــد که خفیــف و نابــودش کنند که 
بگویند شما هیچی نیســتید تا راه واردات 
را باز کننــد! نگاه کنید و  بینید که همزمان 
دو تا سند تحول درباره آینده داروی کشور 
نوشته شده اســت که کاملا مغایر و مخالف 

هم هستند! و... 
*

تماد بزرگ شد؛ آسپیرین، کدئین، مورفین، 
و  سیپروفلاکساســین  تزریقــی،  نمــک 
انروفلاکساســین و هر چه که بگویید تولید 
انداختند؛  می کردیم. شــیمی دارویی را راه 
اروپایی ها و مجارســتان و اتریش و ... به ما 
تکنولوژی اش را دادند و یک مولکولش هم 
راه نمی افتــاد، آن همه آدم را، برای آموزش 

فرستاده بودند هیچ کدام شان نمی توانستند. 
دســت و پاها همه قفل! ما بچه های تماد را 
برداشــتیم و بردیم و آن جا را راه انداختیم؛ 
20 تــا مولکول را هم در آن جا درآوردیم و 
کشــور را به درجه ای رســاندیم که امروز 
که من خدمت شــما هســتم از نیکاراگوئه، 
روسیه، کوبا، و به تازگی از الجزایر التماس 
می کننــد که مــا را در صنعــت تولید مواد 
مؤثــره دارویی بــه یک ارتقــای تکنیکی 

برسانید. 
*

همیــن الان مــا بــا الجزایــر بــرای تولید 
اســتامینوفن قــرارداد بســته ایم و بعدش 
انشــالله رونمایی از ۸ داروی جدید سرطان 
را داریم و در شُــرف اش هستیم و بعد یک 
پرده برداری از مجموعــه چند منظوره ماده 
مؤثره. آن دســتاوردی که ما داشتیم و دنیا 
را متحــول کــرده و همه قــدرت ایران را 
فهمیدند و باور کردند در کشــور خودمان 
این طور نیست و من واقعا علت این که چرا 
در کشــور خودمان دســتاوردها را خفیف 

می کنند، نمی دانم!
*

در دوره کرونــا آمدند گفتند: رمدســیویر 
جواب می دهد ما بلافاصله ماده اولیه آن را 
تولید کردیــم، فاویپیراویر جواب می دهد، 
بلافاصله مــاده اولیــه اش را تولید کردیم. 
هر چه که گفتند، ما این قدرت را داشــتیم 
کــه بلافاصله انجام دادیــم؛ ولی هیج کس 
نمی گوید کــه این ها یعنی چــه! هیچ کس 
نمی گویــد در دوره کرونــا اروپا فقط ۳0 
درصــد ماده اولیه اش را تولید می کرد، ولی 
مــا 70 درصد را. هیچ کــس نمی گوید این 
افتخار یعنی چه! حالا آن چیزهایی که مردم 
می بینند و می فهمند مثل ماسک و گان و ... 
انصافا در آن حوزه هــم افتخارآفرین بوده 
و هســتیم. مــردم الکل و اســتریل و ... را 
می بینند، ولی مواد اولیه کمی ســخت است 
درک اش! دوره دکتر نمکــی با دو میلیارد 
دلار ارز بــه دارو، اصلا کمبودی نداشــتیم؛ 
چرا؟ چون ما تولید می کردیم. حالا هی ماده 
اولیه را خفیف کنید، ارز ندهید واردات اش 
را باز کنید، ببینید به کجا می رسد! ولی من 
به شــما می گویم که کشــورهای دیگر که 
توانمندی های ایــران را باور کردند از این 
توانمندی ها دارند بهره برداری می کنند و با 
کمک متخصصان ایران ســطح خودشان را 
بالا می کشــند. ما نباید این دســتاورد را از 

دست بدهیم. 
*

ســال 1۳7۴ تمــاد شــرکت شــد و همــه 
جملــه  از  داروپخــش  مجموعه هــای 
کارخانجــات داروپخــش، پخش و توزیــع 
داروپخــش  شــیمی دارویی  داروپخــش، 
شرکت شدند. توفیق دارو هم چند سال بعد 
شــرکت شــد آن هم با کمک دکتر ناصری 
و به همت آقای دکتــر احمدیان که معاون 

گفت وگوی ویژهگفت وگوی ویژه
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وزیر و رئیس سازمان غذاودارو شده بود.
*

دکتر ناصری که مدیرعامل شستا شد، دکتر 
امیــدوار را مدیرعامل توفیــق دارو کرد و 
بنده هم که رئیس هیئت مدیره بودم. به هر 
شــکل، ما از توفیق دارو رفتیم؛ اما باز هم 

گفتند بیا و کارها را توسعه بده...
*

یک شــرکت لنت خودرو بود که بعدها آن 
را به "برهان دارو" تبدیل کردیم که اسمش 
را کردند تماد مشــهد؛ "تماد" هم آن جا را 
خریداری کرد و شــد "تماد مشهد". همین 
الان 1۵-16 قلــم مواد اولیه دارو و دامی را 
تولید می کنند که بســیار موفق اســت. من 
از ســال 69 تا ۸۵ در تماد بودم. ســال ۸۵ 
مدیرعامل هلدینــگ مواد موثره دارویی به 
نام "تپیک" شــدم کــه در خیابان فاطمی 
غربــی، کوچه ســیمین  قرار داشــت. بعد، 
احمــدی نــژاد که آمــد ســر کار؛ و دکتر 
محمدزاده را آوردند، با هم نســاختیم و من 

خارج شدم!
آن زمان، رئیس ســازمان تامین اجتماعی، 
آقای مددی شد که رسما با من چپ بود! من 
مشــاور وزیر بودم و یک وقت هایی که در 
جلســه پرت و پلا می گفت، مثلا این که؛ دارو 
را داروســازان گران کردنــد! من می گفتم: 
۴2 درصد دارو که در دست خود شماست، 
این چه حرفی اســت!؟ ناراحت می شــد و 
بازی را به هم می ریخــت! می گفت: تو چرا 
پیش وزیر من را خراب می کنی!؟ زیردست 
مــن هســتی و... ؛ خب دیگــر، حرف زدن 

فایده ای نداشت و...
*

تمــاد آن روزگار، از لحــاظ ســاختمانی و 
ســاختاری و ســازماندهی خرابه بود. تماد 
را مــا مثــل عروس از نــو آراســتیم. تمام 
زمین های اطرافــش را خریدیم؛ زمین های 
بین دو شرکت را از زمین  شهری خریداری 
کردیم، بعد یک مدعی آمد و پول مدعی را 
هم دادیم؛ چــون طبق قرارداد باید این کار 
را می کردیــم. زمین های پایین و بغلی تماد 

را خریدیم و تماد بسیار وسعت پیدا کرد.
تمــاد چهار هــزار متر زمین بــود الان فکر 
می کنم قریب بــه ســی وخورده ای هزار و 
شــایدم بیشتر شــده باشــد. مصوبه پروژه 
کشــت را ســال ۸۴ از مجمــع تشــخیص 

مصلحــت نظــام گرفتیم و یــک کارهای 
تحقیقاتــی هم صورت دادیــم، ولی بعدش 
دیگر مــن ســال ۸۵ از آن مجموعه بیرون 
آمدم. از آن سال دیگر کلا از دولت بیرون 

خارج شدم.
*

 مــن جانباز ۵۵ درصد بودم، بنابراین خودم 
را بازنشسته کردم تا دولت دیگر طرف من 
یکی نیاید! )می خنــدد و اضافه می کند که 
می توانســتم ۸ سال زودتر بازنشسته شوم!(  
اما یک امــر ویژه رخ داد و مــن دوباره تا 

آستانه موضوع پیش رفتم...
دوست بسیار بســیار عزیزم مرحوم آقای 
دکتر تربتی، از چهره های بســیار شــاخص 

کشــور بودند کــه خیلی به ایشــان ارادت 
داشــتم. او از من خواســت که به صندوق 
بازنشســتگی بروم و آن جا یک مجموعه ی 
هلدینگی برای مواد اولیه دارویی، شیمیایی، 
پلیمــر و... راه بیندازم. خــب دکتر تربتی 
بود، نه نمی شــد به اش گفت. خیلی هم همه 
چیز قطعی شــد و ردیف. اما باز هم نشــد! 
دوست مان آقای دکتر نجفی عرب که قبلش 
مدت ها رئیس ما بــود، گفت: این جا دولتی 
و دوره احمدی  نژاد اســت و به روحیات ات 
نمی خــورد، اگر راســت می گویند ســهام 
بدهند. منــم رفتم و خواســتم؛ اتفاقا، آن ها 
هــم گفتنــد: 10 درصد ســهام مال شــما! 
دوباره ایشــان راهنمایی کرد و... ؛ خلاصه 

کنم اســتخاره کردم و آیه ای با این مضمون 
آمد: "مثل پیرزنی که لباســی را می بافد و 
می شکافد و با آن یک لباس دیگر می بافد، 
خیــال  می کند دو تا لبــاس بافته"! فهمیدم 

بهتر است که بیرون بیاییم. بیرون آمدم.
*

بعــدش دیگــر من مســتقل کار کــردم تا 
الان. ما یک شــرکت خانوادگی داشــتیم، 
و آرزویم ایــن بود که دوبــاره آن  را احیا 
کنــم؛ و این جا هم به آرزویم رســیدم. نام 
شــرکت، »طلایه داران صنعت فرآیند« بود 
و کارش هم مهندسی و ساخت وساز. البته! 
من نمی خواســتم از صنعت دارو جدا شوم 
و وقتــی آمدم بیرون، یک شــرکت هندی 
بــود و بعد هم یــک شــرکت پرتغالی که 
نمایندگان شــان آمدند و اصرار کردند که 
شما بیا و با ما کار کن و مدیرعاملی شرکت 
سیپان را در پرتغال بر عهده بگیر! من گفتم 
مــن که خارج برو نیســتم؛ خیلی هم اصرار 
کردند، نرفتم. شرکت »این سوئیفت« هندی 
هم مدیر بازرگانی و عضو هیئت مدیره اش، 
آقایی بود به نام کومار، قبلا هم در رَمباکسی 
بود و من ایشــان را می شــناختم؛ آمدند و 
اصــرار... ؛ نرفتم. آقای کومــار می گفت: 
شــما را به عنــوان مدیرعاملی یکــی از ۵ 
شرکت بزرگ هندوســتان دعوت می کنم. 
یک شرکت جدیدالتاسیس هم داریم با نام 
»این سوئیفت« در شــهری با نام چَندی گر. 
خلاصه رفتند و آمدند و اصرار و وعده های 
رنگیــن! من اما گفتم: اصلا امکان ندارد که 
من از این مملکت پایــم را بیرون بگذارم؛ 
منم و این صنم و عاشقی و باقی عمر/ من از 

او گر بکشی جای دگر می نروم...
*

در خلال ایــن اصرارها، وقتی دید که قبول 
نمی کنــم، پیشــنهاد شــراکت در ایران را 
داد کــه تا حدی معقول بــود و پذیرفتم. ما 
یک کارخانــه ای را در اطراف تاکســتان 
خریده بودیم و می خواســتیم در آن جا یک 
کاتالیســت نفتی تولید کنیــم و... ؛ گفت: 
بگذاریــد نقشــه اش را، ما بدهیــم؛ و دو تا 
محصــول آتورواســتاتین و کلومیپرامیــن 
تولید کنیــم کــه بزرگ ترین بــازار دنیا 

مربوط به این دو دارو است.
سرمایه گذاری این ها هم مجموعا دو میلیون 
دلار می شد و ایشــان یک میلیون دلار نقد 

کشورهای دیگر که 
توانمندی های ایران 

را باور کرده اند از این 
توانمندی ها دارند 

بهره برداری می کنند 
و با کمک متخصصان 

ایران سطح خودشان را 
بالا می کشند. ما نباید 

این دستاورد را از دست 
بدهیم
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مــی آورد و... ؛ خلاصه کنم شــراکت مان با 
فراز و نشــیبی شــکل گرفــت، آن اوایل، 
خیلــی راضی نبودنــد! ولی بعد، شــرکت 
به تدبیری مرتب شــد، توســعه پیدا کرد و 
شد همین شــرکت "فرآیند شیمی حکیم"؛ 
که در ســال ۸۸ بــه بهره برداری رســید. 
مشتری های اصلی مان هم، شرکت های اسوه 

و کیمیدارو بودند.
*

آن روزهــا دکتر تربتی تــازه رئیس بانک 
ملی و گروه شــفادارو شده بود. به من گفت: 
می خواهــم این کمپانی شــما را بخرم. دکتر 
تربتی، فردی ملی ، وطن پرست، مومن و یک 

مسلمان واقعی بود، یک الگوی درجه یک.
هندی ها، آن اول خیلی مقاومت کردند، اما 

نتوانستند و ۳۴ درصد شرکت واگذار شد. 
من راضی بودم.

*
تقریبا دو سال پیش، شرکت »این سوئیفت« 
به علت فشــار آمریکا، ناچــار به واگذاری 
ســهام خود شــد که آقای مهندس موسوی 
در »کیمیاگران امروز« آمد و سهم آن ها را 
خرید و آن شــرکت کلا ایرانی شد. الان دو 
سال است که این شــرکت و شرکت پرند 
دارو، که آن هم با شراکت مهندس موسوی 
و مال ما بود، ســهام مان را جابه جا کرده ایم. 

یعنی نزدیک 60 درصد مال ما است و ۳۴ 
درصد مال بانک ملی اســت و مدیرعاملش 

هم الان آقای دکتر نامی است. 
*

ما اصالتا کارخانه ساز هستیم و از اینکه برای 
دیگران کارخانه می ســازیم، لذت می بریم، 
هــم داخلی و هم خارجی؛ منافع خیلی خوبی 
هم دارد ولی مــن در دارو مانــدم؛ به خاطر 
این کــه در نظام دارویی، اثربخش هســتم و 
اثر مفید دارم. وگرنه که اصل شــرکت ما، 
شرکت مهندسی و ساخت است و تجهیزات 
گلاس لایند می ســازیم که آن هم در معدود 
کشــورهایی در دنیا هستند که بسازند. این 

برای ما واقعا یک افتخار ملی است.
*

اکنــون در شــرکت داروســازی طاها در 
سبزوار سهام داریم، و کارخانه اش را هم ما 
ســاخته ایم. فکر می کنم در طاها 16 درصد 
ســهام اش مال ماست. یک شرکت دارویی 
دامی هم به تازگی برای یک موسسه خیریه 
ســاخته ایم، آن جا هم خودشان ۵ درصدش 
را به نام ما کردند. می خواستند که ما آن جا 
باشیم و از جهت مدیریتی کمک شان کنیم. 

*
ســندیکای مواد اولیه را بنده و دوستان در 
ســال 1۳72 راه اندازی کردیم. من از ابتدا 

افتخار این را هم داشــتم که همیشــه عضو 
هیئت مدیره و رئیس و عهده دار مسئولیت 
باشــم. در واقع یک تاریخ ۳0 ســاله پشت 
این ســندیکا اســت. فکر می کنم سال 7۵ 
بــود که رســمیت پیدا کردیم. در شــروع 
این ســندیکا افرادی که خیلی فعال بودند: 
آقای دکتر تحویل زاده، آقای دکتر امیدوار، 
آقای دکتر کریمیان، بنده، و آقای مهندس 

نوروزی بودیم.
*

در مقطعی و بنا به دلایلی یک دشمنی هایی 
عجیب بــا صنعت ماده موثره دارو شــکل 
گرفت، و حتی شــبکه ای درســت شد و...، 
وقتی شــما زیرســاخت های دارو را تولید 
و تنظیم می کنیــد، خیلی ها نمی توانند وارد 
شــبه مافیایی  داســتان های  بنابراین  کنند، 

شروع می شود!
در بازار، کلا مــا ۸0 میلیون دلار می گیریم 
70 درصد مواد موثره را تولید می کنیم. اگر 
یک ذره شــل کنند، مــا 100 درصد ماده 
موثره را  با 100 میلیون دلار تولید خواهیم 
کرد. بنابراین ۴ میلیــارد دلار، دیگر برای 

دارو مصرف نمی شود. به همین سادگی.
*

مافیا را چی تعریف می کنید شما!؟
شــرکت های فراملیتی به مــن می گویند تو 
اصلا ســهمی از ایــن کیک نــداری! یعنی 
مافیای آن بازار هستند و به هر ترفندی که 
شــده، کار می کنند تا شما نتوانی چیزی را 

اثبات کنی!
شــرکت های فراملیتی و نمایندگان این ها، 
همراه و همکارشــان، خواســته و ناخواسته 
جزیی از گروه های سیاه محسوب می شوند. 
وقتی طرح ژنریک آمد، همه این  بازی ها را 

آشکار کرد. 
شــما ببینید ســرانه مصرف دارو در ســال 
1۳6۸ به 1۳.6 دلار از ۵2 دلار که در سال 
۵7 بود، رســید. در حالی که مــا خانه های 
بهداشت را در ایران فعال کرده بودیم؛ تمام 
داروی مردم را در اقصی نقاط کشور تامین 
می کردیم و جاهایی که اصلا نمی دانســتند 
دارو چیست، داروهای اساسی به دست شان 

می رساندیم. دقت می کنید!؟
*

با شــروع جنگ، مصرف دارو وحشــتناک 
بالا رفت، ولی سرانه مصرف به شدت پایین 

گفت وگوی ویژهگفت وگوی ویژه



41

14
03

یر 
- ت

م 
ده

ره 
شما

ور 
کش

ی 
رو

 دا
ت

صنع
 و 

ت
لام

 س
وزه

 ح
صی

خص
ه ت

جل
« م

ران
الا

ن س
»ف

آمــد؛ چون طــرح ژنریک آمده بــود. بعد 
آمدند به انحا و اقسام حیله ها متوسل شدند، 
مثل تولید تحت لیسانس، ورود 10 درصد 
داروی برنــد! بازی را بر هــم زدند و واقعا 

خیانت هایی عجیب کردند...
*

یعنی شــما 10 درصد داروی برند را وارد 
کردید!؟ خب دروغ می گوئید.

قرار بود 10 درصد ارزشی وارد بشود، ولی 
10 درصد عددی حساب کردند که شد ۸0 

درصد بازار دارو! 
بخش نامه هــای درون ســازمانی، چرا باید 
راه هــای کار غیرقانونی را باز کنند!؟ وقتی 
یک دهم قیمــت، یک دوازدهم قیمت تولید 
می شــود. چرا اجازه می دهند داروی تحت 
لیســانس بیاید در داخل!؟ مگر آزمایشگاه 
کنترل، روشــی دیگر برای شناســایی دو 
کیفیت دارویی دارنــد که این ها می گویند 
ما بــا کیفیت بازی نمی کنیــم؟ چرا حرف 

مفت و بی اساس می زنید؟ 
*

در بحــث کیفیــت داروهــای ایرانی، اگر 
در تمام مقالات شــما پیدا کنید که داروی 
ژنریک بــا داروی برند تفاوت کِیفی دارد، 
من به شما جایزه می دهم! اصلا چنین چیزی 
وجود نــدارد و برعکــس، هــزاران مقاله 
وجود دارد که این هــا هیچ تفاوت کِیفی با 
هم نــدارد. ببینید! یــک وقت هایی اطبای 
ما مدعی هســتند که ما بر اساس تجربیات 
بالینی مان برای این دارو مثلا بیشتر ارزش 
قائل هســتیم. ضمن احترام بــه این حرف، 
که 100 درصد غیرعلمی اســت، شما باید 
لااقل روی 1200 نفر تجربه کنید، تا چنین 
ادعایی، اندکی جدی گرفته شــود. شما چه 
می دانی که بیمار، این دارو را ســر ساعت 
خورده یا نخــورده، چه می دانی به این دارو 
حساسیت داشــته یا نداشته! خب برای این 
حرف ها باید مستندات داشت. چه کسی تا 
الان مســتندی رو کرده است!؟ این حرف ها 

در کشور پیشرفته واقعا خنده دار است.
*

از شما ســوالی دارم؛ الان مد شــده که گُر 
و گُــر دارو وارد می کنند! آیــا در این ۴0 
سال کسی آنتی بیوتیک وارد کرده است!؟ 
آنتی بیوتیک های  آنتی بیوتیک هــا،  همه ی 
بتا- بوده. همیــن آنتی بیوتیک های  داخلی 

لاکتام، آموکسی ســیلین، کوآموکسی کلاو، 
جنتامایسین و ... این ها همه داخلی هستند. 

چه کسی تا حالا از عفونت مرده؟
*

با آقــای دکتر احمدیانی رفتــه بودیم یک 
نشســت در مرکــز پژوهش هــای شــیمی 
مهندسی شــیمی. یک نفر راجع به داروی 
ایرانی؛ "که کیفیت نــدارد" صحبت کرد. 
ایشان دست در جیب اش کرد و گفت: من 
چند تا قرص بیزاکودیل در جیبم گذاشتم. 
این هــا قرص مســهل اســت و هر کســی 
می گویــد کیفیت ندارد یکی از این داروها 
را بخورد، ۵ دقیقه بعد اگر توانســت روی 

صندلی اش بنشــیند، من قبول می کنم. خب 
ما دیگر چه طــوری باید ثابت کنیم که این 

دو دارو یکی است!؟
*

پدر من زمین گیر است و آلزایمر، و چندین 
بیماری دیگــر دارد. از جمله داروهایی که 
می خــورد همیــن کلوپیدوگرل اســت من 
به ایشــان اوســویکس می دهم. خدا شاهد 
اســت اگر من ســر ســوزنی در خصوص 
کیفیت آن شــک کنــم. بنابراین به شــما 
می گویــم در کیفیــت داروی ژنریــک و 
داروی برند هیچ تفاوتــی، و هیچ تردیدی 
نیســت و ضرورتی ندارد من این همه چانه 

بزنــم. این ها حرف علم اســت و حرف من 
نیست. منتهی من عرض کردم که در مورد 
داروهای بایوســیمیلار این ادعا را ندارم؛ و 

آن مقوله ای دیگر است.
*

شــوکی که به صنعت دارو بعــد از اجرای 
طــرح دارویــار وارد شــد، و از آن طرف 
هم یکدفعه نــرخ ارز خیلی افزایش یافت، 
نتایجــی خوب را به همــراه نیاورد )من آن 
ابتدا به شــدت مخالف این طرح بودم و الان 
دیگر مخالف نیســتم، بر طبــل قدیم نباید 
کوبیــد(. الان به نظرم باید کمــک کرد تا 
مشــکلات  دارویار برطرف شده، و نتایجی 
خوب حاصل شــود. قطعا هر طرحی، یک 
ســری امتیازات و مشــکلات دارد. بدیهی 
اســت که نمی توان این همه سازمان و نهاد 
را با هم هماهنگ کرد! خســارات اقتصادی 
ســنگینی هم به دولــت و بیمه و مردم وارد 
شــده اســت. من فکر می کنــم صنعت در 
یــک بحران نقدینگــی قــرار دارد؛ و اگر 
حل نشــود، ممکن است صنعت داروی مان، 
صدماتی جبران ناپذیر بخورد و بسیاری از 
شرکت های متوسط و کوچک از بین بروند. 

*
اصلا صنعــت دارو، صنعتی نیســت که ما 
خیلی به فکر گنده شــدن در بازار باشــیم. 
این ها خیلی به مــن اعتراض می کنند. یکی 
از دلایلــی که با ما دشــمنی می کنند، همین 
اســت. ما می گوییــم نعوذبالله داروســازی 
مثل مرده شویی است. یک مرده شوی نباید 
دعا کند که همه بمیرند که کســب وکار من 
رونق بگیــرد، نوبت خودش هم می رســد. 
یونانی ها می گفتند پزشــک حق ندارد پول 
بگیرد. من نمی گویم این ها الان شدنی است 
ولــی معنی ای در این حــرف خوابیده. حالا 
برعکســش را شــما ببینید، پزشک محترم 
ما، بیمــار را الکی جراحــی می کند، الکی 
می فرســتد به آزمایشــگاهی که باهاش در 
ارتباط است، الکی ...، این ها همه درد است.
دارنــد آرام آرام همه ما را فاســد می کنند 
آخر چرا؟ قرار بر این نبود! مادی گرایی در 
اخلاق جامعه ما به عنوان یک فساد دامن گیر 
نفوذ کرده، ولی این فساد اگر "ماتیک" را 
گــران کند خیلی عیبی ندارد، اما اگر بیمار 
نتواند دارویش را بخــرد، می میرد آقا! اگر 
یک دلار دارو نخورد ۴0 دلار هزینه درمان 

سرانه مصرف دارو در 
سال 1368 به 13.6 دلار 

از 52 دلار که در سال 57 
بود، رسید. در حالی که ما 

خانه های بهداشت را در ایران 
فعال کرده بودیم؛ تمام داروی 
مردم را در اقصی نقاط کشور 
تامین می کردیم و جاهایی 
که اصلا نمی دانستند دارو 

چیست، داروهای اساسی به 
دست شان می رساندیم
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آن فــرد به گــردن دولت می افتــد. قانون 
اساســی گفته که دارو و درمان باید مجانی 
شــود ولی ما یک دفعه ارز آن را این طوری 

جهش داده ایم و... 
*

چرا شــما تشکیلات ســازمان کنترل کننده 
قیمت ها را موظف می کنیــد؟ برای این که 
نگــران افزایــش قیمت ها هســتید. همین 
الان؛ اصــلا چرا دلار را ۳0 هــزار تومان به 
برخــی از کالاهــا می دهیــد!؟ دلار که 60 
هزار تومان اســت! آیا این قاچاق معکوس 
نیست؟ خب 60 هزار تومان بده. چرا بنزین 
1۵00 تومانــی را، ۳ هزار تومان می دهید؟ 
این نشان می دهد که یک دلیل و ملاحظاتی 
وجود دارد که نمی توان آن را نادیده گرفت. 

این موضوعات حســاب وکتاب دارد، دلیل 
دارد.

*
مــا اقتصاد نفتــی بودیم. بــرای اصلاح این 
موضوع )به خدا اگر قرار باشد اصلاح شود(، 
بنزین خیلی بیشــتر از دارو ضرورت دارد. 
مثلا یک بیمار دل پیچه گرفته، مرض ندارد 
که شــیاف مصرف کند، ایــن راه درمانش 
است؛ شــما دارید کاری می کنید که آن را 

هم استفاده نکند؟
من عرض می کنم که دارو نباید از سه ناحیه 

گران شود: 
1-دولت نبایــد این اشــتباه )اجرای طرح 
دارویــار( را مرتکب می شــد. چرا؟ چون 

هماهنگی دستگاه ها کار داشت و...
2-داروســاز نباید ســوداگری کند. چرا؟ 
چون اعتمــاد مردم، اطمینانی اســت که به 

نظام درمان دارند، وگرنه...
۳-نباید اجازه داد که دارویی را که می توان 
در داخل تولید می شــود، با 10 برابر قیمت 
از خــارج وارد کنند! این هــا اصطحکاک 
می آفرینــد و می بینیم کــه گاهی به صدور 

مجوزاتی... !
*

دوره ای،  یــک  در  فراملیتی هــا  این کــه 
کشورهای جهان سوم را آزمایشگاه بالینی 

خودشــان کردند، من خیلی اطلاعاتی دقیق 
ندارم، ولی از این پدرسوخته ها هیچی بعید 
نیست. مقالات در این باره زیاد است که الان 
در کشورهای آفریقایی و فقیر و... جاهایی 
که مثلا بحران های اقتصادی سنگین است، 
این کارها را می کنند. از گذشــته های دور 
این ها از این کثافت کاری ها زیاد داشته اند. 
شرمن، مدیرعامل شرکت آپوتکس را مگر 
نکشــتند؟ فکر می کنید برای چه در کانادا 
زن و شوهر را ســلاخی کردند!؟ آیا ممکن 
است که پلیس امروز و ابزار و امکانات و... 

متوجه نشوند که چه کسی ایشان و همسرش 
را کشــته اســت؟ من عرض می کنم چون 
ایشــان پتنت های فراملیتی ها را باز می کرد 
و روش جدیــد می داد، بعد می آمدند معامله 
می کردند ۵00 میلیــون دلار، یک میلیارد 
دلار، یک میلیون دلار که پتنت شان را نگه 
دارنــد. چند دفعه بــه اش گفتند این کار را 
نکن، خلاف مقررات و منافع شــرکت های 

فراملیتی حرکت نکن! بعدش... ! 
*

ببینید درباره این نمایشــگاه فارمکس، من 
اصلا کاری به دارو و ماده اولیه و بسته بندی 
و ماشــین آلات ندارم، من عــزت و آقایی 
کشورم را مد نظر می گیرم. ما از برگزاری 
دوره های پیشین نمایشــگاه، نتایجی خیلی 
خــوب گرفتیم. رشــدی زیبــا و همه جانبه 
در نمایشــگاه فارمکس صــورت پذیرفته 
است و این همه انســان فرهیخته دارند آن 
را می بینند. آیا به شــما نشــان نمی دهد که 
این یــک برنامه منظم و هدفمندی پشــت 
ســرش اســت؟ خدا می داند که اگر الان به 
ما بگویند که مثلا صنعت چوب کشور، یک 
چنین روالــی را طی کرده، من برای شــان 
دعــا می کنم و می گویم خدایا شــکرت که 
کشور ما دارد رشــد می کند. انشالله امسال 
هــم جامع تر و بســیار درجه یــک برگزار 
می شود و این اتفاقی ارزشمند برای صنعت 

و فرهنگ کشور است.
*

من از این که یک ایرانی هســتم احساســی 
خــوب دارم و امیدوارم مــردم ما هم همین 
احســاس را در درون شــان جــاری کنند. 
امیدوارم مســئولان رده یک کشورم کمی 
هوشــیارتر باشــند تا بــازی نخورند واقعا 
این طور نیست که هزینه های دارو و درمان 
این قدر سنگین باشد، که این ها تحت تاثیر 
آن نــوع مشــاوره هایی که معلوم نیســت 
دانســته یا ندانسته اســت، قرار بگیرند و 
وضع را بدتر کننــد. می توان خیلی راحت 
دارو را ارزان کــرد و برای آن، برنامه هایی 
خوب ریخــت. دهه 70 را به یــاد بیاورید، 
که بســیار بسیار داروســازان موفق بودند؛ 
اصلا دارو قیمتی نداشــت و مردم ما در این 
حوزه شرایطی به مراتب مطلوب تر از امروز 
داشــتند. من دلم روشــن اســت و واقعا به 

آینده امید دارم.

گفت وگوی ویژهگفت وگوی ویژه
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در دنیای بسته بندی، خلاقیت و دقت 
برای برای عرضه موفق یک محصول ضروری 
است. این امر مستلزم تسلط بر فرآیند محتوای 
محصول است. مصرف کنندگان قبل از خرید 
محصولات مورد نظرشــان بیش از هر چیز از 
تجربه هــای  تــا  دارنــد  انتظــار  برندهــا 
شخصی شده شــان را به بهترین نحو ممکن در 

معرض نمایش بگذارند.
بــازار علــوم زیســتی یکــی از منظم ترین 
محیط ها برای بســته بندی است. از محتوای 
اطلاعاتی مانند هشــدارها گرفتــه تا اندازه 
فونت، برچسب و... ، نظارت و کنترلی کامل 
بر روی بســته بندی محصولات قبل از چاپ، 

که مسئول شان تیم های هنری هستند. 
بدون کنتــرل و بــدون قابل مشــاهده بودن 
فرآینــد طراحــی برچســب، شــرکت های 
علوم زیســتی خود را در معــرض خطاها و 
ریکال هــای پرهزینه قرار می دهند. بنابراین 
نرم افزار مناســب در فرآیند بســته بندی و 
برچســب گذاری بدون خطا در  محصولات 

تولیدشده ضروری است.

در علوم زیســتی، رعایت مقــررات و دقت 
و بســته بندی محصــول می تواند بــه معنای 
واقعی کلمه موضوع مــرگ و زندگی افراد 
باشــد. یک اشــتباه تایپی در بیانیه هشدار 
می تواند آسیب  استفاده  یا دستورالعمل های 
جدی بــه مصرف کننده ای وارد کند که فقط 
به اطلاعت بروشــور یا برچسب که در مورد 
نحوه اســتفاده یا عدم اســتفاده از محصول 

آموزش می دهد، وابسته است.
 شرکت های علوم زیستی باید در نظر بگیرند 
که چگونــه می توانند ریکال ها و بســته بندی 
مجدد ناشــی از خطاها را به حداقل برسانند. 
این موارد برای یک شرکت داروسازی بسیار 
پرهزینه اســت؛ هم از نظر مالــی و هم از نظر 
لکه دار شــدن نام تجاری آن شرکت. به همین 
دلیل ابزارهای تجسم دیجیتال در نرم افزارهای 

برچسب گذاری بسیار مهم است.
بســته بندی محصولات، بسیار فراتر از یک 
هدف حفاظتی ساده در حمل و نقل آن است 
– بســتگی به توجه دقیق برای حفظ ساختار 
و طراحی از پروســه مفهوم تا مصرف کننده 

دارد. شرکت ها نباید روی موفقیت های خود 
تکیه کنند. باید همیشــه در تلاش باشــند تا 
کارایی ارزشمند و جدیدی را برای مشتریان 

در زمینه علوم زیستی به ارمغان آورند. 
متخصصان بسته بندی، طراحی خود را از عناصر 
خلاقانه آغاز می کنند. سپس به استودیو رفته و 
برای دیدن ظاهر آن در شــرایط مختلف برای 
درک و مفهوم یک طراحی از نظر ساختاری، 
بصری با نمونه های اولیه سه بعُدی برنامه ریزی 
می کنند. وقتی برچسب و ساختار با هم ترکیب 
می شــوند همه فایل های بسته بندی را می توان 
بــه مرحله بعدی فرآیند تأییــد اعم از داخلی 
یا خارجی به نهــاد نظارتی، ســایت تجارت 
الکترونیک و یا یک چاپخانه توزیع کرد. یکی 
از مؤلفه های اصلی کار برای هدایت تیم ها در 
هر مرحله »ارتباطات« است – چیزی که ما آن 

را مدیریت گردش کار می نامیم.
پایداری و دسترسی هر دو از موضوعات مهم 
هســتند. اطلاعات روی محصولات دارویی 
بایــد به طوری واضح و مختصر به مشــتری 
منتقل شود. در عین حال، باید به مشتریان مان 
کمک کنیم تا محیطی سبزتر ایجاد کنند  و 
دوستدار محیط زیست باشند. ما می خواهیم 
نــوآوری را وارد گفت وگو کنیــم و پایدار 
بودن کیفیت بســته بندی و برچسب گذاری 
را نه تنهــا از منظــر اخلاقی، بلکــه از منظر 

اقتصادی به منصه ظهور برسانیم.

آن سال ها یک بار که به نمایشگاه فتوکینا )کلن، آلمان( رفته بودیم، تمامی مشتقات 
عکس را به یک نمایشــگاه درندشت آورده بودند و دیدن برندهای بزرگ عکاسی، 
در کنار انواع و اقســام مثلا قاب عکس واقعا جالب و به خاطر ســپردنی بود و حتی 
سازندگان »میخ«  هم غرفه گرفته بودند تا عکس هایی که به سینه دیوار  می چسبد، از 

میخ هایی مرغوب باشد و... آدم حیرت می کرد. 
حالا در یکی از شــگفت ترین نمایشــگاه های دارویی مختص مــواد موثره و صنایع 
وابســته، می توانیــم مثل آن نمایشــگاه ویژه جهانــی، همه مشــتقات دارویی را از 
ماشــین آلات و تجهیزات تا چاپ و بســته بندی و غیره و ذالک ببینیم و اگر در این 
صنعت، نفس می کشیم، به فکر آرت ورک ها و پکیجینگ و غیره و ذالک هم باشیم و 
اصطلاحا شماتیک کار را هم تا حد مقدورات ارتقا ببخشیم )همه می دانیم که صنعت 
داروی مان، در بسته بندی ضعف هایی دارد(. فارمکس این چنین نمایشگاهی است و ما 

هم در این مطلب، به گردآوری مطالبی پیرامون چاپ و بسته بندی پرداخته ایم.

رزا حسینی

برچسب  ها و آرت ورک ها در علوم زیستی برچسب  ها و آرت ورک ها در علوم زیستی 
ویژه فارمکسویژه فارمکس
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 افزایش تقاضا برای ساخت داروهای 
ژنریک می تواند اثری مثبت بر بازار مواد مؤثره 
دارویــی )API(هــا بگــذارد. علــت این که، 
تولیدکنندگان داروهای ژنریک به حجمی بیشتر 

از APIها برای فرآیند تولید خود نیاز دارند.
*

ایــن افزایــش تقاضــا می توانــد منجــر به 
تولید بیشــتر APIها توســط تولیدکنندگان 
شــرکت های داروسازی در حجم انبوه شده و 
در نتیجه رقابــت را افزایش، و به طور بالقوه 
قیمت هــای API را کاهــش دهــد. هم چنین 
می توانــد منجــر به نــوآوری و پیشــرفت 
محصولات دارویی شــده و متعاقبا قیمت های 

پایین تر و دسترسی بهتر را در پی آورد.
*

تقاضا و اهمیت APIهــای جدید را نمی توان 
مبالغه آمیــز در نظــر گرفت، زیــرا آن ها در 
ساخت داروهای مؤثر و ایمن برای بیماری ها 

و شرایط پزشکی مختلف نقش دارند. 
*

داروهای کارآمدتر و مقرون به صرفه تر که به 
APIهای جدید متکی هستند با پیشرفت علم 
و فناوری ســاخته می شــوند. بنابراین انتظار 
می رود که تقاضا و اهمیت APIها در سال های 
آینده در سراسر جهان به رشد خود ادامه دهد.

*
APIهــای  بــزرگ/  مولکول هــای  بــازار 
بیولوژیکی شــاهد سریع ترین نرخ رشد در 6 

سال آینده خواهند بود
API / بــازار جهانــی مولکول های بــزرگ
هــای بیولوژیکی تا ســال 202۸ به 9۵.۸2 
میلیــارد دلار خواهد رســید. شــرکت های 
داروســازی از APIهای مولکولی بزرگ که 
از موجودات زنده منتج می شــوند اســتفاده 
می کنند. خوب بودن دارو بــه نحوه عملکرد 

یک ارگانیسم بستگی دارد.
*

نیازمند  APIهای مولکولی بزرگ  ســاخت 
استفاده از بانک های سلولی است. روندهای 
تحلیلــی منطبق بــا عملکرد تولیــد خوب و 
خودکار )GAMP( باید به درســتی رعایت 

شــوند. اکثر داروها با مولکول های بزرگ از 
APIهای مولکولی بزرگ استفاده می کنند. 

*
داروهایی با مولکول های بزرگ در داروهای 
پیچیده بــا توزیع چالش برانگیز به کار گرفته 
می شــوند. آن ها با اختلالات عصبی و سرطان 
ســر و کار دارند. داروهــای مولکول بزرگ 
برای درمان شرایط یا بیماری هایی که ناحیه 
وسیع تری از بدن را تحت تأثیر قرار می دهند 

و اثر طولانی مدت دارند، استفاده می شوند.
*

ورود داروهایــی با وزن مولکولی بزرگ تر به 
جریان خون نســبت به مولکول های کوچک 
بیشتر طول می کشد. با وجودِ این، در مقایسه 
بــا داروهــای ساخته شــده از مولکول هــای 

کوچک اثراتی پایدارتر دارند.

API تازه های
چشم انداز بازار مواد مؤثره دارویی 

ویژه فارمکسویژه فارمکس

پویان شریعتی پناه
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"مجتمــع چاپ و بســته بندی 
هودیس پارس" چند ســالی اســت که 
پشــتیبان و حامی نمایشــگاه فارمکس 
اســت و آن هایــی که دقت و هوشــی 
ویژه دارند، در بدو ورود به نمایشــگاه 
فارمکس و در همان نگاه نخست، متوجه 
حضور و طراحی های فوق العاده زیبای 

هودیس می شوند.
*

به عنــوان یک مجموعــه تخصصی  ما 
بســته بندی های  تولید  و  در طراحــی 
دارویی از ابتدای دهه 1۳۸0 شمســی 
فعالیت هــای رســمی خود را شــروع 
کــرده، و آنچنــان پیــش رفته ایم که 
را  تولیدات مــان  9۵درصــد  اکنــون 
به صــورت اختصاصی به حوزه دارو، و 
۵درصد هم به حوزه آرایشی اختصاص 
داده ایم. اگر شــما متوجــه علاقه ی ما 
شده اید؛ من باید عرض کنم که بله! ما 

خیلی علاقه مندیم.
*

طراحی هــا و تولیــد بســته بندی های 
ما بــا کیفیــت و مقــرون به صرفه، با 
استفاده از تجهیزات پیشرفته و نیروی 
متخصص و رعایــت تمامی الزامات و 
داروسازی  شرکت های  استانداردهای 
بســته بندی های  تولیــد  فرآینــد  در 

دارویی صورت می پذیرد. این روشــی 
کلی و یــک اصل در ایــن "مجتمع" 
اســت، و ما برنامه ریزی ها را با نگاهی 
بــه تازه ترین خروجی هــای جهانی در 
این زمینه ها پیش می بریم. اکنون هم با 
بسیاری از شرکت های دارویی کشور 
و چندین شــرکت معتبــر خارجی در 
زمینه طراحی و تولید بســته بندی های 

ثانویه در حال همکاری هستیم.
*

اینک حضور در ششــمین نمایشــگاه 

بین المللی فارمکس را هم برای مجتمع 
"چــاپ هودیس پارس" بــه فال نیک 
گرفته ایــم زیرا کــه از اولیــن دوره 
برگــزاری این نمایشــگاه حضورهایی 
دقیــق و همه جانبه داشــته، و نشــان 

داده ایم که بهترین بودن چگونه است.
از آن طرف هم این نمایشگاه، روندهای 
صعــودی را پیموده و پربار و بســیار 
پرثمر ظاهر شده و برای مجموعه هایی 
مثل مجموعه ما هم، انگیزه های داشــته 
تــا اســتمرار دهیــم کارهــا و حضور 
مجتمــع را. این یــک رویداد با کلاس 
در معرفــی و نمایــش توانمندی هایش 
اســت و همچنین ما هم می کوشیم در 
معرفــی تکنولوژی هــای روز دنیا در 
صنعت چاپ و بســته بندی همآوردی 
کنیم و به گونه ای به نمایشــگاه بیائیم، 

که رقابتی برای مان پیش نیاید.
مــا خدمتی ارزنده و مطمئــن به حوزه 
صنعت داروی کشور و صنایع وابسته 
ارائه می دهیم و می دانیم که غالبا آن ها 

هم می دانند.

یک یادداشت

امیرهومن محمدیبرای استانداردسازی، برای داروبرای استانداردسازی، برای دارو
مدیرعامل شرکت مجتمع چاپ 

و بسته بندی هودیس پارس

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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یک یادداشت

در نمایشگاه فارمکس اهدافی داریمدر نمایشگاه فارمکس اهدافی داریم
مهندس حمیدرضا مرادی
مدیرعامل شرکت دارویی امرتات شیمی

شیمی  امرتات  دارویی  شــرکت 
در ســال 1۳۸۸ با هدف تولید مواد خالص 
آزمایشگاهی و مواد موثره دارویی توسط 
جمعــی از متخصصان صنایع شــیمیایی و 

دارویی تاسیس شد.
ایــن شــرکت مفتخر اســت کــه اولین 
تولیدکننــده حلال هــای کرموتوگرافی و 
محلــول تک جزیــی کارل فیشــر بدون 
پیریدیــن )دارای ثبت اختراع با شــماره 

79217( باشد.
*

ایــن شــرکت بــا تکیه بــر تــوان علمی 
متخصصــان خود بــه عرصه تولیــد مواد 

موثــره دارویی قدم نهاده و پس از احداث 
و راه اندازی سایت مجهز تولید مواد موثر 
 GMP دارویی، موفق به کســب گواهینامه

از سازمان غذاودارو شده است.
*

ما همواره بر ایــن باوریم که به زودی  زود 
در ایــن عرصــه موفقیت هایی چشــمگیر 

حاصل خواهد شد.
ما امسال هم مانند سال گذشته در نمایشگاه 
بین المللــی فارمکــس کــه معتبرتریــن 
نمایشگاه مواد اولیه دارویی کشور است، 
حضور یافته ایــم و این توفیق را داریم که 
به عنوان اسپانسر در خدمت عزیزان باشیم.

*
مــا در این رویــداد اهداف زیــر را دنبال 

می کنیم: 

صــورت دادن مذاکرات تجــاری و تبادل 
اطلاعات بین فعالان این حوزه

معرفی محصــولات جدید این شــرکت به 
بازدیدکنندگان محترم و شرکت های همکار

بسترسازی مناسب در زمینه تامین، تولید 
و توزیع با شرکت های داخلی و خارجی

تعامــلات موثر با ســندیکای مــواد اولیه 
دارویی جهت ایجاد هم افزایی

و ســامان داد به فعالیت ها و اســتفاده از 
امکانــات شــرکت ها در قالب تشــکل ها 
و کارگروه هــای تخصصــی به طوری که 
شــرکت های محتــرم عضو ســندیکا در 
بهترین و موثرترین شــیوه از محصولات و 

خدمات هم بهره مند شوند
فراهــم آوری تولید قــراردادی در زمینه 

استفاده از ظرفیت های خالی
و برگزاری جلســات هم اندیشی در جهت 
افزایش  و  ارتقــاء کیفیــت محصــولات 

رضایت مشتری.

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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 اول،همجواری:
فارمکس،  بین المللی  نمایشــگاه  ششمین 
فرصتی اســتثنایی را فراهم آورد تا باری 
دیگر با همــکاران گران قدرمان در گروه 
دارویی تامیــن، تی پی کــو، همجواری و 
موانســتی ۴ روزه و از نزدیک را تجربه 
کنیــم، و در خدمت و میزبان آن دســته 
از عزیزانی باشــیم که به نحــوی از انحا، 
زلف شــان با زلفان مجموعه گرانســنگ 
تی پی کو گره خورده است. زهی سعادت.

 دوم،چترتیپیکو:
این هفت شــرکت  تولیدکننده ماده اولیه، 
که امــروز تحت عنــوان »چتر تی پی کو« 
گــرد هــم آمده انــد و تماشــایی فاخر و 
عزت مندانــه از صنعت مــاده موثره را به 
تماشــا می گذارنــد، اگر »نقطــه ی ثقل« 
قطعا  نباشــند،  داروی کشــور  صنعــت 
بازیگــرانِ ارزشــمند و بــزرگ صنعت 
دارویی کشور به حساب می آیند و در این 
سه دهه با حضور بزرگانی، به ارزش های 
صنعت و این حرفه ی بسیار غرورآفرین 

افزوده اند و هنوز هــم پهلوان های زنده و 
سرافراز این میدان به شمار می روند.
 سوم،ارکسترپیشرفت:

همه می دانند که روزی روزگاری ساخت 
و تولید مواد موثــره و اولیه دارویی مثل 
یک رویا بــود و امروز نه تنهــا در کنار 
تمامــی تحریم هــا، صنعت مــا روی پای 
خودش ایستاده و بخشی اعظم از نیازهای 
داخلــی خــودش را تامیــن می کند، که 
صادرکننــده با کیفیت داروهایی اســت 
که حداقــل در همین منطقه اوراســیا و 
خاورمیانه و... حرف هایی مهم برای گفتن 
دارد. این شرکت های تی پی کو بخشی مهم 
و مثال زدنی از این ارکســتر پیشرفت و 

سرمایه هایی مهم برای کشورمان هستند.

 چهارم،صنعتیکه:
از آن گذشته، ما در برابر این کشورهای 
همســایه تا چند صد کیلومتر آن طرف تر 
و این طرف تــر، یکــه و خاصیم؛ صاحب 
صنعــت و مدنیــت و عقبــه ی دارویــی 
هســتیم، و گاهی با بزرگان دارو، سایه به 

سایه می شــویم. این ها همه افتخار است؛ 
صنعت داروی ایران افتخارآفرین است؛ 

و باید به عزت و جلال خودش بازگردد.
 

 پنجم،چهمیخواهیم:
مــا در کنــار هــم، معنا آفرینی را شــکل 
می دهیــم، ارزش هــای بودن  و ارزشــمند 
بودن را اثبات می کنیم. یعنی وقتی چنین 
نمایشــگاهی کلان نگر شــکل می گیرد و 
همگان متوجه می شــویم که ید واحد و در 
کنار هم بودن، چقدر پر اهمیت است؛ فعل 
خواســتن را صرف کرده ایم. چقدر خوب 
می شــود که بدانیم از نمایشگاه بین المللی 
دارویــی فارمکــس چــه می طلبیــم، چه 

می خواهیم.

 ششم،گسترشدیدگاه:
آمده ایم تا محصولات، خدمات و نام و برند 
تجاری مــان را بشناســانیم. درها همه باز 
است، لب ها همه خندان، مردمان با لباس 
نو به دیدار هم و به دیدار ما می آیند. پس 
محیــط کوچک مان را بســازیم، میزبانی 

دکتر سید آرش مطهری
معاون اجرایی هلدینگ تی پی کو 

ورود بازیگران اصلی 
بــه میــــدان

فارمکس و چند یادداشت کوتاه برای تنفسِ نمایشگاهی

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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گشــاده رو و جاذب باشــیم و از فرصت 
نهایت  »فارمکس«  نمایشــگاه  ذی قیمت 
بهره ها را ببریم، آن وقت خواهید دید که 

توانسته ایم جامعه مان را بسازیم.

 هفتم،فرصتهایجدید:
ایــن نمایشــگاه ها )و به ویــژه فارمکس( 
برای متخصصان صنعت اســت.  فرصتی 
می توان مشــارکت های تجاری ارزشمند 
را رقــم زد. بیهــوده نبایــد بــود، وقتی 
نمایشگاهی فقط یک بار در سال برگزار 
می شود، مانند سال تحویل است، قدر این 
لحظات و زمان را باید دانســت. جامه نو 
بایــد پوشــید، عطر و گلاب بایــد آورد. 

"سال نو مبارک" باید گفت.

 هشتم،اطلاعات:
نمایشگاه ها فرصتی برای مشاهده روندهای 
صنعت هستند، کشف فناوری های جدید و 
درک فعالیت های رقبا، محورهای دانش، 
اســتراتژی ها و... ، بایــد کوشــید و همه 
ورودی ها را باز و اطلاعات را جذب کرد. 

به دیدن هم برویــم و از هم کناری ها لذت 
ببریم. مــا در یک صنف بــزرگ و موثر 
شــاغلیم، قدر صنف و دسته و رده خود را 

بدانیم. قدر امروز و سلامت مان را بفهمیم.

 نهم،ماموریت:
شــرکت های داروســازی ما باید فعالانه 
مســتقبل شــرکت کنندگان در نمایشگاه 
باشــند و در حــد مقدورات از جلســات 

آموزشی داخلش هم به سادگی نگذرند.
من و ما در پایان این ۴ روز، باید بســیار 
تجربه آموخته باشــیم و بســیار دانســته 
باشــیم و بدانیم که ماموریت ما، می تواند 

همانا همین ارتقای خودمان هم باشد.

 دهم،اهداف:
بیاییــد ببینیــم اهــداف بعضــی از این 
شــرکت های بزرگ دارویی برای حضور 

در نمایشگاه های بین المللی چیست. 
:)Pfizer( هدف فایزر

برقــراری ارتبــاط بــا شــرکای بالقوه، 
توزیع کنندگان و مشتریان برای گسترش 

دسترسی به بازار.
هدف جانسون & جانسون: 

نمایــش آخریــن تحقیقــات، عرضــه ی 
تازه تریــن محصــولات و پیشــرفت های 

تکنولوژیکی.
:Merck هدف

بــا توزیع کنندگان در  ایجاد مشــارکت 
بازارهای جدید.

 GlaxoSmithKline هدف
 :(GSK)

بــرای  رســانه  ای  کمپین هــای  ایجــاد 
اســتعدادها  یافتن  و  پیگیری ســرنخ ها 
و پــرورش آن هــا و غلتیــدن به ســوی 

جدید. مشارکت های 

 میبینید!؟
اهداف ما و آن هــا می تواند همواره یکی 
باشــد، اساسا هم یکی است. ما چیزی از 
هم کم نداریم. وقتی که شما می دانید از 
رقیب خارجی هیچ چیزی کمتر ندارید، 
و تازه ای بســا که بتوانید خیلی هم بهتر 

باشید و ظهور کنید.

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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تی پی کــو بــا عنایــت بــه 
گرفتــه  صــورت  فعالیت هــای 
شرکت هایش در ســال های اخیر؛ و 
به ویژه در آن دســته از شرکت های 
تولیدکننــده مواد موثــره دارویی؛ و 
کــه  چشــم گیری  پیشــرفت های 
داشته اند، امسال با قدرتی بیشتر در 
نمایشــگاه فارمکــس 202۴ حضور 
یافته است؛ و به زبانی دیگر، می توان 
همه شــرکت های  گفت که دســت 

ماده اولیه سازش پر است.
*

ایــن مجموعــه بی نظیر )7 شــرکت 
تی پی کویــی حاضــر در نمایشــگاه 
فارمکــس(، امســال بــا تمرکــزی 
بیشــتر بر کیفیت، تولید محصولات 
دانش بنیان )و برخــی( با دانش فنی 
پیچیده، )و برخــی دیگر( با افزایش 

راندمــان محصولات، )و بــاز برخی 
دیگر( با به سازی خطوط تولیدی شان 
و )چنــد تایی( بــا اخــذ و دریافت 
)غالبــا(  و   GMP گواهینامه هــای 
بــا اجرایی دقیق تر از اســتانداردها، 
خود را به روزرسانی کرده اند و برای 
مانند یک  تی پی کو  بزرگ  هلدینگ 
دستاورد در این دوره مطرح هستند.

)اگر مطالب را نســبی به ســمع و نظر 
مخاطبــان ارجمند می رســانم، به این 
دلیل است که صنعت داروی ما، بسیار 
بســیار زیاد قابلیت رشد و پیشرفت 
دارد و ایــن موضوعات، بــا عنایت به 
زیرســاخت های قوی در شرکت های 

این گروه دارویی رخ داده است.(
*

فارمکــس یــک نمایشــگاه بزرگ 
و قابل اتــکا در صنعت مــواد اولیه 

ارزشمند  دارویی، و یک گردهمایی 
و فرصتی واقعــا بی نظیر در صنعت 
اســت. خدا کند که شــکل و انرژی 
تی پی کــو،  در  هم افزایی هــا  ایــن 
بــه هم اندیشــی و تبــادل دانــش و 
فناوری هــای به روز و برکات بزرگ 

بیانجامد.
مــن آرزو می کنم تا میان صنعتگران 
مرتبــط  عرصه هــای  ســخت کوش 
بــا دارو، و فعــالان و فن ســالاران با 
حمیت صنعت داروی کشــور، یک 
زنجیره ی تفاهمی درســت و سازنده 
شــکل  بگیرد و در پی آن، با حمایت 
همه جانبه ی مســئولان، شاهد رشد و 

تعالی و افتخارآفرینی دارو باشیم.
نگاهی منصفانه به داشته ها، می تواند 
موجب درخشــش و فروغ آینده این 

صنعت قابل اتکا شود. 

دکتر عاطفه حکمت
معاون تضمین کیفیت تی پی کو

برای تی پی کو، برای صنعت
سه یادداشت کوتاه از چتر تی پی کو در فارمکس 2024

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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شما خوب می دانید که تی پی کو، تامین کننده 
حجمی بزرگ از نیازهای دارویی و درمانی 
در ایران بوده و هنوز هم هســت. زیرا سال 
1۳۸2 و با درایت مســئولان آن زمان شستا، 
از بدنه قــوی و ریشــه دار داروپخش چون 
ققنوسی برخاســته و به عنوان تنها هلدینگ 
تخصصی دارویی زمان خودش، شــمایلی نو 
یافته و رفته رفته هم توانســته به جایگاهی 
دست نیافتنی دســت یابد. شــما فکرش را 
بکنیــد که این هلدینگ چنــان چرخه ای را 
رقم زده که خــودش می تواند خودگردان و 

مستقل عمل کند.
*

تی پی کو ۸ شرکت تولیدکننده ی مواد موثره 
و اولیــه دارد، ده شــرکت تولیدکننــده ی 
و  بزرگترین سیســتم ها  نهایــی،  محصــول 
شــرکت های پخــش و توزیــع )۴ عنوان(، 
تجهیزات پزشکی و آمالگام و دندان پزشکی 
)اوزان(، تولیدکننــده ی داروهــای دامــی، 
مکمــل و گیاهــی، و حتــی در زمان هایی؛ 
داروخانه داری و بیمارستان های بزرگ مثل 
میــلاد و... ؛ این میــزان از درایت در جای 
خود ستودنی است. تی پی کو واقعا هلدینگی 

منحصربه فرد است.

*
تی پی کو یک مجموعه ســودآور، شــفاف و 
چابک هم هست. زیرا ســرمایه اصلی خود 
را نیــروی انســانی جوان، نخبــه و کارآمد  
می  دانــد. همین مجموعه با قریب به 10 هزار 
نفر نیروی ارزشمند )و خانواده هاشان قریب 
به ۳0 هزار نفر که همه تی پی کویی محسوب 
می شــوند(، نیازهــای دارویی جامعــه را با 
کیفیتی بالا، و در زمان های سریع و کوتاه  و 
با قیمت هایی متناسب  در اختیار مردم عزیز 
ایــران قــرار می دهند. مــن در به کارگیری 

این واژه ها تماما تعمد و تاکید داشــتم، زیرا 
همــه این عبارات واجد معانی والا اســت؛ و 
هر کدام که نباشــد، چرخه دارو در کشــور 
دچار افت وخیز می شود. ما هستیم تا آرامش 

دارویی در نظام دارویی را رقم بزنیم.
*

 شرکت های ما همگی فعال و با نگرشی آگاهانه 
و در راســتای اهــداف بلندمدت خود حرکت 
می کنند و جریان زندگی در همه این شرکت ها 
با قدرت جاری است. کادر علمی ما، متشکل 
از شیمیست ها، مهندسان شیمی و داروسازان 

گفت وگو با دکتر عقیل آرین نژاد، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری دارویی تامین 

تـــی پـــی کــــو؛تـــی پـــی کــــو؛
همیشه به روز، با زنجیره ای کامل در صنعتهمیشه به روز، با زنجیره ای کامل در صنعت

اشاره:
دکتــر عقیــل آرین نــژاد، مدیرعامل یکــی از بزرگ ترین 
هلدینگ های دارویی کشــور، تی پی کو اســت. در فاصله ی 
همیــن کمتر از یک ســالی که به مدیرعاملــی این مجموعه 
ارزشمند منصوب شده، توانســته آرامش را به آن بازگرداند 
و الحق والانصاف تا حدی زیاد هم پشــتیبان شایسته سالاری 
بوده و چون یک عقبه دانشــی از حوزه اقتصاد دارویی دارد، 
در رتق و فتق امور تا حدی زیاد موفق بوده و در شرایط متاخر، 

به شرکت های این گروه دارویی نظم ونسقی بخشیده است.
تی پی کویی ها همچنین با داشتن قریب به 2۵ شرکت بزرگ 
در صنعت دارویی کشــور، بی شک از بازیگران اصلی این 

صنعت به شــمار می آیند و نامی بلندآوازه در صنعت دارند. 
ممکن است فراز و نشیب هایی را در مقاطعی از سر گذرانده 
باشــند، اما همچنان نام معنادار این عرصه بوده و اگر ثبات 
مدیریتی را تجربه کنند، ظرفیــت برنامه ریزی و جهش را 

آماده و به اصطلاح در جیب شان دارند.
گفت وگــوی کوتاه ما را بــا مدیرعاملــی می خوانید که به 
هم افزایی و »چتر بودن« و »هیمنه« و زنجیره دانش و به روز 

بودن و برندینگ و... در صنعت کاملا مشرف و آگاه است.
این جا ما ســوال ها را حذف کرده و فقط پاســخ های دکتر 

آرین نژاد را می خوانیم.
سردبیر

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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متخصص و متعهد و سایر رشته های مهندسی 
و علوم پایه و بازرگانی اســت و در بازدیدها و 
گفت وگوهایی که با بســیاری از این عزیزان 
داشــته ام، دیده ام که نوآوری را سرلوحه کار 
خود قــرار داده اند، می توانم گفت که تی پی کو 

همیشه به روز است.
*

تی پی کــو، بزرگ تریــن مجموعــه فعال در 
زمینه تولید مــواد اولیه دارویی کشــور هم 
به شمار می رود. مدیریت و مالکیت ۸ شرکت 
تولیدی در ســطح ملی را بر عهده دارد و در 
جهت خودکفایی کشور، تقویت صنعت تولید 
مواد اولیه دارویی و ارتقاء ســطح سلامت و 
بهداشت عمومی جامعه فعالیت می کند. این ها 
موضوعاتی کم مقدار نیســتند، همان طور که 
می دانید تا چند سال پیش کشور ما اساسا مواد 
اولیه و موثره نداشــت، الان ما نه تنها خودمان 

تولیدکننده، که صادرکننده هم هستیم.
*

اشــاره کــردم کــه تی پی کــو تولیدکننده ی 
محصولات نهایی در دو رده ی داروهای انسانی 
و دامی کشور هم هســت. داروهای انسانی، 9 
شرکت و کارخانه تولید کننده این مجموعه با 
تولید بیش از ۸00 قلم دارو در ۳2 حوزه درمانی 
فعال هستند و تعدادی از این محصولات به طور 
انحصاری در این گروه دارویی تولید و به بازار 
عرضه می شوند. داروهای دامی هم، ۳ شرکت 
و کارخانه این گروه قریب به 1۵٪ ســهم بازار 
داروهای دامی کشــور را به خــود اختصاص 
داده انــد. محصولاتــی چــون آنتی بیوتیــک، 
ضــد انــگل، هورمون هــا، بیهوش کننده هــا، 

بی حس کننده ها، ضد التهاب ها، داروهای سوء 
هاضمه، محرک های رشد، ضدعفونی کننده ها، 
شــوینده ها، ویتامین ها، درمان اعتیاد، عناصر 
معدنی، الکترولیت، نهاده های تغذیه ای و برخی 
داروهای درمانی دیگــر از تولیدات دامی این 
گروه دارویی است. می بینید؟ حس خوبی دارد 
که می توانیم بخشی اعظم از داروهای مورد نیاز 

را بدون وابستگی تولید کنیم.
*

ما از معدود شــرکت های صنعــت دارو در 
ایران هســتیم که مســتقلا واحدهای تحقیق 
و توســعه در زمینــه توســعه مــواد اولیه و 
فرآورده هــای جدید دارویی را در کشــور 
داریم، که ماموریت بهینه ســازی روش های 
تولیــد در شــرکت ها را بــر عهــده دارند. 
همچنین شــرکت دانش بنیــان "تحقیقاتی/ 

مهندســی توفیــق دارو" در ایــن مجموعــه 
به طور اختصاصی در زمینه تحقیق و توسعه 
داروهای با ارزش افزوده بالا فعالیت می کند.

*
مدیریت و مالکیت ۳ شرکت توزیع داروهای 
انسانی و یک شــرکت پخش داروهای دامی 
هم با گروه دارویی تامین است و این مجموعه 
حدود ۳۵٪ ســهم بازار پخش دارو در ایران را 
برعهده دارد. شرکت های پخش گروه دارویی 
تامیــن با رعایــت الزامات اســتاندارد کیفی 
GDP سفارشــات دارو را از داروخانه هــای 
سراسر کشور به صورت الکترونیکی دریافت 
و به وســیله دســتگاه های PDA  در اســرع 
وقــت از انبارهای مختلف منطقــه  ای توزیع 
می کنند. انبارهای شرکت های پخش این گروه 
بالاترین استانداردهای سیستم کیفیت را تحت 
ممیزی های داخلی و خارجی سیستم مدیریت 

کیفیت GSP به اجرا درمی آورند.
*

تی پی کو از معدود شــرکت هایی اســت که 
زنجیره تامین را از حدواســط ها، مواد موثره 
دارویی، محصولات نیمه ســاخته، محصولات 
نهایی و همچنین داشــتن بزرگ ترین شبکه 
توزیــع دارویــی انســانی و دامی کشــور 
می گردانــد و بــا همــکاری درون گروهی 
شــرکت های تابعــه، این زنجیــره تامین را 

مدیریت و رهبری می کند.
*

ما در ششمین نمایشگاه فارمکس با 6 شرکت 
ماده اولیه ساز تی پی کو؛ یعنی شرکت های تولید 
مواد اولیه داروپخش )تماد(، شــیمی دارویی 

تی پی کو تولیدکننده ی 
محصولات نهایی در دو رده ی 

داروهای انسانی و دامی 
کشور هم هست. داروهای 
انسانی، 9 شرکت و کارخانه 
تولید کننده این مجموعه با 
تولید بیش از 800 قلم دارو 
در 32 حوزه درمانی فعال 
هستند و تعدادی از این 

محصولات به طور انحصاری در 
این گروه دارویی تولید و به 

بازار عرضه می شوند

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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داروپخش، تحقیقاتی/ مهندســی توفیق دارو، 
ژلاتین کپســول ایران، آنتی بیوتیک ســازی 
ایــران و ره آورد تامیــن حضــور داریــم و 
اصطلاحا چتر تی پی کــو را هم بر پا می کنیم. 
همچنین یک شــرکت ویژه هم داریم؛ یعنی 
کلرپارس کــه این هم در حوزه کاری خودش 
)شرکت شیمیایی، تولیدکننده کلر و مشتقات 
آن و آب اکسیژنه(، شرکتی استثنایی است و 
امســال در چتر تی پی کو حضور دارد. امسال، 
غایب مان شــرکت شیرین دارو )شــیراز، با 
محصولات شــیرین بیان و یک رقم صادراتی 

قابل بیان( است.
*

من برپایی نمایشگاه های دارویی را به عنوان 
یک ابزار در بحــث بازاریابی و مارکتینگ 
و فروش محصــولات دارویی بســیار موثر 
و درســت می دانم. این نمایشــگاه بزرگ و 
ارزشــمند در حوزه تماشــا دادن از صنعت 
داروی کشــور از ملزومات این حوزه است 
و همه جای دنیا هم که صنعتی به این بزرگی 

دارند، از این نمایشگاه ها برگزار می کنند.
*

فارمکــس در حوزه مــواد اولیــه دارویی، 
نمایش دادن تجهیزات، بســته بندی و چاپ، 
و آموزش هــای مرتبــط با صنایــع دارویی 
روندهــای خوبی را پشــت ســر گذاشــته 
اســت. شــنیده ام که بیش از 100 کارگاه و 

مسترکلاس خواهند داشت. 
آن ها هم )برگزارکنندگان فارمکس( خوب 
توانسته اند اعتمادها را جلب کنند. برای گروه 

دارویی تامین هم که مدل بیزینســی آن در 
 ،B2G و B2B ، B2C ،هلدینگ تعریف شده
این نمایشــگاه فرصتی بســیار مغتنم است. 
ما با هدف توســعه بازار، توســعه صادرات، 
به روزرسانی مشــتریان جاری، گفت وگو با 
مشــتریان بالقوه، دیدار با تامین کنندگان و 
شرکای آسیایی شــرقی، نوسازی تجهیزات 
و انتقال دانش فنی به عنوان یکی از خدمات 

هلدینگ در این نمایشگاه حضور داریم.
*

ما یک ســابقه صــادرات دارو بــه بیش از 
۵0 کشــور در اقصی نقاط دنیا را در سابقه 

فعالیت هــای تی پی کو داشــته ایم و هنوز هم 
داریم و پتانسیل هایی بسیار بسیار بالا هم در 
تامین نیازهایی دارویی کشــورهای خارجی 
را. از این منظر، نمایشگاه فارمکس می تواند 
برای صادرات شرکت های تابعه هلدینگ ما، 
نقشی تسهیل گر پیدا کند. ما باید به مفهوم و 
توسعه "صادرات" بسیار ویژه توجه کنیم؛ و 

این فرصت ها را قدر بدانیم.
*

اگر داشته های یک شــرکت دارویی را به 
دو بخش دارایی های مشــهود، مثل سرمایه 
انســانی متخصــص، تجهیــزات، بنیه مالی، 
ذخایر مواد اولیه دارویی و... و دارایی های 
نامشــهود تقســیم کنیــم، قطعــا "برنــد" 
شرکت ها و محصولات شان جزو دارای های 
نامشــهود قابل تعریف است.  نامحسوس و 
در واقــع، موتور محرک و شــتاب دهنده ی 
بازاریابــی، ضریب نفوذ برنــد )برندینگ( 
به عنوان  فارمکس  نمایشگاه  بنابراین  است. 
آوردگاهــی اقتصادی و بســیار مهم، هم در 
تقویــت بازرگانــی داخلی و هــم تجارت 
بین المللــی، نقــش دارد و نقــش اش هــم 
می توانــد موثر باشــد، به شــرطی که ما هم 

بخواهیم.
من امیدوارم در برندینگ محصولات و نام 
تجاری ســازمان های اقتصادی شرکت های 
گــروه دارویــی تامیــن، همه ی همــکاران 
مــا بخواهنــد و این نمایشــگاه هــم بتواند 
راه گشــایی کند و قدمی به پیش برای گروه 

دارویی تامین.

من برپایی نمایشگاه های 
دارویی را به عنوان یک 
ابزار در بحث بازاریابی 
و مارکتینگ و فروش 

محصولات دارویی بسیار 
موثر و درست می دانم. این 
نمایشگاه بزرگ و ارزشمند 

در حوزه تماشا دادن از 
صنعت داروی کشور از 

ملزومات این حوزه است 
و همه جای دنیا هم که 
صنعتی به این بزرگی 

دارند، از این نمایشگاه ها 
برگزار می کنند
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 دکتر یحیی میرزایی:
تماد اولیــن و بزرگ ترین تولیدکننده مواد 
اولیــه دارویی کشــور اســت که از ســال 
 (API)1۳7۵ در دو دسته عمده مواد موثره
 (Semi و نیمه ســاخته پلــت و دی ســی
(Finished در صنعت داروســازی کشور 

تعریف شده و حضوری فعال دارد.
*

تماد در راســتای توسعه ی کسب وکار خود 
با نگاه به بازارهای صادراتی از سال 1۳96 
 (Finished)به حــوزه محصولات نهایــی
با حفظ بیشــترین ســهم بازار مــواد اولیه 
جهــت  غیرنارکوتیــک  و  نارکوتیــک 
شــرکت های داروســازی داخل کشــور و 
خاورمیانه هم ورود کرد و ورودی موثر هم 

داشت.
*

اکنون تمــاد دارای 2 ســایت تولید با 20 
خط تولید )10 خط ســایت البرز و 10 خط 

سایت مشهد( و بیش از 120 قلم ماده موثره 
غیرنارکوتیک،  نارکوتیک،  شامل  دارویی 
کورتون ها، محصولات نیمه ســاخته شــامل 
پلت و دی ســی و محصولات نهایی اســت 
 GMP که مطابق با اســتانداردها و قوانین
و ضوابــط WHO و بــر اســاس آخرین 
 USP، BP، EP استانداردهای بین المللی
JP، و IP محصولات خود را تولید می کند.

*
این شــرکت علاوه بر تامین بخشی عمده از 
نیازهــای بازار داخل کشــور، 26 محصول 
خــود را بــه ۵6 کشــور در ۵ قــاره جهان 
صادر می کنــد و به  عنوان یکــی از رقبای 
بین المللــی، ســهمی مهم در حــوزه تأمین 
داروهای نارکوتیک در بازارهای جهانی را 

بر عهده دارد.
*

چشــم انداز شــرکت تماد در افــق 1۴06 
تعریــف  این طــوری  میــلادی(   2027(

شده اســت؛ شــرکتی دانش بنیان، بهره ور، 
صادرات محــور و پیشــگام در تولیــد بــا 
کیفیــت مواد موثره دارویی و نیمه ســاخته 
در غرب آســیا، کــه ضمن حفــظ جایگاه 
اول در صنعــت تولیــد مواد حدواســط و 
مواد موثــره (API) و به عنوان صادرکننده 
نمونه در کشــور شناخته شــود، و با ارتقاء 
کیفیت و اخذ گواهینامه های GMP معتبر 
بین المللی و با توسعه سبد محصولات نهایی، 
تبدیل به قطب تولید فرآورده های دارویی 

نارکوتیک در غرب آسیا شود.
*

هدف گذاری شــرکت تماد در سال 1۴0۳، 
مبلغ 1۳.۵ میلیون دلار اســت و در ســال 
1۴02 با رشد 70 درصدی دلاری صادرات 
موفق شــده ایم 10.2 میلیون دلار صادرات 
کنیم. گشایش ۴ کشور جدید و 12 مشتری 
جدید، کســب عنوان برتریــن صادرکننده 
هلدینگ دارویی تامین و رتبه اول صادرات 

هفت دلیل اهمیت فارمکس هفت دلیل اهمیت فارمکس 
و حضور موثر تماد در آنو حضور موثر تماد در آن

گپ وگفــت مــا را بــا دکتــر یحیی 
میرزایی، مدیرعامل تماد می خوانید که 
در فاصله دو ســه روز مانده به شروع 
ششــمین دوره آن، انجام شــده. تماد 
یک پایه مهم و شاید از اثرگذارترین 
در  اولیه ســاز  مــاده  شــرکت های 

شکل گیری و برپایی فارمکس باشد.

گپ و گفت با دکتر یحیی میرزائی
مدیرعامل شرکت تولید مواد اولیه داروپخش)تماد(

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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شــرکت های دارویی/ بورسی در ســال 1۴02 از جمله 
دستاوردهای تازه شرکت تماد در حوزه صادرات است.

*
نمایشــگاه فارمکس را به عنوان ویترین صنعت دارویی 
کشــور به ویــژه در صحنه ی مواد موثــره دارویی، یک 
فرصت بســیار مهم و مغتنم می دانیم که در توسعه بازار 

و جهش صادرات می تواند بسیار نقش آفرین باشد.
با توجه بــه اینکه مدل بیزینســی صنعت مــواد موثره 
دارویی B2B اســت، شــرکت تمــاد برنامه ریزی های 
خوبــی را جهــت حضور موثــر در ششــمین دوره این 

نمایشگاه صورت داده است.
*

برخی از اهداف تماد در این نمایشگاه عبارتند از:
1.تامین: پیگیری تســهیل و تســریع تامین حدواسط 
ها و مواد اولیه دارویی از شــرکای آسیایی و مذاکرات 
بازرگانی کلیدی که می توانــد در تامین به موقع مواد، 

موثر باشد.

2.مشتریان جاری: به روزرســانی و دیدار با مشتریان 
جــاری جهت حفــظ مقصدهــای صادراتــی از ابتدای 
تاریخچه تماد تــا کنون. با توجه بــه فعالیت های رقبا، 
دیدار و مذاکره با مشتریان جاری و مراقبت از آنان در 

نمایشگاه یک فرصت یکه است.
۳. توســعه بــازار و صــادرات: تمــاد بــا مذاکرات 
بازرگانــی و ارائه محصولات با کیفیــت برتر و قیمت 
رقابتی محصولات نارکوتیک، ســفارش هایی جدید را 
از مشــتریان جدید خواهد داشــت. بنابراین شناسایی 
مشــتریان جدید جهت تحقق امر مهم صادرات، یکی از 

اساسی ترین اهداف حضور در فارمکس است.
۴.دانش فنی: تعدادی از کشورها در دیدارهای قبلی و 
بعضاً با بازدید از شرکت تماد، تقاضای خرید دانش فنی 
داشتند که نمایشگاه فارمکس می تواند پلی جهت تنظیم 

قراردادهای علمی و تبادل دانش فنی شود.
۵.برندینگ: یقیناً حضــور در رویدادهایی مهم همچون 
فارمکس باعث تقویت ضریب نفوذ برند تماد خواهد شد.
6.تجهیــزات: بازدیــد از غرفه هــای تجهیــزات جهت 
نوســازی، یکی دیگــر از ثمرات حضــور در فارمکس 

است.
از  نیــز  بازدیدهایــی  ویزیتــوری:  بازدیدهــای   .7
غرفه هــای حاضر در نمایشــگاه فارمکس بــا رویکرد 
آشنایی با شــرکت ها، محصولات، قیمت ها و... با هدف 
امکان سنجی همکاری های فیمابین انجام خواهد شد که 
خود، فصلی جدید از ارتباطات در جهت توســعه بازار، 
توسعه محصول، تحقیق و توسعه و تبادلات علمی است.

*

به عنوان یکی از فعالان این صنعت محترم، بر خود فرض 
می دانم از زحمات تک تک همکاران ارجمند سندیکای 
مواد اولیه دارویی که اجرای نمایشگاهی با این وسعت 
را بر عهده دارند، قدردانی کنم و خداقوتی بگویم و آرزو 
کنم کــه این رویداد بین المللی؛ کــه هیئت های تجاری 
مختلفی از سراســر جهان در آن حضور خواهند داشت؛ 
با بهترین نتایج به سرانجام برسد و اتفاقاتی خوب برای 
صنایع دارویی کشور به ویژه در حوزه جهش تولید مواد 
موثره دارویی رقم بخورد؛ و نتیجه این زحمات، منجر به 

کام شیرین مردم عزیز کشورمان شود...

گشایش 4 
کشور جدید 
و 12 مشتری 
جدید، کسب 

عنوان برترین 
صادرکننده 

هلدینگ 
دارویی تامین 

و رتبه اول 
صادرات 

شرکت های 
دارویی/ 

بورسی در سال 
1402 از جمله 
دستاوردهای 

تازه شرکت 
تماد در حوزه 
صادرات است

ویژه فارمکسویژه فارمکس



60

14
03

یر 
- ت

م 
ده

ره 
شما

ور 
کش

ی 
رو

 دا
ت

صنع
 و 

ت
لام

 س
وزه

 ح
صی

خص
ه ت

جل
« م

ران
الا

ن س
»ف

برندینگبرندینگ



61

14
03

یر 
- ت

م 
ده

ره 
شما

ور 
کش

ی 
رو

 دا
ت

صنع
 و 

ت
لام

 س
وزه

 ح
صی

خص
ه ت

جل
« م

ران
الا

ن س
»ف

برندینگبرندینگ



62

14
03

یر 
- ت

م 
ده

ره 
شما

ور 
کش

ی 
رو

 دا
ت

صنع
 و 

ت
لام

 س
وزه

 ح
صی

خص
ه ت

جل
« م

ران
الا

ن س
»ف

مهنــدس ســیداحمد موســوی بــه 
فن سالاران گفت:

رســالت شرکت آنتی بیوتیک ســازی ایران، 
همان طــور کــه از نامش برمی آیــد تولید و 
تامین مواد موثره دارویی آنتی بیوتیک و غیر 
آنتی بیوتیکی در کشور است؛ و این مجموعه 
هم مانند ســایر شــرکت های گروه دارویی 
تامین، علاوه بر اجرای منویات هلدینگ های 
بالادستی، مثل شستا و تی پی کو، در پنج سال 
گذشته، سیاست های اصلی خودش را به اجرا 

در آورده است.
*

مــا با افزایش حداکثــری ظرفیت های مان در 
تولید، بی گمان کوشــیده ایم که بــه نیازهای 
داخلی پاســخ بدهیــم و واقعا مجموعــه ما، و 
همکاران عزیز ما، با حس عمیقا مومنانه، بسیار 
هم مسئولانه عمل کرده اند؛ و نیک می بینیم که 
این موضوع نهادینه کردن و افزایش ظرفیت، و 
اجرایی کردن بازوهای فعال؛ هم کارآ و بسیار 
هم بسیار موثر واقع شــده است و شرکت، به 
حول و قوه الهی در فرآیندهای افزایش فروش 

و سودآوری هم به توفیقاتی دست یافته .
*

ظرفیــت تولید محصــولات اصلی شــرکت 
آنتی بیوتیک ســازی ایران طی ۵ سال گذشته، 
افزایشــی واقعا چشم گیر داشــت. برای مثال 
ظرفیت آموکسی سیلین ما، از ۴۵0 تن در سال 
1۳97 تا اواخر 1۴02 به 1100 تن افزایش پیدا 
کرد؛ که بیش از نیاز کشــور است و برای این 
مجموعه افتخار است. یا در همین مدت، افزایش 
ظرفیت تولید سفالوسپورین ها )سفالکسین و 
سفیکســیم( از 120 تن در سال به ۳۵0 تن در 
ســال رســید؛ که به معنی حدوداً ۳00 درصد 

افزایش ظرفیت تولید این محصولات است.
*

مــا در مجموع حدوداً 1۵0 تا 200 تن ظرفیت 
تولید محصولات عمومی )شامل آزیترومایسین، 
والزارتــان، آســیکلوویر، کوئتیاپین، ســیتا 
گلیپتیــن و...( در واحدهــای جدیــد ایجــاد 
کرده ایم؛ که انشاءا... با رفع مشکلات نقدینگی 
و سرمایه در گردش شــرکت های دارویی، و 

همچنین تخصیص ارز به اندازه کافی، حجمی 
بالا از نیاز مواد اولیه آنتی بیوتیک کشور )۵0 
تــا 70 درصد( را رفع خواهیم کرد. شــرکت 
آنتی بیوتیک سازی ایران این امکان را در تولید 
و تأمین دارد و این، واقعا خودش یک دلگرمی 

بزرگ و نهفته است.
*

من می خواهم درباره فعالیت های حوزه تحقیق 
و توســعه و نوآوری و حوزه هــای دانش بنیان 
هــم مطالبی را عرض کنم کــه در نوع خودش 
بسیار جذاب اســت. ما طی سال های گذشته، 
فرآیندهای تولیدی محصولات قبلی را به طور 
مســتمر مورد بازنگــری قــرار می دادیم و در 
مبحث به روزرســانی ها هم، کــه خب همواره 
براساس آخرین تکنولوژی های روز دنیا عمل 
و حرکت کرده ایم؛ تا این جایش که یک خبر 
است و همیشه هم بحث اش باز  و مطرح بوده. 
اما نکته اصلی در برنامه هایی اســت که خیلی 

منظم کوشیده ایم صورت دهیم.
*

مــا فرآیندهــای تولیــد محصولاتــی مثــل 
آموکسی ســیلین، سفالکســین و آمپی سیلین 
را از روش هــای شــیمیایی بــه روش آنزیمی 
)بایو کاتالیســتی( تغییر داده ایــم. همچنین با 
بهینه ســازی های متعدد در راســتای افزایش 
راندمان، افزایش ظرفیت های تولیدی و افزایش 
کیفیت محصولات ذکر شده را تضمین کرده ایم.

*
ببینید! تولید چندین محصول جدید در مقیاس 
صنعتی در گروه های دارویی مختلف از قبیل 
آزیترومایسین، ســیتاگلیپتین، آسیکلوویر و 
کوئتیاپین، فقط بخشی از نظام برنامه ریزی در 
آنتی بیوتیک سازی ایران بوده، و این تیراژهای 
تولیدی، فقط عدد نیست، ظرفیتی عظیم است.

*
خبر خــوب این کــه، برنامه تولیــد حداقل ۵ 
محصول جدید را در مقیاس صنعتی در شــش 
ماهــه اول 1۴0۳ در گروه های درمانی قلبی و 
عروقی و آنتی دیابتیک در دستور کار برده ایم؛ 
و همچنین همکاری هایی متقابل همراه با امضاء 
تفاهم نامه با سه مرکز دانشگاهی و یک مرکز 
تحقیقاتی در سطح استان مازندران در راستای 
تولید مواد اولیه دارویی و افزودنی های دارویی 
و...، این ها بخش های بعــدی نظامنامه ما بوده 

است.
*

اهداف مشــخص، فعالیت های شما را به سمت 
هارمونــی و افزایــش بهره وری می بــرد و ما 
می کوشیم از امکانات و اطلاعات تخصصی و 
علمی دانشگاه ها هم در پیوند زدن آن به تجربه 
صنعتی همکاران شــرکت، نهایت استفاده را 
بکنیم و از مزیت های رقابتی اســتان )گیاهان 
دارویی، منابع ســلولزی و آبزیان دریایی و...( 

هم به سادگی نگذریم.

گپ وگفت با مهندس سیداحمد موسوی، مدیرعامل شرکت آنتی بیوتیک سازی ایران

دلگرمی های نهفته، بزرگ و ظرفیت آفرین

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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*
در زمینــه تولید حلال های جدید در شــرکت 
)برای مثال دی متوکســی متــان، DMM( و 
جایگزین آن با حلال های وارداتی )استن، متیلن 
کلرایــد و ...( اقداماتی بســیار خوب صورت 
داده ایم؛ که واردات حلال های خارجی را تا 90 
درصد کاهش می دهد. شرکت ما، آمادگی ارائه 
مشاوره های کارشناسی در خصوص جایگزینی 
این حلال ها با حلال های وارداتی برای ســایر 
شــرکت ها را دارد؛ و هــر اقدامی که بتواند از 
خروج ارز کشــور جلوگیری کند، ما، پایه آن 

هستیم و از هیچ کمکی دریغ نخواهیم کرد.
*

در خصوص پروژه های بهینه سازی و توسعه در 
شرکت هم باید یادآوری کرد که در سال های 
گذشــته، اهتمامی بســیار جدی بر توســعه و 
بهینه ســازی خطوط تولید براســاس آخرین 
اســتانداردهای GMP و همچنین بازسازی و 
خرید و نصب تجهیزات در واحد پشــتیبانی 
تولید صورت پذیرفته است که چند تایش را 

عرض می کنم.
*

مــا یــک پــروژه توســعه و بازســازی اتاق 
تمیــز در واحــد پنی ســیلین های آنزیماتیک 
)آموکسی سیلین، آمپی سیلین...( داشتیم که در 
ســال 1۳9۸ شروع و در تابســتان 99 به اتمام 
رســیده بود. خب ما علاوه بر افزایش ظرفیت 
تولید در این پروژه، گواهینامه GMP دو ساله این 

خط را هم از سازمان غذاودارو دریافت کردیم.

پروژه بعدی، پروژه توسعه و بازسازی اتاق تمیز 
واحد عمومی با حجم بالا بود که در سال 1۳99 
آغاز شده و در شهریور 1۴01 به اتمام رسیده 
بــود؛ این واحد، ظرفیت تولید1۵0 تا 200 تن 
محصولات جدید شــرکت )آزیترومایســین، 
والزارتان، کوئتیاپین ، آســیکلوویر و ...( را با 
اخذ گواهینامه GMP از سازمان غذاوداروی 

کشور فراهم خواهد کرد. 
*

پروژه دیگر آنتی بیوتیک سازی ایران، توسعه 
و بهینه ســازی اتــاق تمیز سفالوســپورین ها 
)سفالکســین، سفیکســیم و ...( بــود که در 
دی مــاه 1۴01 شــروع و در بهمــن 1۴02 
بــه اتمام رســید و افتتاح هم شــد. خب این 
پروژه هم عــلاوه بر افزایــش ظرفیت تولید 
سفالوسپورین ها تا ۳۵0 تن در سال، هم اکنون 
در حــال اخــذ گواهینامه GMP براســاس 
آخرین استانداردها است. ما به شکل پارالل و 

موازی پروژه ها را پیش برده ایم.

*
اما از خریدها هم بگویم؛ ما خرید ۳ دستگاه 
دیژل ژنراتــور را در حال پیگیــری داریم 
کــه با هدف تأمین برق مــورد نیاز کارخانه 
و ضرورت هــای آن پیــش مــی رود. پروژه 

بهینه سازی ســاختار انبار مواد )مواد اولیه و 
محصول( را هم که در سال 1۴01 انجام داده 

بودیم.
خرید و نصب سیســتم RO جهت تولید آب 
مورد نیاز کارخانه )سیستم قبلی رزینی بود!( 
را انجام داده ایم، خرید و نصب و راه اندازی دو 
دستگاه چیلر اسکرو، با ظرفیت ۵00 تن جهت 
جبران کمبود تن تبرید کارخانه؛ خرید، نصب 
و راه اندازی سیســتم تولید نیتروژن گازی در 
حجم بالا جهت مصــرف در فرآیندهای تولید 
و سیســتم های ابزار دقیق هــم از موضوعاتی 
قابل اشــاره است. البته بازســازی دو دستگاه 
کمپرســور هواهای فشــرده 200 کیلو وات، 
و پروژه تعویــض و جایگزینی خطوط انتقال 
سیالات را هم به دامنه آن برنامه ریزی مفصلی 

که گفتم، باید اضافه کنید.
*

من معتقدم یک شرکت تولیدی دارویی، باید 
مدام خود و سیســتم اش را به روز و اصطلاحا 

آپدیت کند. ما همیشــه در حال به روز کردن 
مجموعه هستیم، و هر جایی که بتوانیم سیستم 
را به سمت بهبود فرآیندها سوق دهیم، تردید 
نمی کنیم؛ چون می دانیم که کشور به تولیدات 

مجموعه ما نگاه می کند.

اهداف مشخص، فعالیت های 
شما را به سمت هارمونی و 
افزایش بهره وری می برد و 
ما می کوشیم از امکانات و 
اطلاعات تخصصی و علمی 

دانشگاه ها هم در پیوند زدن 
آن به تجربه صنعتی همکاران 

شرکت، نهایت استفاده را 
بکنیم و از مزیت های رقابتی 
استان )گیاهان دارویی، منابع 
سلولزی و آبزیان دریایی و...( 

هم به سادگی نگذریم

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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 مهندس علی آقایی:
با افزایش تعداد شــرکت های تولیدکننده ی 
مواد اولیه دارویی در کشــور، هر روز شاهد 
اتفاقاتی خوب در حوزه تولید و ســنتز مواد 
اولیــه دارویی هســتیم. توفیــق دارو تقریبا 
در زمینــه تولیــد مــواد اولیــه دارویی در 
بســیاری از موارد پیشگام بوده و شاید جزو 
شرکت هایی اســت که برای اولیــن بار این 

مواد را سنتز و ارائه کرده.
*

امروز ما در بخــش تحقیقات توفیق دارو در 
حال سنتز مولکول هایی هستیم که هنوز وارد 
فهرست دارویی کشــور نشده اند. با  نگاهی 
که همکاران مان به این مولکول ها و روندهای 

رو به رشــد در حال اتفــاق دارند، ضرورت 
تولید آن ها را بیش از پیش احساس کرده و 
با تولید و ارائه این مولکول ها، شــرکت های 
می تواننــد  نهایــی  محصــول  تولیدکننــده 

به سرعت از آن استفاده کنند.
*

مدیریت دانش، ذخیــره دانش فنی و تجربه 
بیــش از 100 محققی که در طی 2۵ ســال 
گذشــته در توفیق دارو ایجاد شده در کشور 
بی نظیر است. آنچه که امروز ما در توفیق دارو 
داریم، ورود آسان به پیچیده ترین سنتزهای 
شــیمیایی اســت که ماحصل مطالعه، به روز 
بودن و تجربه 2۵ ســال تلاش شــبانه روزی 
اســت. از نکات بســیار ارزنده و با ارزش 

توفیق دارو اشرافی است که محققان به سنتز 
مولکول ها دارنــد به طوری که به راحتی روی 
ناخالصی هــا و بهبود کیفیــت تغییرات لازم 
را  ایجاد می کنند. همین امر موجب شده که 
صنعت و متولیان صنعت دارو به توفیق دارو 
به عنوان یک شــرکت تولیدی که از مســیر 
تحقیق و توســعه محصولات خــود را ارائه 

می کند ویژه تر نگاه کنند.
*

تعهدات و مســئولیت هایی که حوزه سلامت 
به عهــده توفیق دارو گذاشــته، رصــد بازار 
مولکول هــای جدید  ارائــه  بــرای  دارویی 
اســت. تیم توســعه محصول و توسعه بازار 
ما، مرتبــا بازارهای جهانی را رصد می کنند، 

گپ وگفت با مهندس علی آقایی، مدیرعامل شرکت تحقیقاتی/ مهندسی توفیق دارو

از شکستن انحصارهای دارویی از شکستن انحصارهای دارویی 
تا ایجاد دانش فنیتا ایجاد دانش فنی

اشاره:
شرکت توفیق دارو )دانش بنیان( 2۵ سال است که تاسیس 
شــده و فعالیت های خود را در این ســال ها توسعه و رونق 
 GMP بخشــیده است. شش خط تولید دارد و دارای مجوز

و تولید ۵2 ماده موثره دارویی فناورانه و ارزشمند است.
ســبد محصــولات ایــن شــرکت در حوزه هــای درمانی 
استراتژیک شــامل داروهای ضد ســرطان، تعدیل کننده 
سیســتم ایمنی، ضــد دیابت، ضد ویــروس، ضد دردهای 

اپیوئیدی و قلبی/ عروقی است.
از مهم تریــن دســتاوردهای آن، شکســت انحصــار تولید 
گِلاتیرامر استات برای اولین بار در دنیا است که با ساخت 
آن در ایــران، این محصول حیاتی و اســتراتژیک در حوزه 
سیســتم ایمنی از انحصار شــرکت توِای اسرائیل خارج، و 
دانش تولید آن کاملا بومی شد. “ایجاد دانش فنی برای تولید 
مواد موثره دارویی”، تولید و خالص ســازی و فرمولاســیون 
داروهــای پپتیــدی، “تولید مــواد موثره دارویــی با ارزش 
بــالا و حجم کم )LVHV( در حوزه هــای دارویی مختلف”، 
فرمولاسیون دارویی و سیستم های دارورسانی نوین، “ارائه 
خدمات مهندســی داروســازی مطابق با قوانین GMP” و 
کنترل کیفیت دارویی” از عمده ماموریت های این شــرکت 
گروه دارویی تامین است. اینک گپ وگفت ما را با مهندس 

علی آقایی، مدیرعامل می خوانید.

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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و مولکول های جدید را پیشــنهاد می دهند و 
تیــم تحقیقاتی ما، پس از بررســی های لازم 
و امکان پذیری  تولید به ســنتز و تولید این 
مولکول هــا ورود می کنند. مــا تلاش داریم 
در همــه حوزه های دارویــی و داروهایی که 
با اندیکاســیون های مختلف امــروز در دنیا 
استفاده می شود، با اولویت بندی ورود کنیم. 

*
توجه اصلی ما در توفیق دارو به واردات مواد 
اولیه در گروه دارویی تامین )تی پی کو( است 
که بتوانیم بعضی از این مواد اولیه را ســنتز 
و در داخل تولید کنیم تا این هم افزایی ها را 

توسعه بدهیم.
امــروزه با وجــود شــرکت های قدیمی و با 
ســابقه ی دارویی در ایران، بسیاری از مواد 

اولیه، از خارج از کشــور وارد می شــود! و 
مــا از مســئولیت های مان می دانیم که روی 
آن هــا برنامه ریــزی کــرده و بتوانیم بعضی 
را در زمانــی کوتاه تولید کنیم. شــرکت ما 
دارای پتانســیل هایی بســیار خوب است و 
ارتباط مــان را روز به روز با دانشــگاه های 
بزرگ در ســطح کشور توســعه می دهیم تا 
بتوانیــم از دانش اســتادان و محققان مان در 
دانشگاه ها برای ســنتز مواد اولیه مورد نیاز 

کشور استفاده کنیم. 
*

بــا توجه بــه تغییراتی که در هــرم جمعیتی 
کشــور در افــق 20۵0 پیش بینــی شــده با 
رصد ســبد دارویی مورد نیاز ســال های آتی 

کشــور و بیماری هایی کــه در حال رخ دادن 
اســت، ما نیــز درحال تغییر ســبد محصول 
هســتیم و به افق ســال های آتی نگاه کرده و 
بر اســاس آن برنامه ریــزی می کنیم. مثلا در 
بخــش فناوری هــای نوین دارویــی در حال 
کار بــر روی روش های جدید دارورســانی 
هســتیم. اکنون تولید داروهایــی به صورت 
بخشی   Encapsulation,Microsphere,
از پروژه های ما را شکل می دهند؛ و به زودی 

هم محصولات شان وارد بازار خواهد شد.
*

موضــوع مابه التفــاوت ارزی همچنان ادامه 
دارد و یک توقــف چند ماهه را ایجاد کرده 
اســت. بحث مابه التفاوت ارزی شرکت های 
دارویــی که بــا تغییر گروه کالایی توســط 

دولت انجام شــده و دولت نرخ ارز را تغییر 
داده، ضرر و زیان هایی بسیار به شرکت های 
دارویی از این مسیر وارد کرده و درگیرمان 

کرده است!
*

نبود نقدینگی امــروز در صنعت دارو واقعا 
یک معضل بسیار اساسی شده است. سرمایه 
در گردش و نقدینگی برای صنعتگر شــبیه 
جریــان خون در کالبد یک انســان اســت. 
مگر می توان جریان گردش خون را متوقف 

کرد!؟ 
ما امــروز مطالبات بــالای 200 روز داریم و 
این عملا دســت صنعت گــر و تولیدکننده را 
بسته است. به دلیل نبود نقدینگی بسیاری از 

تجهیزات را نمی توانیم به روز کنیم. تجهیزات 
در حال فرسوده شــدن هستند و روی کیفیت 
دارو اثر می گذارنــد. از طرفی قیمت گذاری 
دســتوری هم، دســت ما و همــکاران را در 
شرکت های تولید محصول نهایی بسته است 
و بعضا دیده شده که برخی به سمت مواد اولیه 

با کیفیت پایین تر رفته اند!
*

بنا بــود که بیمه هــا این وظیفــه را به عهده 
بگیرنــد و قســمتی از هزینه هــا از طریــق 
بیمه ها پرداخت شــود و به بیمار هم تحمیل 
نشــود؛ ولــی عمده ایــن هزینه هــا به دوش 
تولیدکننده هــا افتاده و ضــرر و زیان آن را 
امروز تولیدکنندگان مواد اولیه می پردازند! 
تســهیلات بانکی بســیار گران می گیریم با 

سود و بهره ۳6 یا حتی ۳۸ درصد! مگر تولید 
دارو چقدر سود دارد که ما این اعداد و ارقام 

را پرداخت کنیم؟!
*

مجموعی از مبتلابه های گفته و نگفته، موجب 
شــده خروجی های ارزشمند ماده اولیه سازان 
ابتر بمانــد! به عنوان مثال، ما مــواد اولیه ای 
داریم که شــاید نزدیک یک سال ونیم است 
کــه موجودی انبار ماســت و شــرکت های 
تولید محصول نهایی رفته اند و همان را وارد 
کرده اند! این مسیر باید توسط نهاد های ناظر 
از جمله ســازمان غذاودارو بیشتر کنترل و 
رصد شود؛ هرچند که دغدغه آن دوستان هم 

هست و  تلاش شان را هم می کنند.

توجه اصلی ما در 
توفیق دارو به واردات مواد 

اولیه در گروه دارویی 
تامین )تی پی کو( است 
که بتوانیم بعضی از این 
مواد اولیه را سنتز و در 
داخل تولید کنیم تا این 
هم افزایی ها را توسعه 

بدهیم

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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دکتر هوشنگ قاسمی:
من ســال ها بــا عشــق؛ در همین مســیری 
کــه الان در میانه اش هســتیم؛ زیســته ام و 
گاهی چنان غرق امورات و کارها می شــوم 
کــه ممکن اســت حتی وظایــف خانوادگی 
تحت الشــاع قرار بگیرد. اما زیست با عشق، 
ترکیبی دلنشــین اســت و من در شــرکت 
یکــی  به عنــوان  شــیمی دارویی داروپخش؛ 
از بزرگ تریــن تولیدکنندگان مــواد اولیه 
دارویی در کشــور؛ کار نــه، زندگی می کنم 
و بــه اذعان همکاران گرامــی، برای رونق و 
گسترش و توســعه ظرفیت های آن از هیچ 

موردی کوتاه نمی آیم.
*

ما 10 خط تولیدی فعال داریم و دو ســایت 
تولیدی هم در شــهرهای تهران و کرمانشاه. 
نقش خودمان را هــم به عنوان تامین کننده ی 

مواد اولیه شــرکت های محصــول نهایی در 
گروه دارویــی تامین )تی پی کــو(، به خوبی 
تعریــف و ایفاء کرده ایــم. می خواهم عرض 
کنــم که ماموریت ها و اهداف مان روشــن و 
مشــخص است و به قول شما سینمایی  ها؛ در 
مسیر سبز و Green Mile قدم برمی داریم. 

*
و  شــده ایم  جســورتر  امســال  راســتش! 
می خواهیــم یــک گام دیگر هم بــه جلوتر 
برداریــم و به صورتــی جدی تــر وارد بازار 
شــرکت های خــارج از گــروه تی پی کو هم 
بشویم، به طوریکه با افزایش بهره برداری از 
ظرفیت ها نه تنها نیازمندیهای شــرکت های 
گروه را تامین کنیم، بلکه بتوانیم خدمات مان 
را به شکلی مشخص به شــرکت های مطرح 

بخش خصوصی هم ارائه دهیم.
*

یکــی از الزامات رشــد و توســعه، افزایش 
تنــوع در ســبد محصــولات اســت. بــازار 
مــواد اولیــه دارویی، بــازاری با پتانســیل 
بالاســت و توانمندی هــای فنــی شــرکت 
شــیمی دارویی داروپخش ایــن اجــازه را به 
ما می دهــد که بــا تقویت حــوزه تحقیق و 
توســعه، بتوانیم محصولاتی جدید را به سبد 

محصولات مان بیفزائیم.
*

تلاش می کنیم با کنترل بهای تمام شــده از 
طریق ارتقای بهره وری ، هم حاشــیه سودی 
بالاتر کسب کنیم و خرسندی سهام داران را 
از این بابت رقــم بزنیم و هم این که بتوانیم 
با قیمت هایی رقابتی تر، بازارهای صادراتی 
را تحت الشــعاع قرار دهیم. ما ظرفیت های 
لازم را داریــم و می توانیم و مــن اطمینان 

کامل دارم.

همجواری خلاقیت و قریحه و زیباییهمجواری خلاقیت و قریحه و زیبایی
گپ و گفت با دکتر هوشنگ قاسمی، مدیرعامل شرکت شیمی دارویی داروپخش

اشاره:
دکتر هوشنگ قاسمی، مدیرعامل یکی از 
موفق ترین شرکت های ماده اولیه ساز گروه 
دارویی تامین )تی پی کو(، خودش سال ها 
در ستاد، معاونت مواد اولیه هلدینگ بوده، 
و ســابقه ای در معاونت کیفیت شــرکت 
تماد، معاونت تولید و بهره برداری شرکت 
لابراتوارهــای رازک، و ریاســت هیئت 
مدیره شرکت ره آورد تامین و عضویت در 
آنتی بیوتیک سازی  هیئت مدیره شرکت 
ایران را در کارنامه داشــته و مســیرش، 
نشــان دهنده علت موفقیت های دو ســال 

اخیر شیمی دارویی داروپخش است.
دکتر قاسمی با مدرک دکترای داروسازی 
از دانشگاه علوم پزشکی تبریز، همچنین  
موفــق بــه دریافــت مــدرک MBA با 
گرایــش بازاریابی دارویی از دانشــگاه 
ینشــوپینگ ســوئد شده اســت. در این  
گپ وگفت سوال ها را حذف و پاسخ های 

او را می خوانیم.

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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*
فرآیندها  نظام مندســازی  و  چابک ســازی 
به ویــژه فرآیندهــای زنجیره تامیــن هم از 
برنامه های عملیاتی ماســت که برای بهبود و 
ارتقای وضعیت به ســمت آن خواهیم رفت. 
احتمــال دارد بــرای تحقق ایــن راهبردها، 
بــا چالش هایی هــم مواجه شــویم، به نظرم 
می ارزد که فاعل به انجام کارهای ســازنده 

و مفید باشــیم. نهایتا نتیجــه کار در عمل و 
اجراست که تبلور می یابد.

*
ایــن روزها همه درباره صنعت داروســازی 
کشــور نظر می دهند و از کمبــود نقدینگی 
در زنجیره تامین دارو گلایه مندند. این حقی 
طبیعی است و ما هم معتقدیم که اوضاع کلی 

صنعت آن طور که بایدوشاید خوب نیست!
با این وصف باید عرض کنم که شرکت های 

مــواد اولیــه دارویی هم کــه در ابتدای این 
زنجیره اند، مشکلاتی دارند و به نظرم نجیبانه، 
کمتــر از دیگران زبان به نقد می گشــایند و 

می باید توجهی جدی تر به آن ها بشود.
 خب! غالبا افزایش مطالبات از شــرکت های 
محصول نهایی و افزایش دوره وصول مطالبات 
از پیامدهــای همیــن وضعیــت اســت. البته 
امیدواریم با تدابیر صورت گرفته، این مشکلات 

کم کم مرتفع شود. صنعت داروسازی، اهمیتی 
اســتراتژیک دارد و باید با درکی عمیق تر به 

بهبود شرایط فکر و کمک کرد. 
*

ما باور داریم که بــدون عملیات چابک در 
حــوزه مارکتینــگ، چشــم اندازمان محقق 
نمی شــود. ما به فارمکس آمدیــم تا هموند 
و هم مســیر گروه دارویی تامین بکوشــیم و 
و  شــیمی دارویی داروپخش،  شرکت  معرف 

توانمندی هایش باشیم.
طبعا از این ظرفیت برای مذاکرات تجاری، 
توسعه بازارهای مان و تحقق توسعه راهبردی 

شرکت استفاده خواهیم کرد.
*

ایجــاد  دنبــال  بــه  فارمکــس  نمایشــگاه 
فرصت هــای جدید کســب و کار اســت و 
نمایشــگاهی جامع در حوزه تولیدکنندگان 

و تامین کنندگان مواد اولیه دارویی. توســعه 
صنعت مواد اولیه دارویی هم محقق نمی شود 
مگر بــا حضــور در همین بــازی برد-برد. 
شــما به عینه دارید افزایــش خوداتکایی و 
خودکفایی را در صنعت داروســازی کشور 
لمــس می کنید وقتــی این همــه خلاقیت و 
قریحــه و زیبایی همجــواری می کنند و کار 
را برای پیشــبرد نظام سلامت و عموم مردم 

عزیزمان هموار و همراه می سازند.

می خواهیم به صورتی جدی تر 
وارد بازار شرکت های خارج 

از گروه تی پی کو بشویم، 
به طوریکه با افزایش 

بهره برداری از ظرفیت ها نه 
تنها نیازمندیهای شرکت های 

گروه را تامین کنیم، بلکه 
بتوانیم خدمات مان را به شکلی 
مشخص به شرکت های مطرح 
بخش خصوصی هم ارائه دهیم

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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دکتــر رامیــن رمضانــی کلمــر به 
فن سالاران گفت:

ما همواره از نمایشگاه فارمکس خاطراتی خوب 
داشته ایم و شــاید یکی از معدود رویدادهایی 
باشــد که بــه صنعت مــواد اولیــه دارویی و 
مشتقات دارویی کمک کرده تا جهات آن، بهتر 

از همیشه دیده شود.
به نظــرم متولــی اصلــی، یعنــی ســندیکای 
تولیدکنندگان مــواد اولیه دارویــی، چاپ و 
بســته بندی های دارویــی در دوره هــای قبل، 
کاری بزرگ را صورت دادند، یعنی موجودیت 
بخشیدند به یک صنعت پایه. این گردهمایی 
ارزشــمند را رقــم زدنــد و بــرای خیلــی از 

کسب وکارها فرصت سازی کردند.
*

خب این یک نمایشــگاه اصلی از شرکت های 
تولیدکننده مواد اولیه دارویی کشور است، اما 
بازدیدکنندگانی از اقصی نقاط جهان دارد. کار 
کمی نیست. شما دارید در داخل، یک رخداد را 
به صورت بین المللی و با استانداردهایی ملاحظه 
می کنید و ســرتان را بالا گرفته اید. این  کارها 
خیلی مهم است. گردهم آوردن فعالان صنعت 
داروســازی، امکان بخشــی به تبادلات دانشی، 
آشنایی با نوآوری ها و فناوری های نوین و ایجاد 

شبکه های ارتباطی موثر و... ؛ دستمریزاد دارد.
*

این روزهــا همه شــاهدیم که شــرکت های 
همین طــور  و  اولیــه  مــواد  تولیدکننــده 
تولیدکننــدگان محصول نهایی در شــرایطی 
ســخت و با کمبــود نقدینگی دســت وپنجه 
نــرم می کنند. اگر ســازمان های مرتبط نظیر 
دانشــگاه های علوم پزشــکی، بیمه ها و دولت 

راه کاری مناســب بــرای ایــن معضــل ارائه 
ندهند، ممکن اســت که شــرکت ها یکی پس 
از دیگری دچار بحران، و ای  بســا دچار بلیه ی 
ورشکســتگی شــوند! چنین گردهمایی هایی 
می تواند این بحران ها را مطرح، و برای مسئله، 
راه و طریق ارائه دهد. قرار گرفتن شرکت های 
داروسازی کشور در این وضع، چرخه تولید را 
دچار مخاطره می کند و من پیشنهاد می دهم که 

مدخلی برای آن در همین نمایشگاه باز شود.
*

وضعیت پروژه ها و تولید شرکت ها به گونه ای 
شده است که بعضاً در حال روزمرگی و تولید، 
آن هم در حد اقتضائات هســتند! تازه، بسیاری 
از شرکت ها با فرسودگی دستگاه ها و تجهیزات 
هم رودررویند و بنا به دلایلی که ذکر شد امکان 
به روزرسانی و تجهیز ماشین آلات خود را ندارند!
نمایشگاه برویم و در جریان این فرآیندها قرار 
بگیریــم. کمک باید کرد کــه صنعت، تازه و 
رفرش شــود. فاصله خودمان را با نظم تازه در 
همین نمایشگاه ها می توانیم، و باید رصد کنیم. 

بنگریم که کجای کاریم.
*

 شــرکت تولید ژلاتین کپســول ایــران مثل 
یک فشارســنج اســت، یکــی از اصلی ترین 
تامین کننده های مواد اولیه دارویی در صنعت 
داروسازی کشــور است و با عنایت به این که 
تقریباً تمامی شرکت های تولید کننده محصول 
نهایــی از ما خریــد می کنند، بــرای ما زودتر 
مشخص می شود که شرکت های یادشده دچار 

مشکلات شده اند یا نه!
ما در زمان ســفارش گذاری و نسبت به میزان 
خرید، متوجه سرعت و حجم تولید شرکت ها 

می شویم و شــاهدیم که کدام شرکت در حال 
تولید با حجم بالا و یا بالعکس است؛ کدامیک 

دچار ضعف در تولید است و کدامیک...
*

این صنعت علاوه بر اهمیتی که برای سلامت 
افراد جامعــه دارد، می تواند نقشــی موثر در 
توســعه اقتصادی و روابط بین الملل کشــور 
هــم تلقی شــود. مثــلا همین حالا کــه اغلب 
شرکت های هلدینگ تی پی کو در حال تعامل 
بــا شــرکت ها و دولت های مختلــف در دنیا 
هســتند، می توان فهمید چقدر جدیت دارند. 
نتایجی که به دســت می آید، مشخص می کند 
رونق و جدیت را در صنعت داروسازی؛ و از 
همه مهم تر می تواند بدل به یکی از معیارهای 

مهم توسعه یافتگی کشورها شود.
*

امروز ما می توانیــم از دولت جدید بخواهیم 
نقدینگی شــرکت های تولیدی،  تامین  برای 
تدابیری جدی تر بیاندیشد تا شرکت هایی در 
این تراز مهم، برای تامین و افزایش تولیدات 
دارویی کشــور، بیش از این با مشــکلات و 
کمبود نقدینگی مواجه نشــوند. کوچک ترین 
تعلل در این موضوع باعث ایجاد خســاراتی 
جبران ناپذیر در صنعت داروسازی خواهد شد 
پس باید مطالبه کــرد و نگران بود تا صنعت 
داروســازی ایران عزیزمان بــه روزهای اوج 

خودش بازگردد.

گپ وگفت با دکتر رامین رمضانی کلمر، مدیرعامل شرکت ژلاتین کپسول ایران

یک نمایشگاه و امکان تبادل دانش روزیک نمایشگاه و امکان تبادل دانش روز

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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دکتر احمدرضا طاهری:
راستش را بخواهید من بیشتر آدم اجرا و کار 
بوده ام و کمتر شده بخواهم مطلبی را در جایی 
بیان کنم. درباره شــرکت دارویــی ره آورد 
تامین هم می توانم عرض کنم که ما خوشحالیم 
در فارمکس حضور داریم و شرکت کرده ایم 
و از هم افزایــی و همجــواری در کنار ســایر 
شرکت های گروه دارویی تامین لذت می بریم 
و امیــدوارم کــه در این نمایشــگاه پر بار و 
ارزشمند، واقعا آورده ای برای نظام سلامت و 

شرکت معظم تی پی کو رقم بخورد.
*

ما در راســتای تحقق شــعار امسال؛ "جهش 
تولید با مشــارکت مــردم"، برنامه هایی را 
تدارک دیده ایم و می کوشــیم به ســهم خود 
از بنیان های اجرایی شــعار ســال باشیم؛ و 
مطمئنا بیش از گذشته در مسیر تولید، توجه 

و جدیت از خود نشان خواهیم داد.
*

 در حفظ و صیانت از امانت بر عهده گذاشته 
شده از طرف ســهام داران عزیزمان، به عنوان 
یک شرکت دانش بنیان، و با تولید محصولات 
منحصر به فرد و استراتژیک مواد اولیه صنایع 
دارویی ایران، مهم ترین ماموریت خود را هم 
افزایش بهره وری تولید، تعریف کرده ایم. در 
تولید، مبحث کیفیت را بسیار جدی گرفته ایم 
و با به کارگیری به روزترین متدها و بر اساس 

آخرین اصول GMP  روز دنیا پیش رفته ایم.
طرح ایــن موضوعــات طبعــا می تواند در 
مقیاس های موجود، نســبی تلقی شود، اما ما 
با همه ی توان اهتمام لازم را به کار گرفته ایم.

*
خرید مواد اولیه با کیفیت و قیمت مناسب و 
سپس رسیدن به کسب درآمد بعد از تولید، 
و دستیابی و سوددهی مستلزم تدابیری است 
و فرقــی هم نمی کنــد که در چه شــاخه ای 
باشــید، گو آن کــه در دارو مــا ملاحظاتی 
فراتر از ســایر اصناف داریم، و می کوشــیم 
از امکانــات و امانات مردم صیانت کنیم؛ و 

مراجع بالادستی هم خیال شان راحت باشد.
*

رسیدن به صرفه جویی های ارزی هم فقط در 
شعار نیســت و مثل دومینو با جریان تولید 
و کیفیت و ســایر موارد در یــک امتداد و 
پیوســتگی قرار دارد، بنابراین این جا ما هم 
شاخک ها را تیز کرده ایم و در صدد دستیابی 
به بازارهای منطقه ای و فرامنطقه ای در بحث 
صادرات هستیم؛ صدالبته که بعد از تامین و 

حفظ بازارهای داخلی میهن عزیزمان.
*

برای ما توسعه و به روزرسانی خطوط تولید 
و ماشــین آلات از اهمیتی ویــژه برخوردار 
اســت. اساســا این موضوع، این روزها نقل 
محافل هم است و مســئولیتی ویژه بر دوش 

مدیر و مســئول می گذارد. ما هم کوشیده ایم 
بدون غفلت، و در حد اختیارات، دستگاه ها و 
روش های تولید را به روز کنیم و اگر بتوانیم 
مطابق استانداردهای جهانی راه را بررسی و 
باز کنیم، که شــرکت خیلی پیش می افتد و 

می توان گفت؛ نور اعلی نور می شود.
*

راه حل همه مشــکلات در حرف زدن و اقناع 
اســت. اگر ســهام داران گرامــی بدانند که 
بــا نوســازی، تحولی جــدی در صنعت رخ 
می دهد و اساســا این نیــاز، دیر یا زود خود 
را تحمیل خواهد کرد و بهتر اســت با تقسیم 
منصفانه ســود موافقت کرد و در راســتای 
بهینه ســازی ها، رضایت داد به نوسازی آرام 
و در دل کار، نظام تولید دارو خود را بهتر از 

قبل باز خواهد شناخت.
باور کنید شاهکار می شود که سهام داران معزّز 
برای به روزرسانی ها داوطلبانه گام بردارند و 
کاری کنند اصطلاحا کارستان. یک شرکت 
بزرگ تولیدکننده و موثــر دارویی نباید در 
این مــوارد کاهلی کند و عقــب بیفتد! ما هم 
در حد اطلاع رســانی ها، ایــن دغدغه ها را به 
ســمع و نظر عزیزان رسانده ایم و به نظرم همه 
مسئولان رده بالا هم، نظری مساعد در این باره 
دارند. نظام دارویی کشور از افتخارات است 
و می تواند و می باید دوباره شکوفایی خود را 

جشن بگیرد.

گپ وگفت با دکتر احمدرضا طاهری، مدیرعامل شرکت دارویی ره آورد تامین

در انتظار شکوفایی صنعت و توسعه متوازندر انتظار شکوفایی صنعت و توسعه متوازن
اشاره:

دکتــر احمدرضا طاهــری، مدیرعامل شــرکت دارویــی ره آورد 
تامین، مدرک دکترای تخصصی مهندســی صنایع پلیمر خود را از 
دانشــگاه تهران دریافت کرده است. او از سال 1۳96 تا 1۴01 در 
شــرکت ره آورد تامین در سمت هایی مختلف چون مدیر کارخانه، 
جانشین معاون بهره برداری، نماینده مدیرعامل و مدیر IMS ، مدیر 
تحقیقات بازار، مدیر تولید کارخانه، مشــاور پروژه های کلین روم 
و امور سازه ای فعال بوده تا دبیری کمیته های فنی، علمی، ریسک 
و اســتراتژیک؛ و به اصطلاح معروف پله هــای ترقی را یکی یکی 
پیموده تا به ســمت مدیرعاملی نائل شده اســت و الحق در دوران 
مدیریت اش تحولی جدی به ســاختارها و تولیــد در این مجموعه 
داده و روزهای فعالیتش، مقرون به سود و فایده هایی برای صنعت 

دارویی و ره آورد تامین بوده است.
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شرکت داوی ره آورد تامین با بهره گیی از آخین سطوح علم وز دنیا توانسته در مسیی 
با هدف متعالی رشـد و بهینه سـای سرمایه گذای در صنعت داوی کشور آغاز بکار نماید. 
تولید انحصای هوموپلیمرهای وینیل پیولیدون توسط شرکت های برگ داوسای جهان 
صنعتی اموز، بیانگر نیاز این مهم به دانش عمق و ویای تخصصی از یک سو و اهمیت و 
اسـتراتیک ودن محصول از سوی دیگر می باشد. سیاست عالی این شرکت همواره مبتنی 
بر باشت بهینه سرمایه و حرکت در جهت برآوردن نیاز وزافون صنعت مواد اولیه داوی 
کشـور مطاق با آخین اسـتانداردهای جهانی و همگام با آن، صنعت آرایشی و بهداشتی و 

دیگر صناع وده است.
 (PVP) ولیدونی هوموپلیمرهای وینیل پیدر حال حاضر این شـرکت تولید کننده انحصا
و مشـتقات آنها در ایران و خاورمیانه اسـت. این محصولات با داشـتن خواص ویژه، قابلیت 
حل شـدن در اکثر حلال ها به ویژه آب و سـاای کامل با محیط یست به شکل گسترده در 
صناع داوی بعنوان چسـب قرص، تولید انواع ل و کرم های داوی، آرایشی و بهداشتی 
و همچنین سایر صناع از قبیل رنگ و ین، انواع چسب، پتوشیمی، سرامیک، کشاوی 

نانو الیاف و ... کاربرد دارد.
تولید آزمایشـی گید K30 این محصول در شـرکت داوی ره آورد تامین در سـال ۱۳۸۱ آغاز 
و تا سـال ۱۳۸۳ به همراه محصـول K25 به بازار عرضه گردید. از نظـر تولید مونومر نیز این 
شـرکت در سال ۱۳۸۴ به خودکفای رسـید. همچنین با تلاش و کوشش کارشناسان و گوه 
 (PVPI) وویدون آیدایـن وویـدون، محصـول ید هایق و توسـعه شـرکت سـایر گتحق
بعنـوان مـاده اصلی تولیـد ضدعفونـی کننده های بتادیـن، محصول کوپلیمـر متاکیلیک 
اسـید و اتیـل اکیلات  (L100-55،L30 D-55) انـواع وکش های رنگی قـرص (اپادرای) و 

حلال ۲-پیولیدون آغاز و در سبد محصولات شرکت قرار گرفت.
اموزه شـرکت داوی ره آورد تامین با ارائه محصولات خود مطاق با اسـتانداردهای جهانی 
 Iso 45001: 2015, Iso 9001: و اسـتانداردهای بین المللـی شـامل (...و ,BP, USP) ودا
Iso 14001:2015 ,2015 قادر به تامین نیاز کلیه صناع داخلی می باشد و در جهت صادرات 

این ماده نیز گام های موثی برداشته است.

��� ���� دا�
ره آ�رد ����ـــ�

�ـ�ـــــــ�ان، ���ـ���ـــ� ۱۸ �ـ�ده ��ـ�ـ�ص، �ـ�ـ��ـ�ن دا���ـ�ـ�

�����ن ���رد�� ��م، درب ���ره ۵ ��ر�����ت دا�����

�ــ��ـــ� دا���ــــ� ره آ�رد ����ــــ�، �����ـــــ�: ۱۳۹۷۱۱۶۳۹۶
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 دکتر مرتضی اعیانی:
کلرپــارس یک شــرکت صــرف دارویی 

نیست، اما از شرکت های مهم گروه دارویی 
تامین اســت و ما مفتخریــم که یک ماهی 

اســت که در تبریز و در یکی از مهم ترین 
شــرکت های تولیدی کشور افتخار خدمت 

را پیدا کرده ایم. 
ایــن فرصت تنفس دوبــاره در این فضا را 
گرامــی می داریم و می توانیــم با همکاران 
متخصــص و متعهــد کلرپــارس مجــددا 
روزهایی درخشــان  برای ایــن مجموعه و 

شهر بزرگ و با افتخار تبریز رقم بزنیم.
*

رویکــرد مــا در کلرپــارس، رویکــردی 
مهندســی  و  تخصصــی  شایســته محور، 
اســت. کار را باید در حوزه کارشناسی به 
متخصص اش سپرد و من حتما این وضعیت 

را به وجود خواهم آورد.
*

هر مشــکلی و هر فرآینــدی در کلرپارس 
باید دقیقا از همه ی جوانب بررســی شود، 
تکنیــکال، مکانیــکال؛ و با کارشناســی، 
و بــا کمتریــن ضریــب خطا پیــش برود. 

گفت وگو با دکتر مرتضی اعیانی، مدیرعامل شرکت کلرپارس

بازگشت به آینده
اشاره:

دکتــر مرتضــی اعیانی با ســابقه “کارشناســی حقوق 
قضایی”، و “ارشــد مهندســی صنایع” و دارای مدرک 
“دکتــرای مدیریــت عالــی کســب وکار و اقتصاد” از 
دانشــگاه سراســری تبریز، قریب به یک ماه است که 
سکان هدایت یکی از ارزشمندترین شرکت های گروه 
دارویی تامین )تی پی کو( یعنــی “کلرپارس” را برعهده 
گرفته اســت و آســتین ها را بــالا زده و در بدو ورود، 
تحرک و جوششی دوباره به این شرکت بخشیده است.

او در ســابقه کاری خود، مدیرعاملی و نائب رئیســی 
هیئت مدیــره شــرکت بازرگانی صنایع شــیر ایران، 
مدیرعاملــی و نائب رئیســی هیئت مدیــره شــرکت 
پــگاه آذربایجان شــرقی، مدیرعاملی و نائب رئیســی 

هیئت مدیــره شــرکت ســرمایه گذاری ارس گســتر 
آذربایجان شــرقی و معاونت اجرایی طرح ملی تولید 
آلومینا )ســازمان ایمیدرو(، و دو سابقه شهرداری در 
شهرستان های “اهر” و “سراب” را در کارنامه دارد و 
به دلیــل حضور و کار در کلرپارس )به عنوان مهندس 
صنایع(، کاملا به فضا و محیط این مجموعه نیز آشــنا 

است. 
دکتر اعیانی قریب به یک ماه اســت که سکان هدایت 
کلرپــارس را به عنوان “مدیرعامل” در دســتان خویش 
گرفتــه و این فرصت را فراهم کرده تا کلرپارس امروز 

)در میانه تیر 1۴0۳( را بهتر بشناسیم. 
)در ایــن  گفت وگــو، ســوال ها را حــذف کرده ایــم و 

پاسخ های دکتر اعیانی را مستقیما می خوانید.(
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بدیهی است که مبنای کار بر اساس اصول 
فنی و تخصصــی در کلیه بخش ها صورت 
 پذیرد. وقتی ما به تخصص در یک محیط 
حرفــه ای بهــا می دهیــم، یعنی کــه جهد 
کرده ایم تا از اتفاقات نادرست پیشگیری 
کنیم. ســعی مــا، ایجاد چنیــن نگاهی در 
مدیریت است، نیازها را به چکش کاری و 
طوفان مغزی می سپاریم و خروجی ها باید 
خروجی های بزرگ و قابل اتکا باشــند. ما 
وامدار مردمی هســتیم که اثربخشی خوب 
از همه عوامل و فرآیندها می خواهند؛ و ما 

هم قطعا به آن سمت میل خواهیم کرد.
*

همان طــور کــه مســتحضرید کلرپارس 
صادرکننــده  شــرکت های  از  یکــی 
محصــولات اســتراتژیک در صنایع کلر 
آلکالی و شــیمیایی بوده و قطعاً توجه به 
صــادرات با توجه بــه ارزآوری و ایجاد 
ارزش افزوده یکی از اولویت های کاری 
ما اســت. ما آن بخش سازنده ی قبلی را 
امتداد خواهیم داد و صادرات محصولات 
را هم با قدرت آغاز کرده ایم و به زودی 
هــم گزارش های تکمیلــی تقدیم حضور 

کرد. خواهیم  رسانه ها 
*

قبل تر محصولات این شرکت به کشورهای 
ترکیــه، آذربایجــان، عراق، ارمنســتان، 
قرقیزســتان،  ترکمنســتان،  گرجســتان، 
افغانســتان،  تاجیکســتان،  ازبکســتان، 
روســیه و ســوریه به صورت مســتقیم و 
مصر  جنوبی،  آفریقای  برزیل،  کشورهای 
غیرمســتقیم صادر  به صورت  اســپانیا  و 
می شــده، و ما هم برنامه هایی جدید به آن 

اضافه خواهیم کرد.
*

گرایش اصلی این شرکت در تامین و تولید 
مواد شــیمیایی گندزدا و ضدعفونی کننده 
)کلر و مشتقات آن و آب اکسیژنه( است 
و کلرپــارس یکی از ســرآمدان فعال این 
رشته، و همواره از شرکت های سودده و با 
ارزش و مفتخــر در بــازار بورس و اوراق 

بهادار بوده است.
*

یکــی از افتخــارات کلرپــارس در اوج 
دوران پاندمی کرونــا رقم خورد. با وجود 
محدودیت های ایجاد شــده در جلوگیری 
از انتشــار ویــروس کرونا، از اســفند ماه 
ســال 9۸، کلرپــارس لیدر تامیــن مواد 
ضدعفونی کننــده بــود و بــه ســهم خود 
نقش آفریــن شــد و آمادگی خــودش را 
به عنوان یکی از شرکت های پیشقراول در 
مبارزه با ویــروس منحوس کرونا به خوبی 

نشان داد.

کلرپارس در صور مختلف و در شــرایط و 
زمان های مختلف، تسویه آب شرب کشور، 
و تامیــن و تولیــد مــواد ضدعفونی کننده 
دست و سطوح، نقشی بسیار قابل توجه در 
سطح کشــور ایفا کرده، و کماکان به این 

منشور وفادار است.
*

کلرپارس چشــم اندازی خیره کننده دارد، 
خب؛ یکــی از دو شــرکت اصلی صنعت 
کلر آلکلی کشــور است و با رویکرد سبز 
در منطقه فعالیت می کنــد؛ و دو محصول 
پارافیــن  و  اکســیژنه  اســتراتژیک آب 
کلره اش، هم از شــاخص ترین محصولات 
کلرپارس بوده و هــم به صورت انحصاری 
تولیــد و بــه بازارهای داخلــی و خارجی 

عرضه شده است و می شود.
*

کلرپارس پروژه هایی دیگر هم دارد که در 
حال سامان دادن به کم و کیف آن هستیم. 
واحد اسید کلریدریک و واحد تغلیظ سود 
۳0 به ۵0 درصد در بهره برداری توفیقاتی 
داشــته اند. کلرپارس به رکوردهایی خیلی 
خوب در تولیــد این محصولات و ســایر 

دست یافته است.
*

من این جا لازم می بینم که از شستا و جناب 
آقای دکتــر عقیل آرین نــژاد، مدیرعامل 
محترم تی پی کو قدردانی کنم که با نگاهی 
ســازنده به کلرپارس، فرصتی دیگر برای 
تجدید موفقیت هــا را رقم زدند. امیدوارم 
با پشــتیبانی تمامی همکاران گرامی ام در 
کلرپارس همــان تصویری را از کلرپارس 
رقــم بزنیم که همگان و مردم از آن انتظار 

دارند. 
من که دلم بسیار روشن است.

با وجود محدودیت های 
ایجاد شده در جلوگیری 
از انتشار ویروس کرونا، 
از اسفند ماه سال 98، 

کلرپارس لیدر تامین مواد 
ضدعفونی کننده بود و 

به سهم خود نقش آفرین 
شد و آمادگی خودش 

را به عنوان یکی از 
شرکت های پیشقراول در 
مبارزه با ویروس منحوس 

کرونا به خوبی نشان داد

ویژه فارمکسویژه فارمکس
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